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Jesenice, 27. novembra 1970 
Ž E L E Z A R - GLASILO DELOVNEGA 
K O L E K T I V A ŽELEZARNE J E S E N I C E 
— Ureja redakcl|sld odbor — Glavni In odgovorni 
urednik Joža Vaj I — Rokopisov In fotografij ne 
vračamo - Naslov: Uredništvo »ZeJezarJa«, zdru
ženo podjetje SLOVENSKE ŽELEZARNE Ljub
ljana — Železarna Jesenice. Telefon Int. uredništvo 
183, administracija 484 — Tisk CP »Gorenjski tisk« 

Ob srebrnem jubileju republike čestitajo in želijo 
mnogo delovnih uspehov in osebnega zadovoljstva 

uprava podjetja 
samoupravni organi podjetja 
družbeno - politične organizacije podjetja 
uredništvo Železarja 



ČETRT 
S T O L E T J A 

R E P U B -
L I K E 

Letošnji 29. november bodo, naši delovni ljudje 
praznovali kot dvojno rojstvo, kot ROJSTVO N O V E 
JUGOSLAVIJE in ROJSTVO R E P U B L I K E . Pred 27 le
ti, SO ta dan V Jajcu na II. zasedanju Antifašističnega 
sveta narodne osvoboditve Jugoslavije, začrtali Jugo
slaviji demokratično — federativno smer državne ure
ditve, pred 25 leti pa je bila na isti dan v Beogradu 
izvoljena ustavodajna) skupščina, ki je proglasila Ju
goslavijo za demokrat ično in federativno republiko; 

REPUBLIKA rojena v ognju, krvi, trpljenju In zno
ju, REPUBLIKA rojena v boju, REPUBLIKA rojena 
na ruševinah zaostale balkanske dežele, praznuje svoj 
srebrni jubilej. Jubilej, k i ni običajen jubilej, ampak 
praznik našega velikega vzpona iz poikolonialne in po
rušene dežele v gospodarsko razvito, svobodno, neod
visno in v svetu spoštovano deželo. Deželo, ki je v 25 
letih prešla mnogo ovir, težav in preizkušenj , deželo, 
ki tudi ne brez napak prva na zemeljski obli utira pot 
samoupravnega socializma, pot svobodnega človeka sa-
moupravljalca. Deželo enakopravnih bratskih, narodov 
in narodnosti, strnjenih v skupni borbi, da s ložno pre
magajo vse težave in ovire, ki so jim na poti za popol
no uresničitev samoupravnega socializma, humanih od
nosov med ljudmi, osvoboditve dela, v čemer vidijo 
edino jamstvo za splošno blagostanje ljudi. 

Odveč bi bilo ob tem, da smo priče tega izrednega 
vzpona, navajati števi lke in podatke s katerimi bi do
kumentirali petindvajsetletni razvoj, uspehe in dosež
ke. V pošteni in objektivni presoji bo vsakdo to priznal 
in se vsaj natihoma poklonil števi lnim borcem v na
rodnoosvobodilni borbi in revoluciji, junakom dela in 
udarnikom ter vsem delovnim ljudem, ki so iz ruševin 
ustvarili bogato, razvito deželo svobodnih samouprav-
Ijalcev. Ljudem, ki nesebično in požrtvovalno tudi da
nes žrtvujejo vse za družbeni napredek, za nadalnji 
humani razvoj samoupravnih odnosov, za osvoboditev 
dela oziroma razvoj vsestranske kulturne osebnosti. 

Kako zelo smo včasih krivični, ko ob lastni sebično
sti, ali neučakanosti ne priznavamo tega razvoja ali s 
pretiranim poudarkom kažemo na napake in slabosti, 
za katere prav gotovo nismo imuni, saj utiramo lastno 
pot v samoupravni socializem brez zemljepisne karte 
ir. recepta. Pri tem pa običajno sami naredimo le-to kar 
moramo, ali še to površno ter pri polnih ustih kritike 
in graje sistema, ukrepov in podobno, čakamo, da bo 
namesto nas naredil nekdo drug. V prenesenem smislu 
besede bi take odonse lahko prenesli v hišne prime 
re, kakor delovne organizacije in širše družbene skup
nosti. Kadarkoli presojamo dosežke ali stanje, bi pred
vsem morali sami sebe vprašati, ali smo naredili vse 
kot delavci in občani oziroma državljani. Taka vpraša
nja bi si morali zastavljati tako posamezniki kakor de
lovni kn'ektivi, še posebno ob jubileju rojstva nove 
Jugoslavije. 

Srebrni jubilej R E P U B L I K E resnično lahko praznu
jemo ponosni na petindvajsetletni razvoj in vzpon, ki 
smo ga dosegli v novi Jugoslaviji. Ponosni in z velikim 
optimizmom za še hitrejši nadaljnji razvoj, ker si nik
dar nismo zastirali oči tako pred subjektivnimi, kot ob* 
jektivnimi slabostmi, ker smo se vedno znali krit ično 
soočti z njimi in se zavestno tudi z njimi spoprijeti. 
Ponosni smo in veseli zato, ker na krmilu države stoji 
največji sin naš ih narode« tovariš TITO, ker nas vodi 
in usmerja y petdesetletnem boju prekaljena PARTIJA, 
zato ker imamo tako čudovit delavski razred, zato ker* 
imamo ljudstvo, ki zna ceniti svobodo in social ist ične 
pridobitve. 

Živ imo v č a s u velikega pomanjkanja delavcev, ka r š e posebno 
velja za n a š o že lezarno , zato n i č u d n o , če je to pr i l jubl jena 
tema na j raz l i čne j š ih formalnih a l i neformalnih razgovorov. 

Modrovanja zelo heteroge-
n i h diskutantov so raz l i čna : 
Nekater i t rdi jo, da nam pr i 
manjkuje delavcev zato, ker 
j i h premalo p l a č a m o . Drug i 
menijo, da z n j i m i preslabo 
ravnamo. N i malo p r i s t a š e v , 
ki poudarjajo, da novospreje-
t i h in p r e m e š č e n i h delavcev 
ne n a u č i m o dobro i n varno 
delati pa nam zato uhajajo. 
Prav tako niso v m a n j š i n i 
t i s t i , k i mis l i jo , da nam l j ud i 
manjka zato, ker že spreje
mamo take, da ko l ička j za
htevnih vsakodnevnih nalog 
ne morejo obvladovati , če
prav b i b i l i dobro p o u č e n i 
za delo. Vse te i n podobne 
ugotovitve lahko spravimo 
na skupni imenovalec i n re
č e m o , da nam delavcev manj
k a zato, ker j i h vel iko p r e v e č 
zapusti n a š o delovno organi
zacijo. N a žalos t pa je š e 
m o g o č e s l iša t i tudi glasove, 
da n imamo dovolj l j ud i zato, 
ker j i h kadrovski sektor ne 
da. K o t da j i h n o č e dati! 

Ob vsem tem se m i vsiljuje 
Darwinova misel , da n ihče 
ne more b i t i dober opazova
lec kdor n i dober teoretik. 
K d o je v Železarn i dober te
oretik, ne vemo. Že sam po
j em je p r i nas skrajno ne
opredeljen. V e l i k o delavcev 
n a m r e č smatramo za stro
kovnjake z ustreznim teore
t i čn i m znanjem, izobrazbena 
s t ruktura pa tega ne potrju
je. (Poglejte k o l i k o delavcev 
zaseda delovna mesta ranga 
U-5, k o l i k o pa j i h i m a viso
k o š o l s k o izobrazbo; a l i drug 
pr imer : pomembno več delav
cev dela na kval i f ic i ranih de
lovn ih mest ih, kot j i h imamo 
s pokl icno, oz. obrtno šolo. ) 
V e m , ugovarjali m i boste s 
tem, da formalna izobrazba 
n i vse, da se je p r i nas uve
l javi lo s amo izob raževan j e . 
Res je, da včas ih naletimo na 
tehnika, k i je lahko za Žele
zarno bolj koris ten kot inže
nir , vendar so to samo izje
me. Zaenkrat je še zmeraj 
v i sokošo l ska d ip loma najbolj
š e jamstvo za to, da delavec 
zna do lgo ročno programira t i . 
O samo izob raževan ju pa sa
mo tole: Več le tne i zkušn je 
kaže jo , da je n a š e delavce 
zelo t ežko p r idob i t i za k a k r š 
nekol i i zobraževa lne akcije, 
tudi če predavatelji pomagajo 
razč iščeva t i pojme. Verjetno 
ne b o m daleč , od resnice, če 
rečena, da so omenjeni ugovo
ri več a l i manj le obrambni 
mehanizmi — izgovori p red 
samim seboj za neustrezno 
izobraženos t . 

š e g lasnejš i smo, k o govo
r i m o a "sposobnostih teh š e 
do nedavnega nismo mer i l i 
— p r i tem seveda zelo r ad i 
precenjujemo delovno prakso, 
ker j o imamo. Znano pa je, 
d a se s trajanjem delovne 
prakse ' p r a v i l o m a povečuje 
razpon med uč inkov i to s t j o 
sposobnih i n nesposobnih de
lavcev. Praksa torej ne" kom

penzira pomankl j iv ih sposob
nosti . 

M e d sposobnosti pr i š teva
m o tudi inteligentnost. Ta v 
p rece j šn j i mer i determinira 
uspeh oz. neuspeh posamezni
k a p r i delu, zato vse novo-
sprejete delavce testiramo. 
D a b i vsaj malo kont ro l i ra l i 
svoje delo, smo z b ežno ana
l i z o skuša l i ugotovit i , k a k š n e 
delavce smo sprejeli v p rv ih 
devetih ; n letos. 

Ugotovitve v m a r s i č e m do
polnjujejo analizo fluktuaci-
je. Z n j i m i že l imo opozori t i 
vodilne in vodstvene delavce 
podjetja, naj p r i programira
n ju dela za leto 1971 ne ra
č u n a j o z dedatno delovno si
lo , seveda t k "^spremenjenih 
drugih pogojih. Pr ipominja
mo, da so se vodstva obratov 
predolgo bran i la ženske de
lovne sile, k-" - : o je že začelo 
pr imanjkevat i . 

Če smo hoteli oceniti inte
l igenčni potencial skupine de
lavcev, k i je b i l a sprejeta v 
p rv ih devetih m e s c i h letos, 
smo j o mora l i pr imerja t i z 
d rug imi skupinami . Te so: 

1. skupina delavcev, k i je v 
p rv ih 9 mesecih tega leta 
f luktui ra la , 

2. delavci v a l j a m Javornik 
I . I I . 

3. delavci p lavža 
Omenjenih treh primerjal

n ih skupin nismo izbra l i slu
ča jno , ampak zato, ker smo 
za več ino delavcev že imel i 
testne rezultate. Vseeno me
nimo, da so dobro izbrane, 
saj so delavci, k i so fluktu-
i r a l i , že dokazal i svoje neza
dovoljstvo s podjetjem, javoi -
n i š k a skupina i m a med vsetiii 
š t i r i m i na jda l j š i p o p r e č n i 
delavni s t až v Železarn i in* 
delavci p lavža opravljajo de
la v težkih delovnih pogojih. 
Pr imer jamo torej š t i r i sku
pine delavcev, k i se raz l ično 
o b n a š a j o v vsakdanjem živ
ljenju, m i pa že l imo dokazati , 
da so si raz l ične tudi .po in
teligentnosti. 

In t e l igenčno stopnjo skupin 
smo pr imer ja l i tako, da smo 
p r i tem upoš teva l i šo lsko iz
obrazbo, zato smo vsako raz
del i l i v 3 razrede: 

a) delavce, k i imajo do 5 
razredov osnovne šole 

b) delavce, k i imajo od 6 
do 8 razredov osnovne sede 

c) delavce, k i imajo 9 i n 
vec razredov šole (v tej sku
p in i so p r e t e ž n o delavci s 
pokl icno oz. obrtno šo lo) . 

Rezultat i kaže jo , da je v 
kategorij i delavcev, k i ima
jo manj kot 6 razredov osnov
ne šole, na j s l abša je sprejeta 
skupina, na jbo l j ša pa sku
pina delavcev Javornika I. i n 
II . To pomeni, da je javor-
n i š k o skupino selekcioniralo 
že delo samo, saj so odpadli 
skoraj vs i , k i niso dosegali 
pr imerne in te l igenčne stop
nje. Skup in i ; k i i m a t a od 

vseh š t i r ih na jda l j š i popreč 
n i s t až v Železarni (Javornik 
i n p lavž) sta najbolj homo
geni, kar kaže , da v teh ob
ra t ih delavci ekstremnih in
te l igenčnih stopenj niso 
zdržal i . V tej izobrazbeni k a 
tegoriji se skupini delavcev 
sprejema i n fluktuacije ne 
razlikujeta, č ep rav je že tu 
nakazan trend, da f luktuirajo 
bol j š i delavci, kot j i h spre
jemamo. Ta pa se jasno kaže 
v naslednji izobrazbeni kate
gori j i (6—8 raz. osnovne šo
le) , medtem ko je p r i delav
c i h s pokl icno šolo smer 
obrnjena: bolj f luktuirajo de
lavci z n iž j imi sposobnostmi. 

Ugotovi l i smo torej, da je 
n a š a že lezarna zan imive j ša 
za kader z levega konca Gaus-
sove krivulje , iz analize 
fluktuacije pa je razvidno, da 
tudi za tiste, k i jo imajo za 
»mednarodno« postajo. Z a 
podkrepitev druge trditve 
navajamo nekaj š tevi lk. 130 
fluktuantov je delalo p r i nas 
manj kot 6 mesecev. O d 707 
delavcev, kar smo j i h sprejeli 
v p rv ih 9 mesecih letos, j i h 
je 164 v tem času že odš lo . 

Rezultat i omenjene analize 
niso razveseljivi, vendar me
n i m , da se moramo z n j i m i 
seznaniti vsi , kaj t i le s skup
n i m i m o č m i bomo lahko na
šli pr imerno reš i tev . Z že 
ustaljeno logiko, k i nas ns 
p u š č a iz miselnega okvira , da 
lahko s komaj pismenimi i n 
neinteligentnimi delavci vse 
naredimo, moramo prek in i t i . 
Premalo imamo energije, da 
b i j o lahko trosi l i na tako 
neracionalen nač in . Obstoje 
dokazi za to, da v tej smeri 
n i izhoda. 

Tavlorizem je veliko p r i 
speval k razvoju racionaliza
cije i n organizacije dela, ven
dar se las tniki tovarn niso 
smeli pos luževat i vseh njego
v i h dognanj, ker je b i la brez
poselnost v tistem času že 
tako vel ika. Zdaj pred njo ne 
trepetamo, vseeno pa se več
j i h racionalizacij i n bo l j še 
organizacije dela premalo po
s lužu jemo . Razen tega b i se 
mora l i bolj zavedati besed 
Norber ta Wienerja, oče ta k i -
bemetike, k i pravi : »č lovek , 
k i nam v vseh važnejš ih ak
tivnostih ne more nudi t i dru
gega kot telesno moč , n ima 
n ičesa r , kar b i se splačalo od 
njega kupit i .« 

" Zato morajo družbos lovc i 
i n tehniki najti skupni dialog. 

T u š a r Janez 

ŠVEDSKA — Rudarska 
d r u ž b a L K A B bo investirala 
svoje proizvodne naprave, da 
b i poveča la izvoz železove 
rude na 35 m i l i j . ton letno. 
Moderniz i ra l i bodo znani 
rudnik K i r u n a in povečal i 
razkladalne i n nakladalne 
zmogljivosti v n o r v e š k e m pr i 
s t an i šču Narv ik , prek kate
rega na jveč te rude izvažajo. 
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K a m iz z a g a t e ? 



Dipl. inž. Ivo Arzenšek, direktor sektorja za ekonomiko 

N e p o s r e d n e na loge g o s p o -
d a r s k e g a načrta v le tu 1971 

Obvestila kolektivu • Obvestila kolektivu 

P r i n a č r t o v a n j u za prihodnje leto moramo u p o š t e v a t i i zkušn je 
i n rezultate l e tošn jega leta ter vgradi t i ci l je za leto 1971. 
E lemen t i , k i vplivajo na planske osnove so predvsem nasled
n j i : spremembe v kapacitetah i n tehnologiji , optimalnost 
p ro izvodnih planov na osnovi t r ž n i h omejitev i n faktorja 
pokr i t j a , stanje delovnih naprav, usposobljenost delovne sile 
ter k o n č n o f i nančna sposobnost za enostavno in razš i r j eno 
reprodukci jo . 

P o s e b n a pr iznanja 
za p r ipadnost k o l e k t i v a 
V č e r a j , 26. novembra, je predsednik S r e č k a M L I N A R I C sk l ica l 
27. sejo predsedstva t o v a r n i š k e g a odbora osnovne organizacije 
s indikata Že lezarne . Poleg t ekoč ih zadev, je v razpravo pred
lagal tudi predlog o posebnih pr iznanj ih č l a n o m kolekt iva za 
več le tno neprekinjeno delo v Železarn i . 

Predlog, k i je b i l posredo
v a n č l a n o m predsedstva, 
predvsem poudarja, da se
danja pozornost i n obl ike 
Stimulacije č lanov delovne
ga kolekt iva, k i več let 
neprekinjeno delajo v pod
je t ju , n i dovolj spodbud
na, da b i z njo pospeševa l i 
več jo i n t r d n e j š o pripadnost 
delovnemu kolekt ivu . To je 
. tudi razlog, da tako sindikat , 
k a k o r tudi ostali dejavniki v 
podjetju morajo r azmiš l j a t i 
o ob l ikah i n nač in ih , kako iz
raz i t i priznanje tako imeno
v a n i m jubi lan tom dela. Pred
log , k i je b i l posredovan na 
predsedstvu vk l juču je delav
ce, k i so 10, 15, 20, 25, 30, 35 
a l i 40 let neprekinjeno delali 
v Železarn i . Po tem predlogu 
naj b i jub i lan t i dela za 10, 20, 
30 a l i 40 letno neprekinjeno 
delo v podjetju prejeli vred
nostna p r a k t i č n a dari la , jub i 
lan t i dela s 15, 25 i n 35 letno 
zaposli tvi jo pa vrednostne 
spominske z n a č k e a l i poseb
ne plakete. V predlogu so za
jet i tudi č lani kolekt iva , k i 
se upokoj i jo z nad dvajset 
let dela v Železarni , še pose
bej pa t is t i , k i se upokoj i jo 
po 40-letnem delu v podjetju. 
T u d i za te b i mora l i poiskat i 
p r imerno ob l iko nagrade ozi

roma priznanja. Posredovano 
gradivo č l a n o m predsedstva 
vsebuje tudi že nekaj kon
kre tnih obl ik i n nač inov , ven
dar, ko to p o r o č a m o nam še 
niso znana s ta l i šča , k i j i h je 
predsedstvo sprejelo na svoji 
redni seji. 

V p r a š a n j e , k i ga je nače lo 
predsedstvo t ova rn i škega od
bora osnovne organizacije 
s indikata ž e l e z a r n e , prav go
tovo zasluži vso pozornost, če 
u p o š t e v a m o , da vsako prizna
nje i z raženo v tak i a l i dru
gačni ob l i k i , ne le da krep i 
voljo do dela, ampak v l ju
deh dviga ponos, da pripadajo 
temu kolekt ivu . Tega ponosa 
i n pr ipadnost i pa v e č k r a t po
g r e š a m o v naš i vsakodnevni 
praks i . Razumlj ivo pa je, da 
je to samo ena od m o ž n i h 
ob l ik i z ražan ja pr ipadnost i 
ko lek t ivu i n da bo v tej sme
r i potrebnega še mnogo raz
m i š l j a n j a o d krepitve top l ih 
m e d č l o v e š k i h odnosov i n po
speševan ja d e m o k r a t i č n i h , 
samoupravnih odnosov, do 
krepitve notranje organizaci
je i n skrb i za delovnega člo
veka. Ves ta kompleks vpra
šanj zahteva s i s t e m a t i č n e ob
delave i n ustreznih sklepov 
i n ukrepov. 

Naloga je torej doseč i tak 
poslovni rezultat, da bomo 
lahko dosegli pr imerne oseb
ne dohodke i n poravnal i vse 
obveznosti, kar pa sp r i čo 
nujn ih gospodarskih mer ne 
bo ravno lahka naloga. Na
sprotni oceni izvrš i tve plana v 
le tu 1970, je predviden porast 
blagovne proizvodnje za 6 % 
al i v kol ičini za p r ib l i žno 20 
do 25.000 ton. Ve l iko več nam 
to pove če u p o š t e v a m o , da 
je b i la v letu 1970 izločena ne
rentabilna proizvodnja na 
dotrajanih agregatih v ko l i 
č ini okrog 45.000 ton, kar* po
meni preusmeritev teh ko l i 
č in v glavnem v hladno pre
delavo, to se pravi v viš jo 
stopenjsko finalizacijo. 

Delež blagovne proizvodnje 
že lezarne Jesenice v o k v i r u 
zd ruženega podjetja znaša 
63 %, v surovem jek lu smo 
pa ude leženi celo z 71 %. V 
odnosu na le tošn jo izvrš i tev 
je po p l a m r predviden za ne
katere finalne proizvode na
slednji porast: hladno obli
kovani p rof i l i 15%, vlečeno-
lu ščeno -b rušeno jeklo 33 %, 
v lečena žica 15 %, elektrode 
10%, va r i ln i p r a š e k 70%. 

V p r imarn i proizvodnj i je 
težišče na proizvodnj i surove
ga jekla , saj bomo mora l i 
proizvesti oko l i 60.000 ton več 
surovega jekla , kakor letos, 
od tega pa kar t r i č e t r t i n e 
elektro jekla . K a r je osnovno: 
za tako proizvodnjo jekla so 
kapacitete dane, gre bolj za 
to a l i bodo delvone priprave 
v takem stanju, da bo kole
darski fond č im bolj izkor i 
ščen, ka r je nujno, posebno 
p r i s istemu delovnega časa 
4 + 1 . P r i tem n i seveda n ič 
manj važna proizvodnja su
rovega železa, k i je ob novi 
kapaciteti aglomeracije i n ob 
pravkar i zv r šenem remontu 
p lavža I povečana za 30 %. 
Gre torej za ustalitev tehno
logije aglomerata ter za re-

(Nadaljevanje aa 10. str.) 

R a z p i s 
Odbor za izume i n racionalizacijo p r i delavskem svetu 

že lezarne Jesenice razpisuje V okvi ru novatorske in raciona-
lizatorske dejavnosti v Že lezarn i obdelavo t ehno loškega pro
blema 

mehanizacija postopka vlečenja žlindre iz 
ponvice po odžveplanju grodlja na plavžu 

Sistem vlečenja ž l indre je potrebno projekt irat i tako, da 
bo mogoče v kra tkem času odstraniti oziroma posneti vso 
ž l ind ro v ustrezno kad, brez nevarnosti ter večje fizične i n 
toplotne obremenitve delavca na delovnem mestu. 

Interesenti dobe podrobna pojasnila glede samega proble
ma p r i d ip l . inž. Aleksandru Pavl ičku — raziskovalni oddelek. 

Za na jbo l j š e idejne reš i tve problema razpisuje odbor na
slednje nagrade: 

1. nagrada 800 N din 
2. nagrada 400 N din 
3. nagrada 320 N din 

Idejne predloge bo ocenila posebna strokovna komisi ja . 
Na jbo l j šo t e h n o l o š k o reš i tev , katera bo tudi realizirana v 
praksi , bo odbor obravnaval in nagradil po prav i ln iku o izu
m i h , t ehn i čn ih izbol j šavah in kor is tn ih predlogih. 

Odbor bo v soglasju s komisi jo tudi določi l mentorja, 
kater i bo racionalizatorju pomagal v strokovnem pogledu p r i 
r e ševan ju problema i n realizaciji predloga v praks i . 

Razpis velja do 31. decembra 1970. 
Predloge naj avtorj i poš l je jo referatu za racionalizacijo i n 

novatorstvo p r i S E P . 
Odbor za izume i n racionalizacijo 

Dežurna služba 
telefon 

S O B O T A , 28. novembra: 
C i r i l O D L A S E K , valjarne Javornik 

doma 

620 

v p isarni 

766 

N E D E L J A , 29. novembra: 
inž. Franc VIČAR, predel, obrat i 743 83/141 

P O N E D E L J E K , 30. novembra: 
inž. Leon M E S A R I C , hladna valjarna 524 590 

T O R E K , 1. decembra: 
^inž . Janko P E R N E , valjarna Bela 848 723 

S R E D A , 2. decembra: 
inž Janez K O M E L J , ž i c a m a 525 83/144 

Č E T R T E K , 3. decembra: 
inž. Ivo A R Z E N Š E K , S E P 501 500 

P E T E K , 4. decembra: 
inž. K a r e l R A V N I K , elektro jekla rna 433 890/27 

Proizvodni načrt za leto 1971 predvideva 30 H večio proizvoda njo na plavžih 

D e ž u r n a s lužba traja od datuma nastopa ob 7. u r i do na
slednjega dne do 7. ure, K o l i k o r dežurnega n i v pisarni ali 
doma, kl ič i te glavnega vratarja na telefon 410. 

Morebi tne spremembe d e ž u r n i h so razvidne iz obvestil, ki 
j i h vsako soboto objavljamo na razpisnih deskah pr i vseh 
vratarj ih. 

Ta jn i š tvo t ehn ičnega i n proizvodnega direktorja 

Preklici legitimacij 
Prekl icujemo veljavnost izkaznic za vstop v že lezarno Jese

nice, k i so j i h izgubi l i naslednji sodelavci: Lazo Jovanov, 
ro j . 1952, p lavž , Peter Popovič , 1940, mart inarna, Andrej More , 
1911, transport, Franc Ambrož ič , 1917, U O S , Muharem Mulal ič , 
1937, mart inarna, M i r k o Kunš i č , 1947, R T A , Vlado K e r š t a j n , 
1933, HVŽ, Fad i l Ka l t ak , 1948, elektro peč , Pavel Pla t iša , 1930, 
mart inarna, Jože Pogačn ik , 1944, transport, Mi l i vo j R a d i č , 
1948, mart inarna, Janez Avgušt in , 1928, transport, M i r k o P r a č a , 
1930, mart inarna, Stanko Male j , 1946, V E N , Predrag Konsta t i -
nov, 1936, mart inarna, H a l i d Malkoč , 1948, mart inarna, N i k o l a 
Gučanec , 1929, l ivarna, Semso Kulič , 1945, elektro peč , Vehbi ja 
Beš ič , 1941, strojno vzdrževanje , Janko Ferk, 1936, HVŽ, M i h a 
Jelen, 1951, plavž, inž. A n k a Lagoja, 1941, O T K , Vas i l i j Kos t i č , 
1927, valjarna Bela , Šefko Sti l ič, 1952, valjarna Bela , Janez 
Cerkovnik , 1935, jeklovlek, Mu jo Blekič , 1939, mart inarna, 
D u š a n Lavtar , 1947,. strojne del., Stjepan Hr ib l j an , 1943, valjar
na 2400, V l a d i m i r Lazar, 1939, gradbeno vzdrževanje , Feh im 
Cižmič, 1946, l ivarna, Franc Kopr ivec , 1925, strojne del., Jernej 
Skok, 1922, H V Ž , Franc Cvelbar, 19l4/7avQ,rWk.I i n Muhamed 
A h m e d s p a h i č , 1951, valjarna 2400. * 

Obvestila kolektivu 9 Obvestila kolektivu # 
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Mladi o sebi, svojih problemih, 
nalogah in perspektivah 
»Akcija 75« 

Zveza mladine Slovenije je s temel j i t imi predpr ipravami 
i n predhodnimi analizami v gospodarskih organizacijah 
pr iče la z d r u ž b e n o ekonomskim izobraževan jem mladine 
v delovnih organizacijah. To je osrednji program dela 
tako imenovane »AKCIJE 75«, k i se je začela v č e t r t e k 
na r e p u b l i š k e m seminarju predsednikov Z M iz 82 podjet i j . 

Ovi ra , da samoupravljanje n i dobi lo večji razmah med 
mlad imi l judmi , je ta, da so premalo razgledani i n premalo 
strokovno, ekonomsko ter po l i t i čno usposobljeni in po 
mojem mnenju še bolj bistveno, da so premalo informirani 
o problemih podjetja, kakor tudi o š i r š ih d r u ž b e n i h pro
blemih. Želja je, da naj b i s programom d r u ž b e n o eko
nomskega i zobraževan ja m l a d i m da l i č im več znanja o 
pomenu in vlogi delovne organizacije v n a š e m ekonom
skem sistemu, o samoupravljanju' v delovnih organizacijah 
i n d ružb i nasploh, o medč lovešk ih odnosih v delovnih 
organizacijah, o pomenu pol i t i čnega dela, o kor i s tn i izrabi 
prostega časa in podobno. Tako zgrajen samoupravljalec, 
predvsem pa mlad človek, se bo lažje vk l jučeva l v pro
bleme delovne sredine, v kateri dela i n živi. 

T o je osnovno vodile i zobraževanja , k i ga bomo zasta
v i l i takoj po k o n č a n i h pripravah, že prve dn i januarja. 
Ob stalnem spremljanju i zobraževan ja mladine bo akci ja 
trajala vseskozi, dokler ne bo nujnost o informiranost i 
ozi roma sodelovanja mladega č loveka p r e š l a v navado, 
kot o t roku, k i smo ga navadil i č i s t i t i zobe. 

Osnovno znanje za oblikovanje mladega samoupravi j al-
ca bomo podal i dovolj d i n a m i č n o v ustreznem č a s u na 
visok i p e d a g o š k i ravni na dveh seminarj ih, vse pa bo pope
streno z na jnove j š imi s ta t is t ikami d o m a č e g a in svetovnega 
gospodarskega prostora. 

Pred nami je tako imenovani novoletni paket Z I S o 
omej i tv i inflacijskega gibanja Celotnega jugoslovanskega 
gospodarstva. N a š a naloga bo p rouč i t i vsa gibanja na 
gospodarskem in po l i t i čnem p o d r o č j u tako doma kakor 
v svetu. 

P r i nas je samoupravljanje dejstvo, k i se povezuje z 
ekonomskim položa jem podjetij , p r av i ln im vrednotenjem 
dela, delovnimi pogoji proizvajalca, ureditvi jo medčlove
ških odnosov i n podobno. Samoupravljanje je ps iho lošk i 
test našega časa , zato ga »vsak nep i smeni« ne bo sposoben 
reš i t i , nasprotno, potrebujemo l jud i z visoko zavestjo, 
od ločne in dosledne. 

P r i u r e sn i čevan ju predvidenega izobraževa lnega progra
ma v podjetju predvsem že l imo izdatno p o m o č vseh na
prednih č lanov, Z K , s indikata in vodstva Železarne . Upamo 
i n p r i č a k u j e m o , da bomo armedo »nepismenih« samo-
upravljalcev s p o m o č j o omenjenega i zobraževan ja i n red
nega informiranja skrč i l i na m i n i m u m i n zato obenem 
žel im vsem vel iko uspeha! M i r o Ipavec 

Predsedstvo kritično o svojem delu 
V ponedeljek je b i l a kot ponavadi redna seja predsed

stva T K Z M Š Železarne z zelo slabo ude ležbo . V z r o k je 
predvsem v nesporazumu glede časovnega termina sestan
ka , saj so nekateri č lani , ker so m i s l i l i , da sestanka ne bo, 
p r e d č a s n o odš l i . K l j u b temu pa je predsednik T K Z M S 
M i r o Ipavec seje vod i l i n uvodoma na kra tko seznanil 
prisotne s potekom tridnevnega seminarja za vodstva 
aktivov iz delovnih organizacij , k i je b i l pretekli teden v 
Boh in ju Znane je n a m r e č , da je T K Z M S Železarne 
vk l jučen v »akci jo 75«, katero vodi vodstvo R K Z M Slo
venije. Vodstvo Z M S je n a m r e č sklenilo, da se tudi v 
naslednjem delovnem obdobju prizadevanja maksimalno 
usmeri jo k zaposleni mlad in i , k i je š tev i lčno zelo m o č n o 
zastopana. »Akcija 75« naj b i b i l a v neki ob l i k i tudi na
daljevanje pr is topa k prob lemom zaposlene mladine, o 
kateri je b i lo že veliko govora na 3. seji r e p u b l i š k e kon
ference Z M S v preteklem letu i n napisano v knj iž ic i A B C 
— aktiv Z M v delovni organizacij i . Poudarek je torej pred
vsem na seznanjanju mlad ih o samoupravljanju i n nj ihovo 
vk l jučevanje v samoupravne organe, sodelovanje mlad ih 
z d r u ž b e n o po l i t i čn imi organizacijami v podjetju, sezna
njanju mladib_o pro izvodnih rezultatih, oz i roma o vsem, 
ka r se \ delovni organizacij i dogaja. M l a d i naj b i se bol j 
n a č r t n o vkl jučeval i v d r u ž b e n a dogajanja, kjer naj b i v 
večji meri postali obl ikovalc i samoupravnega dogovarjanja 
in da b i s tem tudi sprejeli odgovornost z a predloge, 
iniciative i n da ne b i b i l i le p o v r š n i opazovalci, t e m v e č 
predvsem obl ikovalc i pol i t ike v delovni organizacij i . Pred
sedstvo T K Z M S Železarne to akc i jo pozdravlja. S k l e n i l i 
so, da bodo organiziral i dvodnevni seminar z a mlade iz, 
Že leza rne , na katerem naj b i b i l i seznanjeni s s p l o š n o 
po l i t iko podjetja. To p a naj b i b i la le p rva konkretna 
akc i j a , saj se dobro zavedajo, da bo potrebno trenutno 

stanje dejavnosti mlad ih krepko spremeniti . Pri tem pa 
bodo odigrale pomembno vlogo tudi posamezne komisi je 

' s svoj imi programi ozi roma delom. 
V nadaljevanju seje so mlad i ka r se da k r i t i č n o ocenje

va l i svoje delo. Že nekaj časa je n i m r e č delo predsedstva 
T K Z M S vse bolj p o v r š n o , neodgovorno i n pod zmoglji
vostjo, zato je bi la k r i t i k a v ve l ik i mer i u p r a v i č e n a . Pred
vsem je tu v p r a š a n j e odgovornosti posameznikov in komi
sij ob raznih zadolž i tvah i n konkretnih nalogah ter sploh 
v p r a š a n j e samostojnega in odgovornega dela komis i j . 
Nekater i so b i h tudi mnenja, da č lani predsedstva premalo 
spodbujajo in obvešča jo mlade v akt iv ih . K l j u b temu, da 
se ti razgovori niso odvi ja l i ravno v pr i je tni atmosferi i n 
da marsikaj izrečenega n i bi lo ravno pravi lno, pa vseeno 
kaže na to, da mars ikomu n i vseeno, kaj in kako se dela. 
Če že drugega ne, pa mora ocena dela predsedstva s 
strani posameznikov p i ines t i bolj konkretne i n stroge 
zadolž i tve ob po ln i mer i odgovornosti . Vse kaže tudi na 
to, d a dosedanji nač in dela predsedstva n i več pr imeren 
i n da so nekatere spremembe potrebne tudi v delu obrat
n i h aktivov, ka ter im bo potrebno posveča t i stalno pozor
nost, j i h k delu spodbujati , da bodo le-ti lahko postali 
bolj ak t ivn i i n ustvarjalni . Ob »akciji 75« pa je to nujno 
potrebno, če bodo hoteli ob zak l jučku akcije meseca marca 
prihodnjega leta reči , da delo i n prizadevanja tako č lanov 
predsedstva, č lanov komis i j i n predvsem predsednikov 
obratnih akt ivov Z M niso b i l a zaman. V s i skupaj pa se 
morajo zavedati tega, da b i k a k r š e n k o l i d r u g a č e n rezultat 
predstavljal neuspeh za vse mlade, predvsem pa za vsa
kega posameznika iz vodstva T K Z M S Železarne . 

E . Z . 

Uspel mladinski seminar v Martuljku 
V nedeljo, 2. novembra je o b č i n s k a konferenca Z M S 

Jesenice skupaj z o b č i n s k i m svetom Zveze kul turno pro
svetnih organizacij izvedla zelo uspel celodnevni seminar 
za mlade, k i že delajo, a l i se bodo kasneje vključi l i v kul
turno delo kot organizatorji , snovalci i pd . Osnovni namen 
seminarja je b i l , da m l a d i m omogoč i , oz i roma j i m da 
neka osnovna izhodišča za kar najbolj akt ivno vključeva
nje v kul turno dogajanje v občin i . Seminarja se je udele
žilo čez 50 mlad ih predstavnikov mladinskih aktivov, žal 
so na seminarju pogreša l i večje zastopstvo mladine iz Že
lezarne, saj so se od 20 povabljenih seminarja udeležili 
le š t i r j e . 

N a seminarju je o vlogi kul ture v social is t ični d ružb i 
govor i l predsednik r epub l i škega sveta Zveze kul turno pro
svetnih organizacij Slovenije Ivo Tavčar , o nalogah in 
c i l j ih ku l turno prosevtnih d r u š t e v i n organizacij predsed
n ik obč inskega sveta Z K P O Joža V a r i i n o programskih 
osnovah klubskega življenja predsednik komisi je za kul
turo p r i O K Z M S Igor Heferle. Zelo razveseljiva ugoto
vitev je, da so mladi z zanimanjem sledil i r azmiš l j an j em 
predavateljev in po slehernem predavanju zelo aktivno 
sodelovali tudi v razgovoru. 

Ob tem zelo uspelem seminarju je še prav posebno po
trebno poudar i t i to, da tudi v o b č i n s k e m mladinskem vod
stvu vedno bolj prevladuje spoznanje; da brez spodbuja
nja, n a v d u š e v a n j a in usposabljanja mlad ih ne bomo bi
stveno napredovali p r i animiranju mladih . Program in 
pot, k i so s i j o zastavil i v obč insk i konferenci Z M S na Je
senicah, lahko edino vodi k ž e l j enemu c i l ju , n a m r e č da se 
č imveč mlad ih vk l juču je v d r u ž b e n a dogajanja i n obli
kovanje d ružbeno-po l i t i čne podobe obč ine . Nič manj pa 
ni pomembna tudi n j ihova zavzetost, da se z vsemi druž-
beno-pol i t i čn imi dejavniki poveže jo v skupno akci jo pri 
u r e s n i č e v a n j u svojih nalog. 

Pogled na neposredno minulost in 
sedanjost v ZMS 

V zadnjem enoletnem obdobju je organizacija Z M v 
naši občini ne samo povečala obseg raznovrstne dejavnosti, 
marveč je dosegla tudi nekatere vidne uspehe. Tu mislim 
predvsem na to, da je organizacija ZMS v tem obdobju 
prebolela pasivnosti in se razvila v dejaven polit ičen sub
jekt v občini . Cemu je treba pripisati relativno hiter na
predek v oživljanju dela organizacije ZMS? Pri delu smo 
bolj kot prej zastavili in oblikovali osnovna vprašanja, 
kot npr. 

— kaj je ZMS, 
— kaj naj delamo, 
— zakaj naj delamo v organizaciji ZMS in v družbeno 

pol i t ičnem življenju sploh 
— in kako naj delamo, da bi dosegli zažel jene cilje. 
V zvezi s prvim in drugim v p r a š a n j e m smo bolj 

precizno izdelal i smotre in cil je dela v organiza
ciji ZMS. Izdelane so Bile smernice in napotki za delo 

aktivov v delovnih organizaci
jah, krajevnih skupnostih, šo
lah, za idejno po l i t i čno izo
braževan je , mednarodno izo
b raževan je , dvig kul turne 
izobrazbe mladine ipd . Poleg 
tega pa smo na seminarj ih, 
raz l ičn ih shodih in v ind iv i 
dualnih pogovorih bolj jasno 
predstavi l i smoter dela v 
organizacij i Zveze mladine i n 
v d r u ž b e n o p o l i t i č n e m - življe
n ju sploh. T o v p r a š a n j e na 
p r v i pogled ni tako pomemb
no, vendar pa je neposredna 
i zkušn ja dokazala, da je tre
ba mlad im ljudem jasno, kon
kretno i n n a t a n č n o raz loži t i 
smotre i n ci l je d r u ž b e n e de
javnosti . Ta naš namen se 
m o č n o povezuje z usmerje
nostjo v i zobraževan je mla
dih kadrov. 

Povsem drugo v p r a š a n j e pa 
je, kako naj delamo, da bi 
dosegli zažel jene cilje? Bolj 
kot doslej smo da l i poudarek 
in pozornost nekater im zna
n i m , a vendar premalo izkor i 
š čen im momentom v delu na
še organizacije kot npr.: 

a) n a č i n u dela vodstev, 
b) u p o š t e v a n j u lastnosti 

osebnosti mladih l judi , 
c) d e m o k r a t i č n o s t i v delu 

organizacije Z M S . 
a) Začeli smo uresn ičeva t i 

tako imenovano odprtost dela 
vodstev Z M . To pomeni, ne 
samo javnost dela, ampak 
tudi , da je oblikovanje pro
gramov, z a k . j u č k o v neposred
no povezano z dejanskim sta
njem, npr. razvitost nekega 
p o d r o č j a (kulture, telesne 
kulture i td.) , specif ičnost de
la mladine na posameznih po
d roč j ih ter interes, želje i n 
potrebe mladine. S tem se 
premaguje kabinetski nač in 
dela. T o pa je seveda proces, 
k i nujno vodi k več jemu učin
kovanju, p r i t i sku mladih na 
p r e d s t a v n i š k a telesa oziroma 
organe Z M . 

b) P r i tem je treba pouda
r i t i , da smo dosegli že neka
tere uspehe, saj smo bolj ko t 
doslej upoš teva l i socialno psi* 
ho loške karakterist ike mla
dih. V posameznih p r imer ih 
smo uporabi l i metodo vode
nja dialoga i n druge pristope, 
kot npr . motivacijo, usmer
janje interesa, miš l jen ja , po
gleda na do ločeno stvarnost.; 
To se pravi , da so mlad insk i 
ak t iv is t i pri svojem delu bolj 
razvi l i boj mnenj, k i je nujno 
vodi l do krepitve naš ih vrs t 
i n izobl ikovanju ustreznih 
s ta l i šč , odnosov ipd . 

c) N i treba posebej govo
riti, da gre tu za nač in dela 
vodstev, za s p o š t o v a n j e mne
nja vsakega posameznika in 
za oblikovanje t a k š n e g a d r u ž 
benopo l i t i čnega de.avca, ki 
bo s svoj im zgledom i n de lom 
ustvar i l ustrezno vzduš je med 
mladimi . 

To so nekatera i zhodišča pri 
oblikovanju na šega dela v 
organizaciji Z M S . V skladu s 
tem spoznanjem pa potekajo 
naša prizadevanja i n konkret
ne usmeritve v tej smer i : 

a) družbenopolit ično izo
braževanje mladine in vod
stev, 

b) organizacijska rast Z M 
v občini , 

c) vključevanje mladine v 
samoupravno in družbeno 
življenje v občini. ; 



a) V pogojih nezadostno^ 
razvite organizacije Z M S je 
b i lo nujno, da smo na jveč jo 
pozornost posveti l i pritegova-
n j u mlad ih k osrednjemu 
vodstvu i n vodstvom Z M S na 
vseh delovnih pod roč j i h . K a 
drovsk i krepi tv i organizacije 
sledi akci ja raznovrstnih pol i 
t i čn ih dogovorov i n izobraže
vanja z osnovnim namenom, 
da se utrdi jo v p r a š a n j a , kaj 
i n zakaj delati v Z M S . T i se
mina r j i pa so b i l i že nepo
sredni povod za raznovrstne 
akcije v ak t iv ih Z M S i n v 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e m živl jenju 
sploh. , 

T u m i s l i m predvsem na 
oživ l jan je dela aktivov Z M S 
v delovnih organizacijah i n 
krajevnih skupnost ih ter 
vk l jučevan je mlad ih v raz
pravljanje o samoupravlja
nju, po loža ju učencev v go
spodarstvu, m o ž n o s t i za inte
resne dejavnosti mladih , o 
medosebnih odnosih v delov
n i h kolekt iv ih , o po loža ju 
mladega č loveka v naš i d ruž
b i ter neposrednih akcijah, k i 
so bile v zvezi z razn imi pro
slavami, k u l t u r n i m i priredit
vami i n sodelovanjem z J L A . 

b) V naš i obč in i je o k o l i 
5.000 mlad ih l jud i organizira
n i h v 25 ak t iv ih Z M S . V zad
njem obdobju smo obnovi l i 
devet akt ivov i n sicer: t r i v 
krajevnih skupnost ih i n š t i r i 
v delovnih organizacijah ter 
dva na srednjih šo lah . P r i 
tem je potrebno omenit i , da 
imajo vodstva slabo razvite 
stike z vodstvi drugih d ružbe 
nopo l i t i čn ih organizacij , vod
s tv i delovnih organizacij i n 
krajevnih skupnosti . Nekater i 
o d teh organov so v posamez
n ih k ra j ih a l i v delovnih orga
nizacijah povsem nedelavni 
i n neživ l jenjski . Zato mlad i 
tudi ne morejo p r i č a k o v a t i 
k a k r š n e k o l i p o m o č i a l i med
sebojnega sodelovanja. Tre
nutno se morajo vodstva Z M S 
marsikje samostojno i n indi 
vidualno lo t i t i nekaterih vpra
šan j i n problemov, p r i kate
r i h b i b i lo nujno sodelovanje 
i n skupna akci ja z os ta l imi 
pok l i cn imi organizacijami. 
Predvsem pa je zanimivo, da 
prav po zaslugi s i s t ema t i čne 
ga obveščan ja prek mladin
ske radijske postaje, l is ta Že-
lezar' i n drugih glasil raste 
interes med mlad imi za delo 

v Z M S . Tako smo imel i oprav
k a s konkre tn imi in ic ia t ivami 
posameznikov i n skupin mla
d ih l jud i . 

V vseh kra j ih n a š e obč ine 
se kaže zanimanje za k lubsko 
živl jenje. Mlad ina je v neka
ter ih krajevnih skupnost ih 
(Mojstrana, Plavž, R a t e č e ) 
sama prevzela iniciat ivo za 
ureditev prostorov. V mestu 
pa se prizadevamo za obnovi
tev mladinskega k luba v De
lavskem domu i n za disco 
k lub . Lahko r e č e m o , da mla
dina, zlasti v krajevnih skup
nost ih ustvarja pozit ivno po
l i t i čno vzduš je i n kaže pr i 
pravljenost za delo v d ružbe 
n i h organizacijah. To enako 
velja tudi za delovne organi
zacije. Torej lahko zakl juči 
mo, da ne moremo govori t i o 
nek i nezainteresiranosti i n 
apo l i t i čnos t i mladine; morda 
gre le za nekatere posamezni
ke, č e pa b i b i lo t a k š n o sta
nje, potem b i pa lahko r e k l i . 

da so mlad insk i d r u ž b e n i de
lavc i okorn i , idejno nezreli i n 
nesposobni za delo v Z M S i n 
zato, da b i usmer i l i zanima
nje mladine a l i pa da b i di
n a m i č n o vod i l i boj mnenj z 
raz l i čn imi pogledi z neizdela
n i m i s ta l išč i i n pojmovanji 
ipd . 

c) S formalnega v id ika gle
dano imamo svoje predstav
nike v organih samoupravlja
nja, d ružbenopo l i t i čn ih orga
nizacij , d r u š t e v i n v obč insk i 
skupšč in i . To pa ne pomeni , 
da se mladina š i r še vk l juču je 
v samoupravno i n d r u ž b e n o 
življenje. Še premalo je nje
nega sodelovanja v neposred
n ih ob l ikah samoupravljanja, 
na zbor ih volivcev, zbor ih de
lovnih l jud i , delovnih organi
zacij i n drugje. Premalo jo je 
ču t i t i z razn imi predlogi, in i 
c ia t ivami i n objektivno k r i t i 
ko . To pa pomeni, da še n i 
razvito š i r še vk l jučevan je 
mlad ih v javno d r u ž b e n o živ
ljenje. Lahko pa r e č e m o , da 
se v zadnjem č a s u oč i t no 
iz raža jo novi p r e m i k i v pozi
t ivn i smeri , se p rav i v smeri 
večje neposredne ude ležbe 
mlad ih v po l i t i čnem živl jenju. 
To je m o g o č e pr ipisovat i te
m u , da so vodstva Z M S bolj 
usmeri la mlade k p roučeva 
n ju i n sodelovanju v reševa
nju osnovnih v p r a š a n j npr.: 
delitve dohodka, samouprav
ljanja, proizvodne pol i t ike , 
razvoja tur izma, razvoja po
sameznih krajev ipd . Prav ta 
v p r a š a n j a kaže jo , da mlad i 
niso nezainteresirani i n da so 
pr ipravl jeni neposredno sode
lovat i p r i urejanju živl jenj
sk ih v p r a š a n j i n problemov. 

Problemi : 
a) Z M S v delovni organiza

ciji se mora v prihodnje bolj 
usmer i t i v re ševan je temelj
n i h v p r a š a n j dela delovne 
organizacije, npr. krepitve sa
moupravljanja, p r av i čne j šega 
nagrajevanja po delu, izbolj
š a n j a delovnih odnosov, iz
b o l j š a n j u po loža ja vajencev, 
dvigu sp lošnega po l i t i čnega i n 
strokovnega izobrazbenega ni 
voja mladine i td . 

b) V krajevnih skupnostih 
b i mora l i doseči več jo zasto
panost mladine v vseh orga
n i h d r u ž b e n o p o l i t i č n i h orga
nizaci j , krajevne skupnosti i n 
več jo razvejanost interesne 
dejavnosti mladine. 

c) V šo l ah pa b i b i lo treba 
dijake bolj seznaniti s samo-
upravl javskimi pravicami i n 
poveča t i njihovo ude ležbo v 
samoupravljanju šole oz. raz
redno skupnost usmeri t i na 
t eo re t i čno i n programsko za
snovano vsebinsko delo. 

N a š a prizadevanja so v zad
njem č a s u m o č n o usmerjena 
na poživi tev kulturnega živ
ljenja v občini . Zato obstaja
jo konkretne pobude za usta
novitev Odra mladih , instru
mentalnega ansambla, poživit
ve sekcij kul turno prosvetnih 
d r u š t e v , l i terarne dejavnosti 
mladih , glasbene dejavnosti 
i n i zobraževan ja na tem po
d r o č j u . Posebej pa moramo 
omeni t i še programsko zasno
vano praznovanje meseca 
mladost i v le tu 1971. T a pa 
bo lahko bolj kot doslej re
sn ičen izraz celoletnih priza
devanj organizacije Z M S i n 
drugih dejavnikov v obč in i . 

prof. S r e č k o K r č 

Samoupravni organi 
v preteklem tednu 

59. seja odbora za plan in finance 
V sredo, 25. novembra 1970 je b i l a 59 seja odbora za plan i n 
finance. N a seji so obravnavah sklepe, k i niso b i l i izvršeni 
na p r e j š n j i h sejah i n s tem v zvezi sprejeli po roč i lo tehn ične
ga sektorja o vz rok ih izpada e lek t r i čne energije. 

S p o r o č i l o m so se sicer 
s tr injal i vendar b i želeli ve
deti, če je t a k š n e izpade mo
goče vnaprej predvideti i n o 
tem obvesti t i Že lezarno , da 
ne b i p r i š l o do večje š k o d e . 
V tem smis lu so naroč i l i teh
n i č n e m u sektorju, da s p r i 
s to jnimi elektropodjetji zade
vo uredi za b o d o č e . Sprejel i 
so tudi poroč i lo o rezervnih 
leža j ih za va l jamo žice, k i ga 
je podal uvozni oddelek i n so 
se s t r inja l i z ugotovitvijo, da 
je f inančna situacija t e žka i n 
o n e m o g o č a redno dobavo, 
vendar so meni l i , da b i se 
mora l i k r i t i čn i material i , kot 
so ležaji, že prej na roč i t i ozi
roma urgira t i , ne pa č a k a t i 
to l iko časa , da b i lahko p r i 
š lo do kr i t i čnega po loža ja v 
proizvodnj i . T u d i glede okva
re He rbo rn strojev so spreje
l i razlago, k i so jo vzeli na 
znanje, saj je iz po roč i l a raz
vidno, da n i m o g o č e zahteva r 

t i nobenih povrač i l o d doba
vitelja, če pride do t a k š n i h 
okvar. T e h n i č n e m u sektorju 
so se zahval i l i za p r a v o č a s n o 
dostavljena i zč rpna i n zahte
vana po roč l a . 

V drugi t o č k i dnevnega re
d a so obravnaval i uspehe 
proizvodnje v I I . dekadi no
vembra i n ugotovil i , da je ta 
dekada nekol iko s l abša o d 

.p re j šn j e , ka r so pa že glede 
na težave predvidevali ob 
koncu p r e j š n j e dekade. Re
zul ta t i so b i l i p r i č a k o v a n i , 
lahkho r e č e m o celo s labš i 
kot pa so d o s e ž e m . T u d i pro-

gnoza do konca meseca je za
dovolj iva. Proizvodnemu di
rektorju so naroč i l i , da na 
naslednji seji odbora p o r o č a 
o vz rok ih s labšega dela plav-
žev, glede na remont enega 
p lavža i n začetega obratova
nja nove aglomeracije. 

V nadaljevanju seje so ob
ravnavali š e analizo f inanč
nega rezultata za oktober i n 
ugotovili , da je v ok tobru do
sežena izredno visoka proiz

vodnja i n da je tudi i z t r žek 
za to proizvodnjo v vrednosti 
86,946.614 d i n izredno ugoden 
i n pogojen z rekordno po
p r e č n o prodajno ceno, k i je v 
oktobru znaša la 2868 d in na 
tono. K l j u b temu, da je re
kordna tudi negativna raz l i 
k a med planirano i n dejan
sko ceno nabavljenega mate
riala, je doseženi dobiček V 
oktobru, k i je znaša l 1,491.855 
din , še enkrat večji od dose
ženega p o p r e č n e g a mesečne 
ga d o b i č k a v desetih mese
c ih . P r i čakue jo , da bomo tak
š n o rast d o b i č k a obdrža l i dO 
konca leta i n tako p o k r i l i i z 
gubo iz poslovnih let 1967 i n 
1968. 

6. seja odbora za varstvo pri delu 
Predsednik odbora za varstvo p r i delu Branko Stare je sk l ica l 
6. sejo odbora v petek, 20. novembra 1970. N a seji so obrav
navali po roč i lo o p o š k o d b a h p r i delu za p rv ih 9 mesecev le toš
njega leta ter po roč i lo socialno zdravstvene s lužbe za minu lo 
leto i n za 9 mesecev le tošn jega leta. Obravnavali so tudi poro
či lo kadrovskega sektorja o realizacij i plana i zobraževan ja s 
p o d r o č j a varstva p r i delu. 

N a podlagi ugotovitev oz. 
poroč i l , k i sta j i h podala 
vodja s lužbe za varstvo p r i 
delu i n vodja socialno zdrav
stvene s lužbe ter razprave na 
seji so skleni l i : 

— da morajo odgovorne 
s lužbe dosledno iz-ajat i sklep 
delavskega sveta Železarne , 
da se p r i do ločan ju bolovanja 
u p o š t e v a tudi kategorija »ne
zdravo delovno okolje«, 

— da uprava podjetja uredi 
vse potrebno v zvezi z naku
pom novega rentgen aparata 
za n a š o obratno ambulanto. 

Ugotovi l i so tudi , d a se 
plani rani pe r iod i čn i preven

t ivn i pregledi ne izvajajo ir i 
odobrena sredstva niso izko
r i ščena . Zato so naroč i l i upra
v i , da v tej smeri sprejme 
potrebne ukrepe i n zagotovi 
pe r iod ične preglede za tista 
delovna mesta, k i so bolj 
p o d v r ž e n a zdravju škod l j i v im 
vpl ivom. 

Tud i plan izobraževan ja s 
p o d r o č j a varstva p r i delu n i 
realiziran i n ga tudi ne bo 
mogoče realizirati do konca 
le tošn jega leta. Zato so naro
čili kadrovskemu sektorju, da 
v b o d o č e vloži v program iz«i 
obraževa ln ih akcij s p o d r o č 
j a vars tva p r i delu več p i> 
zadevanja i n skrb i . 

V l i v a r n i delajo po novem proizvodnem programu 



Sestanki delovnih skupin 
S T R U G A R N A V A L J E V — S V E T I N A — B E L A 

— N a sestanku 11. novembra so pregledali osnutek 
prav i ln ika o odgovornosti delavcev p r i delu v 
Z P S Z . Dan je b i l poudarek p r e k r š k o m , k i se sma
trajo kot k r š i t ev delovne discipline v ZPSŽ. Se
znanjeni so b i l i tud i z vsemi navodi l i v zvezi z za
staranjem ukrepov. P r ipomb niso imel i glede mo
rebi tnih sprememb glede posameznih č lenov tega 
pravi ln ika . B i l i so tudi seznanjeni s p o r o č i l o m o 
9-mesečnem poslovanju ZPSŽ n a š e tovarne. K l j u b 
pomanjkanju delovne sile bo treba vložiti še več 
truda, da b i poslovno leto zakl juči l i z uspehom. 
Vodja oddelka tov. Gmajnar je govori l o novem 
normativu, k i je b i l sprejet na zadnji seji sveta 
D E vzdrževanja . Zaradi ustavitve nekaterih obra
tov na Javorn iku i n osvajanjem nekaterih novih 
vrst del v s t rugami na Javorn iku (navarjanje va
ljev pod p r a š k o m ) i n razš i r i tv i jo del v s t rugami 
Bela je treba temeljito spremeniti normativ i n 
ga pr i lagodi t i novim nalogam, k i j i h mora oddelek 
izpoln i t i . Tova r i š K e l b l v p r a š u j e , kako je z 
z d r a v n i š k i m i pregledi. Vodja oddelka bo v naj
k r a j š e m času dal odgovor na v p r a š a n j e oziroma 
ustrezno informacijo. 

T K R — S O K — M E H A N I Č N A D E L A V N I C A 
— O T K — Sestanek so imel i 6. novembra. Zaradi 
i z t rošenos t i nekaterih strojev t ipa »Škoda« bo en 
stroj v generalnem popravi lu , drugi pa bo odpi
san. Zato bodo do nadaljnjega trgalne probe opra
v i l i na Javorn iku v m e h a n i č n i delavnici. Obrato
va l i bodo na dve izmeni , po potrebi pa tudi na t r i . 
Poskrbeti bo treba za nemoten prevoz prob na Ja-
vornik in nazaj i n za nabavo novega stroja. V na
sprotnem p r i m e m bo treba premesti t i stroj z Ja-
v o m i k a na Jesenice v m e h a n i č n o delavnico O T K . 
Zaradi p r e n a š a n j a prob ter natovarjanja i n razkla
danja bo treba opravi t i dodatno delo zaradi ob
č u t n e g a pomanjkanja delavcev v delavnici . Delavci 
odhajajo iz delavnice zaradi n izk ih osebnih dohod
kov i n zato, ker nimajo m o ž n o s t i napredovanja.-
Ob pr ihodu v dela/nico dobi delavec šes to grupo 
in jo obdrž i do upokoji tve. Delavci tudi menijo, 
da je p r i ocenjevanju delovnega mesta dan pre
majhen poudarek s trokovnemu i n f iz ičnemu delu. 
Zaradi o b č u t n e g a pomanjkanja delavcev bo treba 
proizvodno problematiko reševa t i z nadurami . 

PLAVŽ — M E D J A — N O V A A G L O M E R A C I J A 
— N a sestanku, dne 14. novembra so obš i rne j e 
razpravljal i o izpolnjevanju proizvodnih nalog na 
novi aglomeraciji . Vzporedno s tem so omenjali 
strojno i n elektro vzdrževanje naprav ter opozo
rili na uporabo zašč i tn ih sredstev. Ana l iz i ra l i so 
doslej opravljeno delo i n se dalj časa zadrža l i 
v razgovoru o rentabilnosti proizvodnje z oz i rom 
na visoke cene m e t a l u r š k e g a koksa . Zelo prizadev
no so sledil i razpravi , ki se je n a n a š a l a tudi na 
dvoizmensko obratovanje. Rečeno je bi lo , da so 
delavci, k i prihajajo na p r iuč i t ev na aglomeracijo 
.premalo zainteresirani i n samoiniciat ivni . K l j u b 
z a č e t n i m t e ž a v a m je elektro i n strojno vzdrževanje 
v redu, zadovoljni pa so tudi z aktivnostjo vzdr
ževalcev ter n j ihovim sodelovanjem z vodstvom 
proizvodnje. Upajo, da bo tudi v prihodnje tako 
i n da ne bomo zanemaril i dragih naprav, k a k r š n e 
imamo v p rv i fazi aglomeracije. N a slabo kval i
teto rokavic so opozori l i varnostnega tehnika 
tal i lnic t o v a r i š a . Panču r j a . Poudar i l i pa so, da bo 
č i m p r e j treba dograditi garderobe, higienske pro
store in ogrevanje. 

M A R T I N A R N A — S I M I K I Č — O B R A T O V O D -
S T V O — N a dnevnem redu sestanka, dne 3. no
vembra, je bi lo poroč i lo o d e v e t m e s e č n e m poslo
vanju tovarne i n martinarne. Govor i l i so tud i o 
planu za leto 1971 ter o varnosti p r i delu. M e d 
razpravo o poroč i lu za poslovanje v devetih me
secih le tošnjega leta so omenjali objektivne i n 
subjektivne vzroke. M e d objektivne vzroke so 
pr iš teval i dovoz vložka po enem t i ru , remont 
plavža št . 1, da pa plan n i b i l dosežen , so omeni l i 
tudi slabo delo Vatrostalne ter vzdrževalcev;*- v 
septembra in delno v oktobru, pa so imel i tudi 
hladen vložek. Dodati je treba še stalno pomanj
kanje delavcev. P r i subjektivnih vzrokih , k i so 
vpl iva l i na to, da plan n i b i l dosežen pa so ome
njal i to, da se je kolektiv med poletnimi meseci 

. premalo prizadeval. Nadalje so ugotovil i , da so 
predvidene obveznosti za prihodnje leto zelo za
htevne in j i h bodo lahko izpoln i l i le ob vsestran

s k i prizadevnosti kolekt iva . Važno je tudi to, da 
bodo vzdrževalci i n Vatrostalna svoje delo zadovo
l j ivo opravi l i i n da bodo imel i dovolj vložka; 

T K R — K O R N E R — R O — Sestanek so imel i 
10. novembra i n razpravl jal i o proizvodnem n a č r t u 
za prihodnje leto, kakor tudi o t eča ju s t a t i s t i čne 
matematike za tehnike i n o kadrovskih v p r a š a n j i h . 
R e č e n o je bi lo , da se bc proizvodni nač f t ter ob
seg dela R O za prihodnje leto delno razl ikoval od 
sedanjega. N a to vp l iva tudi prehod na p lošča t e 
materiale — trakove p ločevine ter opustitev t ežke 
proge in proge va l jame 1300. N a to se bo treba 
pr iprav i t i . Do konca leta bo treba pr iprav i t i nor
mative za vsa delovna mesta (metalografski labo
ratori j , delavnica, kovanje prob i td.) . V okv i ru 
T K R je R O pr ip rav i l tečaj s t a t i s t i čne matematike. 
Tečaj bo vod i l inž. Brudar — R O in bo trajal 
30 ur. Tečaj je obvezen za vse strokovne sodelavce, 
vodje laboratorijev i n tehnike, ob koncu pa bo še 
testiranje znanja. Zaradi uvedbe novega delovnega 
mesta — var i ln i tehnik, bo p r i š lo do kadrovskih 
sprememb, s predlogom obratovodstva pa so se 
vsi navzoči tudi s tr injal i . 

M A R T I N A R N A — U R A N — P E Č I — Sestanek 
so imel i 11. novembra. Podano je bi lo poroč i lo o 
d e v e t m e s e č n e m poslovanju. Iz poroč i la je razvid
no, da so precej pod p lansk imi nalogami. Zato je 
bi lo nekaj objekt ivnih vzrokov, kjer predvsem 
omenjajo surovine ter okvare na strojnih napra
vah. Rečeno je bi lo tudi , da so nekateri delavci 
zgubil i na tempu dela. Plan za leto 1971 je realno 
postavljen i n bo izveden, če bodo na razpolago 
vsi pogoji, k i lahko vplivajo na dosego plana. 
Pr iso tn i so kr i t i z i r a l i pomanjkanje surovin, kar 
je tudi vzrok, da n i b i la dosežena predvidena a l i 
celo večja proizvodnja i n s tem tudi osebni dohod
k i . Delovno discipl ino bo treba zaostri t i , p r i neka
terih č lan ih kolekt iva pa tudi uporabo zašč i tn ih 
sredstev. 

O T K — G L A V N I L A B O R A T O R I J — ŽNIDAR 
N a sestanku 14. novembra so obravnavali osnutek 
prav i ln ika o odgovornosti delavcev, o amoni tski 
problemat ik i ter o delu s t rokovnih sodelavcev i n 
asistenta kemičnega laboratori ja . K osnutku pra
v i ln ika o odgovornosti delavcev na delu niso imel i 
p r ipomb. Delovna skupina je b i la seznanjena z 
raz l ikami o vsebnostih ogl j ika, k i j i h dokazujejo 
p r i kvali tetah patentirane žice med š a r ž n o ana
lizo b luma i n žice. Vzroke raz l ičn ih rezultatov je 
iskat i v nehomogenosti materiala, b i lo pa je tudi 
nekaj pr imerov, da je b i l vzrok odstopanja prek 
meje analitske tolerance p r i ogl j iku i n manganu 
v osebni napaki p r i anali tskem delu. Spektrome
ter bo treba servisno pregledati, ker v zadnjem 
času ne drž i konstantne nič le , kar pa se lahko 
o d r a ž a v k o n č n i fazi p r i nedopustnih anal i tskih 
tolerancah. Dogovorjeno je bi lo , da se po potrebi 
v anali tsko delo vk l juč i t a tudi s t rokovni sodelavec 
oziroma asistent. 

T R A N S P O R T — G A S A R — V Z D R Ž E V A N J E 
P R O G E — Sestanek so imel i 27. oktobra. Šef 
obrata transport je na sestanku obrazloži l ozi roma 
govoril o uk in i tv i nekaterih obratov v v a l j ami na 
Javorniku. Ukinjene so bile tudi posade p r i pro
metni i n vlečni s lužbi , ka r pa omogoča , da lahko 
s p r v i m novembrom preidejo na 42-urni tednik 
v vseh treh obrat ih. Člane kolekt iva so opozori l i 
t ud i na krvodajalsko akci jo. Nadalje je bi lo pred
lagano, da b i na Javorn iku u k i n i l i skupino vzdr
ževalcev prog i n jo premost i l i na Belo , kjer pa 
je treba oskrbeti prostor za sedem delavcev i n 
desetarja. č i š č e n j e snega na t i r i h i n cestnih pre
hodih bo organizirala skupina na cesti, k i bo orala 
cesto s snežn im plugom i n prehode posipala s 
soljo. 

PLAVŽ — K O K A L J — PEČI — N a sestanku 
17. novembra so razpravl jal i o osnutku prav i ln ika 
za odgovornost delavcev na delu. V p r a š a n j i n pr i 
pomb niso imel i . Bol j i zč rpno so govori l i o stanju 
po opravljenem remontu i n rekonstrukci j i p lavža 
š t . 1. Ostro so k r i t i z i r a l i regresiranje toplega obro
ka, č e že za topl i obrok prispevamo denar, je tudi 
važna kvaliteta i n kol ič ina . Če je obrok bol jš i , je 
kol ič ina m a n j š a a l i pa obratno. Zadovoljni tud i 
niso s č is točo v kant ini , saj so opazil i podgane. 
Zahtevajo os t re j š i nadzor s strani tovarne. Vpra 
šuje jo , če je dana m o ž n o s t bolj enostavnega regre
siranja obroka. P rep r i čan i so, da topli obrok, 
t a k š e n kot je sedaj, p reveč drago p l a č u j e m o . 

E L E K T R O D N I O D D E L E K — T E R S E G L A V — 
Obratovodja elektrodnega oddelka je na sestanku 
12. novembra podal po roč i lo za oktober. P lan opla-
ščenih elektrod je b i l dosežen , p lan V P žice pa le 
s 74,9 °/o, zaradi pomanjkanja žice, ter plan E P 
p r a š k a z 78,6 % zaradi okvare na transformatorju 
talilne peči . Ugodno so sprejeli informacijo korek
ture delovnih mest i n niso imel i pr ipomb. V zvezi 
z deli tvijo toplega obroka je b i la delovna skupina 
obveščena o regresiranju, mnenja pa so b i l i , da b i 
bi lo bolje, če b i ponovno uvedl i denarne bone, ker 
toplo malico kor i s t i le del zaposlenih. Pr i so tn im 
delavcem so predlagali naj do prihodnjega sestan
k a pr ipravi jo morebitne predloge k osnutku pra
v i ln ika o odgovornosti delavcev p r i delu. Predsed
nik sindikalnega odbora je ob koncu sestanka 
podal poroč i lo s seje t ova rn i škega odbora osnovne 
organizacije s indikata Železarne . 

R T A — R E K A R — E M P — Sestanek so imel i 
16. novembra. Ugotovi l i so, da so kl jub v e č j e m u 
obsegu dela oddelek zapust i l i trije tehniki . Obseg 
dela se je poveča l s p r i č e t k o m obratovanja nove 
aglomeracije. Tempo dela je h i t re j š i , r eševanje 
t ekoče problematike brez p o s l a b š a n j a kvalitete 
izvajanih del pa bo m o ž n o samo ob nenehnem 
strokovnem izpopolnjevanju ter prizadevanju sle
hernega posameznika i n odgovornosti s t rokovnih 
s lužb v tovarni. M e r i l n i instrumenti , s ka ter imi 
razpolaga oddelek, so v p o p r e č j u stari deset let 
i n so zaradi pogoste rabe dotrajani, nekateri izmed 
nj ih pa niso več v razredu točnos t i . Za nekatere 
meritve oddelek n i opremljen z ustreznimi instru
menti . Seznanjeni so b i l i še z razdelitvijo delovnih 
nalog v okv i ru oddelka. S t a k š n o specializacijo bo 
o m o g o č e n o predvsem h i t r e j š e r e š e v a n j e , danih 
nalog. 

V A L TAK N A 2400 — R E S M A N — ADJUSTAŽA — 
Sestanek je b i l 13. novembra. Razpravl ja l i so o 
poroč i lu za d e v e t m e s e č n o poslovanje tovarne, o 
planu za november ter o predlaganem planu za 
prihodnje leto. Delovni skupini je bilo podano 
poslovno poroč i lo za devet mesecev za tovarno in 
obrat. Po planu naj b i v novembru v ad jus taž i 
real iziral i 7.800 ton, za leto 1971 pa predvidevajo 
kol ič inski plan v višini 105.000 ton, medtem ko je 
le tošnj i plan predvideval 95.000 ton proizvodnje. 
Pr ipomb k predlogu za leto 1971 niso imel i . Če bo 
zagotovljen vložek, potem n i bojazni, da planirane 
kol ič ine ne b i dosegli, ker sta za drugo polovico 
leta 1971 predvidena še dva sekatorja. Predvideno 
je povečan je p o p r e č n e teže v ložka i n tudi p o p r e č n e 
debeline p lošč . 

V s i delavci so b i l i ponovno opozorjeni na ob
vezno uporabo osebnih zašč i tn ih sredstev. Ugotav
ljajo, da je bi lo p o š k o d b v primerjavi z lanskimi 
devetimi meseci več. Črta lc i i n rezalci v OTOP-u, 
kakor tudi č r ta lc i na S A C K š k a r j a h so b i l i opo
zorjeni na pravi lno rezanje prob. Š i r ina prob naj 
bo od 45—50 m m . 

J A V O R N I K I — P R A P R O T N I K — S R E D N J A 
P R O G A — Sestanek so imel i 14. novembra, ter 
razpravl jal i o izpolni tv i plana v oktobru. Informi
rani so b i l i tudi o proizvodnem n a č r t u za leto 
1971, razen tega pa so koopt i ra l i dva č lana v ko
misi jo za medsebojne odnose. Dano je bi lo tudi 
pojasnilo o toplem obroku. Plan za oktober je 
znaša l 3.359 ton i n je b i l dosežen. Obratovali so 
tudi vse t r i proste sobote. N a č r t skupne in bla
govne proizvodnje za leto 1971 znaša 365.000 ton. 
To je za okrog 8 % večja blagovna proizvodnja. 
K e r je nabava tujega vložka p r o b l e m a t i č n a smo 
odvisni od lastnega vložka. Zmoglj ivost i imamo, 
naloga vseh pa je, da delo organizirajo tako, da 
bodo le te tudi izkor iščene . Izkor is t i t i bo treba 
delovni čas i n zaposlenost. Pol i t iko nagrajevanja 
bo treba vzporedit i tako, da z dosežen imi rezultati 
dela dosežemo tak osebni dohodek, da ne b i bi l i 
pod p o p r e č j e m ostalih gospodarskih panog. Pred
log sindikalnega odbora za izvolitev kandidatov 
v komis i jo za medsebojne odnose je b i l sprejet 
brez pr ipomb. To ostane v veljavi do 1. apri la, ko 
bodo volitve v samoupravne organe. Nova člana 
komisi je bosta Aleksander Kogoj i n M i r k o Zupan, 
za č l ana sindikalnega odbora pa so predlagali to
var i ša Rada Ra jakov iča . 

Vod ja delovne skupine je zbrane delavce infor
m i r a l še o namenu tople malice, k i jo uvajamo v 
tovarni predvsem iz zdravstvenih razlogov i n za 
to, da b i se delavci bolje počut i l i . Objasni l je tudi 
vzroke zakaj smo uvedl i bone i n povedal, da 
Železarna prispeva v ta namen 300 mil i jonov sta
rih dinarjev. K toplemu obroku so imel i več pri
pomb. Sodelavci Lakota , Ra jakovič in drugi meni
jo , da so cene toplega obroka previsoke, zlasti to 
velja za juhe, toplega obroka pa tudi večkra t 
zmanjka. Pripominjajo, da je topla hrana v Su-
permarketu na Jesenicah cenejša , seveda če polno 
ceno G P 2 pr imerjamo s ceno v Supermarketu. 
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Razgovor uredništva Železarja s šefi 
delovnih enot 

Šef delovne enote 
talilnic dipl inž. 

Stanko C op 
Plan za teto- t97t predvideva 

poscsod povečanj ie proizvod
nje^ na jveč grodijia i n suro
vega, jekla . 

Le tošn j i p lan zaradi znanih 
vzrokov ne bo dosežen . Pred
videvamo, da bo p r i grodl ju 
za 8 %, p r i S M jek lu za 4 % 
i n elektro j ek lu za 15 % manj
ša proizvodnja o d predvi
dene. N a č r t o v a n e kol ič ine p a 
so za prihodnje leto bistveno 
večje p r i grodl ju i n elektro 
j ek lu , nekaj manj p r i S M je
k l u . K o smo sprejemali le toš
n j i plan, smo z vso resnostjo 
postavi l i pogoje,, za katere 
s m o vedeli, da brez teh ne 
bo m o g o č e doseči zaželjeme 
proizvodnje. Žal smo mora l i 
ugotovit i , da večji del teh po
gojev ni b i l u r e s n i č e n , iz
k l j u č n i k r ivc i za m a n j š o pro
izvodnjo p a so zopet ostali 
obra t i in njihova vodstva. 

Letos o d septembra dalje 
poizkusno obratujemo z novo 
aglomeracijo. Zato je prven
stvena naloga, da izdelamo 
kval i te tni sinter in- pr ipra
v i m o dovolj presejane rude 
i n s t ružcev za plavž. P lavž 1 
j e s predelavo d o b i vse po
goje za p o v e č a n j e proizvod
nje, č e bomo to dokazali , bo 
m o g o č e o b naslednjem re
mont i« p lavža 2 izvesti po
dobno predelavo. Jasno pa je, 
da nam v b o d o č e ne sme 
zmanjkat i koksa. 

Mar t ina rna i n elektro je
k la rna imata podobne pro

bleme. Resno se moramo za r 

vzeti, da bo na zalogi vedno 
dovolj starega železa i n grod-
Ija. Ured i t i moramo pr ip ravo 
starega železa ter se dokonč 
no od loč i t i z a mehaniziran 
n a č i n rezanja. 

Mar t ina rn i moramo zagoto
v i t i remonte peči tako, da 
bodo obratovale le peč i z več
j o kapaciteto. P r i č a k u j e m o 
o d Vatrostalne, da bo to ure
jeno bo l j še kot letos. Vlagal-
ne s t ro j« i n žer jave v s tarem 
železu bomo moral i redno 
vzdrževat i . 

E l e k t r o jeklarna poveču j e 
plan. nasproti l e tošn j i količini 
za 30-%. V tem obra tu mo
r a m o še najbolj poiskat i vse 
m o ž n o s t i , nekatere so sicer 
t e ž j e iz-vedJljiive, vendar mo
ramo, vztrajat i na realizacij i 
telit 

Peči morajo, obratovati brez 
zastojev, kar posebno vel ja 
za Lec t romeh peč . Tako šte
v i ln ih okvar kot j i h be l ež imo 
na tej peč i , n ima nobena 
jek larna v državi . Nabav i t i 
moramo kvalitetne elektrode, 
ker je tudi zaradi teh več 
zastojev. 

č i m p r e j moramo, vpeljat i 
h i t r e j š i n a č i n izdelave ša rž , 
to j e zmanjšat i i š tev i lo k o š a r 
za š a r ž o pospeš i t i taljenje i n 
še posebej oksidacijo i n raSi-
nacijo-

L iva rna b o s prozivodnjo 
elektrod za varjenje sive l i 
tine lahko- p o k r i l a potrebe v 
državi,. M o r a pa še na-jiti ra
c iona lne j š i n a č i n izdelave. 
Bistveno p o v e č u j e m o odl i tke 
iz jekla , tako po količini kot 
po zahtevnosti. Uvajat i mo
ramo nove j še postopke obl i 
kovanja (formanja) i n s kva
l i t e tne j š imi peski doseč i bolj
šo p o v r š i n o odli tkov. 

Š a m o t a r n a i m a glavno na
logo, d a izbol jša kvaliteto 
svojih proizvodov. Z intenziv
n i m delom v tej. smeri l ahko 
dobimo kva l i t e tne j še izdelke, 
vsekakor pa bo treba preure
d i t i nač in priprave mas, k i 
n i več na t ehn i čno primer
nem nivoju. De l moderniza
cije je že v novo nabavljeni 
vakuumsk i s t iskalnic i za pla
s t i čen postopek izdelave p o t 
fabrikatov. 

Zelo resno moramo obrav
navati sedanje odhode delav

cev iz podjetja. Iz taffinic je 
o d š l o o d 20- do 33 % delavcev. 
N i k a k o r ne moremo v tako 
k ra tkem č a s u u s p e š n o pr i 
uč i t i nov ih delavcev. Če pe
čem, kot zelo dragim napra
vam, s t reže jo p r e t e ž n o novi 
delavci, n i storilnost na pri
merni višini , ž e l i m o tudi več 
sodelovanja s strani vzdrže
valcev i n bo l j še usluge trans
porta. 

P lan naj b o skupna, zadol
ži tev o d nabave surovin*, do 
predelave i n vseh, k i obrate 
pos lužu je jo . 

Šef delovne enote 
javormiških valjam 

Ciril Odlasek 
K o odgovarjam na vaše 

v p r a š a n j e , vas moram opozo
r i t i , da je v a l j a r n i š k a enota 
Javornik v l e t o š n j e m letu do
živela p rece j šn j e spremembe; 
tako v kol ič inski proizvodv 
n j i , kakor tudi v dimenzij
skem in kvali tetnem asorti-
mentu m p r i ljiudfeh. Z uk i 
ni tv i jo težke proge i n z 
z m a n j š a n j e m proizvodnje na 
p rof i ln ih progah, je b i l obrat 
Javornik I postavljen pred' 
nove naloge, k i se o d r a ž a j o 
i n p o d a l j š u j e j o v predvidene 
planske n a č r t e za leto 1971. 
Kol ič inska proizvodnja valja
n i h profi lov je odvisna v 
p r v i vrs t i od proizvodnje no
ve valjarne profi lov v Š t o r a h , 
k i naj b i v b o d o č e b i la sku
paj- z že lezarno Ravne glavni 
dobavitelj v ložka za n a š je-
klovlek. Javornik I bo mora l 
predati š t a f e t n o pal ico pro
izvodnje šele takrat, ko bo ta 
zadeva urejena. Zaradi sigur
nost i obratovanja jeklovleka 
pa mora Javornik I oskrbet i 
vložek vsaj za po l leta, č e ne 
še več. Prodaja profi lov se v 
glavnem ukinja , nekaj jo je 
le še v I. kvartalu. I zvrš i t ev 
te naloge za obrat ne bo pro
blem, če bo- p r a v o č a s n o dobi l 
ustrezen vložek. Težava na
stopa zaradi t ežavnos t i dela 
p r i p redva jan ju gredic iz 120 
kvadrat na n i ž j e i n to> na 
srednji progi . To je t ežko 
delo, ker n i proga za to ure
jena. Skuša l i bomo> da o d 
že lezarne Ravne dobimo lažji 
vložek kvadratnih, gredic. 
Vendar le p r e m i š l j u j e m o , d a 
b i na cenen nač in , skupaj z 
vzdrževa lc i improv iz i r a l i lah
ke dvižne mize p a č e p r a v le 
za kratek čas . P r id r žavan je 
postavljenih normativov do
b i t i (izplena) i n materiala, je 
m o g o č e brez posebnih nov ih 
ukrepov. K e r je v ž e l e z a r n i 
še vedno ozko mesto čišče
nje, se bo obrat vklj.učil & 
svo j imi kapacitetami b ruše 
nja za valjarno Bela . P r i za
dostni kol ič ini v ložka i n p r i 
i zko r i š čan ju koledarskega 
fonda ob zvišani proizvod
nost i z oz i rom na pomanjka
nje ljudi,, bo obrat dosegel 
svoje naloge. V kadrovski 
p o l i t i k i je skrbeti , da se nam 
že zelo okrnjen s ta lež ne b i 
š e zman j ša l . 

Javornik I I je z l e tošn jo 
uk in i tv i jo proizvodnje na va-
Ijavski progi 13001 ravno tako 
kot Javornik I postavljen 
pred d r u g a č n e naloge. Po 

- p lanu za leto 1971 naj b i b i la 
a d j u s t a ž a Javornika I I s svo

jimi termičnimi kapacitetami 
p o d a l j š a n a roka proizvodnje 
belske Stekel valjarne. S tem 
h o č e m o doseči premik v kva- ¡ 
l i te t i proizvodnje p ločevine , 
k i se val ja na B e l i , V ta na
men bo obratovala normali-
z i rna peč po sistemu 4 + 1 , 
ker pa je to edina peč na Ja
vorn iku , k i še rabi generator-
sk i p l in , bo med letom izvr
š e n a rekonstrukci ja te peč i 
i n to od generatorskega p l ina 
n a kurjavo s propan-buta-
nom, k i je precej cene jša . S 
tem se ukine drago obrato
vanje generatorjev i n isto
č a s n o pobo l j ša pov r š in ska 
kvali teta p ločevine ter mož
nost zvišanja kapacitete nor
malizacije. Za valjarno Be la 
se bodo koristi le tudi žar i lne 
kapacitete elektro žar i ln ih 
peč i i n o b d r ž a l o luženje plo
čevine na eno dnino. Za fina
l i z a d jo teh postopkov bodo v 
ad jus t až i še delali ravnalni 
s troj i , š k a r j e m ostali po
s topki prebiranja, paketira-
nja in odprave. Pocinkoval-
nica bo- obratovala na eno 
d n i n o i n to izkl jučno kot 
us lužn i obrat, k i naj pocinka 
črno- hladno val jano ploče
vino po dobavitelju grosistov. 
T a proizvodnja pocinkoval-
niee j e izven n a š e planske 
proizvodnje, nam pa p r i n a š a 
zadovoljiv f inančni uspeh. Za 
dosego n a č r t a je obrat obdr
žal' ob uk in i tv i valjarne 1300 
še 90 l jud i . Z ozirom na tako 
organizacijo, se predvideva v 
b o d o č e direktna pr ik l juč i t ev 
v Stekel valjarni . Da bo orga
nizacija bolj uč inkov i t a , bo
mo pr is topi l i k uvedbi no-

č a s a valjanja, moramo dvig
niti proizvodnost na moža i n 
uro na progi . 

Skupno z vzdrževalci mo
r amo skrbeti za č im manj 
zastojev i n j i h znižat i na 12 
do 14 %. V s i proizvodni agre
gati v ad jus taž i bodo mora l i 
b i t i i zkor iščeni časovno 100 
odstotno, t o se p a pravi , da 
bomo na vseh ozkih mestih 
uvedli 4-izmensko obratova
nje. Zato si bomo moral i za
gotoviti s ta lež, k i je predvi
den za tako obratovanje, t j . 
196 l judi . Tekom leta b o m o 
dobi l i nove sekatorje, k i so 
že na ročen i . Dosedanji so ž e 
zastareli i n izrabljeni. S tem 
bomo imel i možnos t lažje 
preorientacije na debe le j šo 
p ločevino, k i po opt imalnem 
planu daje maksimalno ren
tabilnost. K e r smo se v sklo
pu Železarne odločil i za t ako 
proizvodnjo debele pločevine , 
moramo va l jam; brezpogoj
no preskrbeti vložek v za
dostni količini . Pr iprava dela 
bo morala planirat i tako, da 
b i imel obrat v sa j 2000 ton, 
vložka stalno na zalogi, ker 
le tako bo obratovanje res 
postalo rentabilno. Posebno 
skrb bomo moral i posvetit i 
že r j avom tako vzdrževalci , 
kakor tudi mi. v obratu, k i 
bomo moral i skupaj s kadrov
sko s lužbo skrbeti za ustre
zen kader. Zadostna ko l ič ina 
v ložka nam bo umi r i l a teko
čo proizvodnjo, zato morajo 
s lužbe, od katerih je odvisna 
valjarna 2400 tesno sodelo
vati . P r i tem je poleg vzdrže
vanja i n energije mi š l j en š e 
-\id BpsAas m 5ixo ';auio.id 

vega cenika, no rm i n ostal ih 
postopkov, k i naj vplivajo na 
zadovoljivo doseganje proiz
vodnosti na m o ž a i n uro. 

Nasprotno stanju v starih 
val jarnah Javorn ika I i n Ja
vorn ik II p a se v val jarni 
debele p ločev ine 2400 zvišuje 
letni plan. Ukrep i , katere 
predvidevamo, za dosego 
105.000 ton letne proizvodnje 
pa so: N a progi bomo mo
ra l i bolje izkor is t i t i koledar
sk i fond. V l e t o š n j e m letu 
smo tedensko delali na progi 
samo 5 dn i i n so bile sobote 
proste. Z a proizvodnjo 105^000 
ton letno pa bomo vpeljal i 
okrog 30 delovnih sobot. To 
je pa precej odvisno od- asor-
timenta, k i nam bo na raz
polago po naroč i l ih , č e b o 
debelina p ločev ine večja , b o 
teh delovnih sobot manj, Z 
pravi lno organizacijo ogreva
nja v ložka i n i zkor i ščan ja 

prava dela s prodajno službov 
Naloga kadrovske s lužbe bo, 
da bo m a n j k a j o č e l judi ta
koj n a d o m e š č a l a . Z eno be
sedo: od celokupne blagovne 
proizvodnje že l eza rne je 30 %-. 
u d e l e ž e n a valjarna 2400, kar 
n i malo. P r i tem p a je obdr
ža t i dobit (izplen) vsaj n a 
sedanji višini, i s točasno pa 
izbol jšat i stanje izdobave 
f iksnih naroč i l . To nam v 
l e t o šn j em letu dela p rece j š 
nje preglavice. Zato n i ode 
visno tako stanje samo od' 
valjarne 2400 ampak tudi o d 
dela n a š e jaklarne i n progra
miranja . 

Ravno tako je tudi jeklo-
vlek eden izmed obratov, ka
teremu se plan- povišu je . V e n 
dar t o poarišanje ne bo kri
t i čno , č e bomo- l a h k o jeklo* 
vlejfc« oskrbe l i lastresea v lo
žek. Obra t saja ima zadostM!? 

(Nadal j . na 8. str.)^ 
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0 proizvodnih 
nalogah 

v prihodnjem letu 
V teh dneh je v razpravi proizvodni n a č r t Že lezarne za 

prihodnje leto, k i predvideva 500.000 ton surovega j ek la ah" 
60.000 ton več. k a k r š n a bo- proizvodnja v l e t o š n j e m letu, o d 
tega p a 365.000 ton. blagovne proizvodnje. K e r je o d dosled
nega izpolnjevanja p lanskih nalog odvisna u resn ič i t ev pred
videnega n a č r t a , smo p r o s i l i za odgovor vse šefe delovnih 
enot na enotno v p r a š a n j e : K a k o bo v a š a delovna enota kos 
predvidenim planskim, nalogam ozi roma kako, se bo vk l juč i l a 
v i zvrševanje proizvodnega n a č r t a v pr ihodnjem letu, oz i roma 
k a k š n i problemi oz i roma ovire stojijo pred D E za u č i n k o v i t o 
vk l juč i t ev v proizvodne naloge? 



O proizvodnih 
nalogah 

v prihodnjem letu 
(Nadal j . s 7. str.) 

kapacitete, saj bo v letu 1971 
p r i š l a do pravega izraza novo 
nabavljena Schumag v lečna 
k lop , nov Schumag brus i ln i 
stroj in Forsterjeva l in i ja . Iz 
te strani se n i bat i nedosega-
nja plana, ker je b i l a taka 
proizvodnja že preje predvi
dena. Plan za leto 1971 pred
videva 20.400 ton s tem, da 
komerciala oskrbi 2300 ton 
uvoza. Seveda mora komer
ciala dobi t i na roč i l a po d i 
menzijah tako, da b i b i l i vs i 
t i s troji enakomerno zase
deni, po kvali tet i i n po ko l i 
č ini . Če bo vložek enakomer
no za j amčen prek vsega leta 
i n zagotovljena p r a v o č a s n a 
dobava iz Š t o r in Raven, bo 
p lan izpolnjen. Seveda pa 
bodo t ehn i čne s lužbe morale 
skrbeti za p r a v o č a s n o dobavo 
rezervnih delov za nove i n 
obs to ječe stroje. Vzdrževanje 
delovne sile bomo premost i l i 
s tem, da bomo uvedli č im 
več žensk v proizvodnjo tako, 
da postavljamo tako imeno
vane »reglerje« — vodilne 
delavce za posamezne sku

pine strojev. H o č e m o doseči 
bo l j šo izrabo kapacitet i n 
pravi lno manipulaci jo s stro
j i . P r i v lečenju žice na Schu
mag stroju bomo uvedli var
jenje kolobarjev i n zmanj
šali delo kon ičen ja . N a novih 
s t roj ih bomo uvedli norme 
i n s tem zvišali proizvodnost. 
K o t sem že omenil v val jarni 
2400, moramo tudi v jeklo-
v leku u m i r i t i proizvodnjo, t j . 
p r i zadostni kol ič in i v ložka 
ceneje i n več proizvajat i . 

Zakl juči l b i takole: n i ovire 
za u č i n k o v i t o vk l juč i tev n a š e 
D E v proizvodne naloge, č e 
bo Že lezarna kot celota lahko 
premosti la težave, k i nas ča
kajo v prihodnjem letu. Ob
č a s n e težave, k i bodo sigur
no nastopile, bomo p a č sprot i 
dnevno reševal i , kot smo to 
delali že dosedaj i n imel i za
dovoljive uspehe. Š e bol j bo
mo prek delovnih skup in 
sproti pojasnjevali situacijo, 
ker smo miš l j en ja , da o d po
sameznika i n grup l ahko za
htevamo dobro delo le, č e je 
o vsem pravi lno i n temeljito 
p o u č e n . 

Šef delovne enote predelovalnih obratov 
dipl. inž. Franc Vičar 

V D E predelovalnih obra
tov proizvodni n a č r t v le tu 
1971 predvideva skupno pro
izvodnjo 117.500 ton, od tega 
96.770 ton blagovne proizvod
nje. 

Nasprot i proizvodnji le toš 
njega leta pomeni ta zadolži
tev 10.6 odstotno povečan je . 
Z a posamezne obrate pa pr i 
kazuje naslednji pregled po
večanje odnosno spremembe. 

dosežena proizvod, 
v letu 1970 

planirana 
za 1.1971 

index 

hladna valjarna 28.3001 30.5001 108 
ž iča rna 57.000 t 65.000 t 114 
elektrodni odd. 10.7001 12.000 t 112,2 
žeb l j a rna 11.1501 11.000 t 98,6 

Skupaj 107.150 t 118.5001 110,5 

Iz pregleda je razvidno, da 
je na jveč ja rast proizvodnje 
predvidena v ž ičarn i . Temu 
obratu bomo v naslednjem 
letu mora l i posvetiti na jveč 
č a s a i n organizacijskih napo
rov. 

Povečan je proizvodnje za 
8 °/o v h ladni val jarni bo za
htevalo p rece j šn j e napore 
vseh zaposlenih. V letu 1971 
toplo val janih trakov ne bo
mo več uvaža l i iz ČSSR, am
pak j i h bomo val ja l i samo 

doma na s tekel val jarni . T i 
pa so 20 % lažji od uvoznih 
iz C S S R , kar pomeni 8 °/o 
m a n j š o storilnost na valjč
nem stroju v hladni val jarni . 
Zato b i mora l i jek lar j i i n va-
l javci ponovno s k u š a t i reš i t i 
že nače t i p roblem teže T V T . 
S p o v e č a n j e m teže T V T od 
sedanjih 4 kg na 4.5 do 
5 k g / m m ši r ine , b i te napore 
v hladni val jarni bistveno 
olajšal i . 

Poleg težav s kol ič ino pro
izvodnje pa bo velik problem 
tudi s p lan i ran im asortimen-
tom. Predvidena je proizvod
nja 3400 ton H V T (hladno 
val janih trakov) iz kvalitet
no ogl j ikovih , do plemenito 
ogl j ikovih ter n izko i n viso-
kolegiranih jekel . To pred
stavlja izredno vel iko poveča
nje, ker bo le tošn ja proizvod
nja teh H V T samo okrog 
1700 ton. 

Va l j čno ogrodje V . Demag, 
k i je predvideno za hladno 
valjanje teh T V T , bo moralo 
obratovati vsaj 260 dni . V le
t o š n j e m letu bomo zaradi 
pogostih okvar el . motorja 
dosegli samo 165 dni obrato
vanja a l i samo 13,8 dn i me
sečno . Vse H V T , k i so pred
videni za ozke, srednje i n 
fine H V T bomo takoj po pr
vem valjanju in ža r j en j u 
mora l i razrezovati ter drugo 
i n tretje valjanje izvrš i t i na 
obeh RvVF val jčn ih s t roj ih. 
Tako bomo lahko dosegli to 
kol ič ino proizvodnje. 

O d kvali tetnih H V T je pro
b l e m a t i č n a še kol ič ina d i -
namo trakov. Predelana i n 
rekonstruirana žar i lna p e č 
mora devet mesecev nepreki
njeno obratovati s polno 
zmogljivostjo, če h o č e m o iz
delati to kol ič ino . Poleg žaril-
ne peči z razvijalci vod ika pa 
je za normalno proizvodnjo 
H V T kvalitete »dinamo« po
trebno postavit i še k r o ž n e 
ška r j e . K r o ž n e ška r j e pa v 
nobenem pr imeru ne bodo 
gotove i s t o č a s n o s peč jo . Za
to je nujno, da U O S s k u š a 
s k r a j š a t i rok postavitve peč i , 
da b i ta obratovala več kot 
devet mesecev. Tako b i tud i 
to ko l ič ino H V T z izrednimi 
napori lahko izdelal i . 

Za ž iča rno sem uvodoma že 
navedel, da bo proizvodnja 
65.0001 v lečne žice pomeni la 
izredne napore vseh zaposle
n ih . Predhodni obrat i nas 
bodo mora l i stalno preskrbo
vat i z zadostno kol ič ino vlož
ka . Preskrba mora b i t i kom
pletna po kvali tetah i n di
menzijah, ker samo z enako
merno proizvodnjo skozi vse 
leto je m o ž n o izdelati to 
kol ič ino . Problem preskrbe 
z v ložkom poudarjam pred
vsem zaradi tega, ker je to 
do septembra le tošn jega leta 
b i l na j tež j i problem. 

Za doseganje predvidenega 
asortimenta i n kol ič ine , smo 
že v letnem n a č r t u mora l i 
predvideti nekaj omejitev. 
Da smo lahko predvideli vseh 
65.0001 v lečne žice, smo b i l i 
pr is i l jeni z m a n j š a t i proizvod
njo debele patentirane žice 
za 400 ton. Srednje patenti
rane žice od 0 0.5—4.9 m m 
ne sme b i t i več kot 8001. De
bele vlečne žice, k i zahteva 
zače tno , vmesno a l i k o n č n o 
žar jen je , sme b i t i maksimal
no 1200 t letno. Vse te omeji
tve so bile potrebne, da smo 

lahko predvideli proizvodnjo 
65.000 t. 

Izredno vel iko pozornosti 
i n napora vseh zaposlenih pa 
bodo zahtevale predvidene 
spremembe asortimenta. N a 
vlečnih s troj ih za vlečenje f i 
ne žice bomo skuša l i zaposli
t i žene, da b i dosegli bo l j še 
izkor i ščan je teh strojev. Stal
no pomanjkanje delovne sile 
na teh strojih povzroča , da 
nekatere i z k o r i š č a m o samo 
30—50 %. 

N a novih ž iča r sk ih s troj ih 
za vlečenje navadne žice od 
0 1.6—3.4 m m moramo dose
či nadaljnjo povečan je proiz
vodnje, da se p r i b l i ž a m o ka
paciteti strojev, k i j i h navaja 
dobavitelj . T i stroji morajo 
zadostit i p o v e č a n o potrebo po 
srednji žici, i s t oča sno pa na
d o m e š č a t i izgubljeno kol ič ino 
zaradi mokrega vlečenja elek
trodne žice. P r i tej težnj i 
nam mora pomagati tudi va
l jarna žice z obl iko, odnosno 
navit jem kolobarjev. Lepo na
v i t i kolobar j i bodo omogoči l i 
vlečenje z na jveč jo hitrostjo. 

Povečana proizvodnja elek
t rod i n dodaj nega materiala 
ne predstavlja večjega pro
blema. P r o b l e m a t i č n a je lah
ko proizvodnja var i ln ih pra
škov, v ko l iko r ne bomo 

p r a v o č a s n o postavil i novih 
naprav. Zato je nujno, da no
ve naprave mont i ramo prve 
mesece novega leta. O d osta
lega asortimenta so proble
m a t i č n e »specialne« elektro
de, za katere u v a ž a m o žico 
i n ostale surovine za p l a šč . 

Proizvodnja elektrod je 
najbolj odvisna od komerci
alnega sektorja. Zato je nuj
no, da ta p r a v o č a s n o preskr
b i vse potrebne surovine i n 
n i t i kol ič ina n i t i asortiment 
proizvodnje ne bosta ogro
žena. 

Proizvodnjo žeb l j a rne nač r 
tujemo nižje kot bo letos do
sežena kol ič ina i n kot je 
predvideval le tošnj i n a č r t . 

Da b i omogoči l i č i m b o l j š o 
preskrbo d o m a č e g a t rž i šča , 
smo se odloči l i za proizvod
njo t an j š ih i n k r a j š i h žični-
kov. N a č r t u j e m o asortiment, 
k i ima m a n j š o storilnost na 
žeb l j a r sk ih strojih, vendar 
f inančni efekt zato ne b o 
man j š i . 

Navedel sem samo nekaj 
osnovnih problemov in naka
zal smeri reš i tev , k i omogo
ča jo proizvodnjo predvideno 
po n a č r t u , med letom pa bo
mo mora l i vs i z dobro vol jo 
i n elanom reš i t i še n e š t e t o 
problemov. 

Šef delovne enote valjarna Bela 
dipl. inž. Janko Perne 

Planske naloge za prihod
nje leto predstavljajo skoraj 
v vseh oddelk ih valjarne Be
la , dosedaj na jv i š jo letno 
proizvodnjo, zato lahko pr i 
č a k u j e m o , da bodo še bolj 
p r i š l e do izraza raz l ične sla
bost i , k i so dosedaj sprem
ljale n a š e delo. 

N i moj namen n a š t e v a t i 
ozka gr la v t e h n o l o š k e m pro
cesu, n i t i t ežav p r i delu, s 
ka ter imi se bomo srečaval i , 
ampak b i omenil samo nekaj 
glavnih faktorjev, k i so pred
pogoj za izpolnjevanje pred
videnega programa. 

T o so: p r i d r ž a v a n j e regula-
tivov na vseh stopnjah teh
no loškega procesa, delovna 
discipl ina i n želja za dosega
nje č imbol j š ih delovnih re
zultatov. Nobeden izmed teh 
pogojev n i neuresn ič l j iv i n 
za nobenega ne bomo mogl i 
k r i v i t i drugega, ker so vsi od
v isn i od nas samih. Seveda 
ne od posameznikov, ampak 
od vseh. Če bomo imel i vsi 
is t i c i l j , to je ko l ič insko i n 
kvalitetno visoko ter poceni 
proizvodnjo, če ne bomo 
iska l i samo opravič i la za ne-

i zv r šeno delo i n zvračal i k r iv 
do za slabo delo eden na 
drugega, potem uresn ič i t ev 
programa za prihodnje leto 
n i v p r a š a n j e . 

\ 
Šef delovne enote 

strojno energetskih 
obratov dipl. inž. 
Dušan Sikošek 

Proizvodni program za p r i 
hodnje leto predvideva 
500.000 t surovega jekla . Pou
darek je predvsem na proiz
vodnj i elektro jek la i n je za 
12,5 % večja od l e tošn jega 
plana. Izpolnjevanje p lansk ih 
nalog za prihodnje leto bo 
m o ž n o samo s tesnim sodelo 
vanjem vseh sektorjev ter z 
vsestranskim razumevanjem 
v medsebojnih odnosih. 

Glavni pogoj za dosego' 
plana je stalna i n neprekinje
na dobava kvalitetne energi
je i n goriv. 

Poraba e lek t r ične energije 
za prihodnje leto je ocenje
na na 308 m i l i j . kWh. Železar
na kri je z las tnimi hidro i n 
termo central o 50 mi l i j k W h , 
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lavno o m r e ž j e pa nam mora 
dobavit i 25« m i l i j . kWh. 

Interno e l e k t r i č n o o m r e ž j e 
jc urejeno tako, da imajo vse 
transformatorske postaje 
35/5 k V dvojno napajanje ter 
so opremljene z rezervno 
transformacijo. 

Večji p rob lemi nastopajo 
pr i dobavi e l ek t r i čne energi
je iz r e p u b l i š k e g a o m r e ž j a . 
Proizvodno prenosno podjet
je Savske elektrarne, k i po
sluje na o b m o č j u E l ek t ro 
Ljubljane in E lek t ro K r a n j a 
s svoj im le tnim potencialom 
H E 150 G W h a l i 3,6 % od slo
venske proizvodnje a l i 58 % 
dobave Železarni , mora ener
gijo v viš ini prek 1000 G W h 
dobavljati iz sosednjih po
droč i j , k i pa je nesigurna. 

N a p o d r o č j u Save je Žele
zarna Jesenice edini d i rek tn i 
odjemalec, k i mora prevzeti 
vse redukcije, medtem, ko je 
na p o d r o č j u Drave breme re
dukcije razdeljeno na več je 
število odjemalcev. 

P r i navedenih neugodnih 
odnosih med potrebo i n pro
izvodnjo in nesigurnih dobav, 
ni jamstva za kvali tetno do
bavo e l ek t r i čne energije. 

Izpadi, n izka napetost, niz
ka frekvenca i n eventuelne 
redukcije, povz roča jo silne 
težave p r i obratovanju posa
meznih obratov, izpadu pro
izvodnje elektro jek la ter 
ceste okvare na e l ek t r i čn ih 
napravah. 

Zc dalj časa i š čemo izhod 
iz skrajno t ežavne situacije 
naših že lezarn i n p r i t em 
iščemo vsako m o ž n o s t zniže
vanja s t r o š k o v proizvodnje. 
E lek t r i čna energija je ena od 
osnovnih surovin za n a š os
novni proizvod in že majhne 
spremembe v nabavnih cenah 
pomenijo znatno spremembo 
cene končnega proizvoda. Na 
ša zahteva je neprekinjena 
dobava kvalitetne cenene 
energije. 

Sigurnost preskrbe s osta
l imi energetskimi medi j i je 
delno dosežena z energetsko 
povezavo Bela — Javornik, 
predvsem za paro, kompr imi -
ran zrak, v i soko t l ačno vodo, 
kisik, butan i n acetilen ter v 
prihodnjem letu še mazut. 

Na jvažne j še je, da so p r i 
neprekinjenem obratovanju 
vsi rezervni agregati v p r i 
pravljenosti i n usposobljeni 
za t a k o j š e n p r ik lop . T u pa 
nastopajo težave i n sicer 
predvsem v pomanjkanju re
zervnih delov. N a r o č e n i re
zervni de l i imajo dolge do

bavne roke, k i so vezani na 
plači lo . To velja predvsem za 
z r ačne kompresorje i n k is i -
karno. 

Reš i t i bo potrebno prob lem 
acetilenskih postaj oz i roma 
napajanja obratov z acetile-
nom. Sedanji acetilenski po
staji ne ustrezata vel javnim 
predpisom in je obratovanje 
nevarno. 

Največj i p roblem pa je či
ščenje hladilne vode. S čist i l
n i m i napravami na jezu v 
H r e n o v k i o č i s t i m o hladi lno 
vodo, k i j o zajemamo iz stru
ge Save, za potrebe obratov 
Jesenic i n valjarne Be la . 
Obs to j eča č i s t i lna naprava 
Geiger i m a zmogljivost 
60 mVmin . , poraba pa je že 
sedaj 120 do 150m' /min . Za
radi preobremenjenosti je 
naprava v zelo slabem stanju, 
posebno ker na njej ne mo
remo izvrš i t i n a j n u j n e j š i h 
popravi l , saj obratuje 24 u r 

"dnevno. Zarad i preobreme
njenos t pa je tudi stopnja 
č i ščenja slaba, saj posebno 
ob na l iv ih ne moremo zago

toviti č i s te vode obra tom na 
B e l i n i t i na Jesenicah. Napra
va Geiger I I , je n a r o č e n a , 
vendar je dobava' v prihod
njem letu nesigurna, ker f i 
n a n č n i del še n i razč i ščen . 

V z a č e t k u prihodnjega leta 
bo pr iče la obratovati nova 
vodikarna. Namenjena je 
predvsem za za šč i t no atmo
sfero p r i ža r i ln ih pečeh v 
H V ž . Zašč i tn i p l in bo sestav
l jen iz 20°/o vod ika i n 80% 
d u š i k a , katerega bomo dobi l i 
iz nove kis ikarne. 

Obs to j eča k is ikarna , k i jo 
je dobavila f i rma A P C I iz 
Z D A , ima poleg opreme za 
proizvodnjo k i s ika i n d u š i k a 
tudi opremo za proizvodnjo 
t ekočega argona. Predvidena 
je maksimalna proizvodnja 
64 N m V h , č i s toče 99,995 %. Za 
gazifikacijo potrebna oprema 
je n a r o č e n a i n bomo s proiz
vodnjo argona pr iče l i sredi 
prihodnjega leta. Potreba po 
argonu je vel ika ne samo v 
Sloveni j i , t e m v e č tud i v so
sednjih pokraj inah. Prodaj
na cena je za Že lezarno zelo 
ugodna. 

Sedanji proizvodni pro
gram, k i je zelo pester i n ši
rok, se mora v perspekt ivi 
usmeri t i predvsem v smer i 
hladne predelave magnetnih 
i n ne r javeč ih jekel , da se za
gotovi oskrbovanje d o m a č e 
elektro i n ostale industri je, 
k i je danes skoraj v celoti 
vezana na uvoz. 

Osnovna preorientacija mo
ra b i t i specializacija proiz
vodnje. Po kapaciteti male 
proizvodne enote z zastarelo 
tehnologijo i n organizacijo 
dela ter r a ^ s j a n i m progra
m o m proizvodnje, ne morejo 
doseč i rentabilnega poslova
nja tudi p r i najbolj ugodnih 
pogojih delitve med d r u ž b o 
i n podjetjem. 

Šef delovne enote vzdrževanja dipl. inž. 
Miroslav Noč 

Če sleherni delavec v Žele
zarni ne bo spremenil seda
njega odnosa do dela i n do 
izpolnjevanja dnevnih plan
sk ih nalog, p lan v letu 1971 
ne bo izpolnjen. 

To sem poudar i l zato, ker 
se utemeljeno dobiva obču
tek, da je skrb za izpolnjeva
nje p lansk ih nalog pr isotna 
le v ož jem krogu l jud i , k i se 
že zaradi po loža ja morajo 
ukvarja t i s tem. 

N a vzd rževan ju se zaveda
mo, da je samo tak plan, ka
k r š e n je postavljen pravi lna 
proizvodna orientacija, za le

to 1971. Zavedamo pa se tudi , 
da je izpolnitev tega proiz
vodnega programa v ve l ik i 
mer i odvisna od dobrega de
la vzdrževalcev, a l i bolje po
vedano od dobre obratovalne 
pripravljenost i pro izvodnih 
naprav. 

Z a leto 1971 smo izdelal i 
podrobni p lan vseh remontov 
na proizvodnih napravah. Naj 
takoj omenim, da planirana 
ustavitev naprav ne og roža 
izpolnitve plana, dobro oprav
l jeni remont i i n t o č n o v pred
videnih te rminih pa pogoju
jejo izpolnitev p lanskih nalog. 

M i se bomo zavzemali zato, 
da bomo kvali tetno izpolni l i 
plan remontov. " ' , T- ST*.1* > 

N a š e delovne skupine bodo 
do 20. decembra obravnavale 
letni plan prirejen na količi
no, k i mora b i t i vsak -*larv-
proizvedena na eni dn in i . Sa-* 
mo tako bomo pribl ižal i 
vzdrževa lcem interes za dnev
no izpolnjevanje planirane 
proizvodnje in konkret iz i ra l i 
njihove naloge na dn in i . 

Dovolite, da na tem mestu 
navedem še nekatere podat
ke, k i tudi pogojujejo izpol
nitev proizvodnih nalog. P r i 
planiranju proizvodnje je 
treba kot z dejstvom raču
nati z nepredvidenimi zasto

j i . Zgornja meja izgubljene 
ga koledarskega časa zaradi 

' vzdrževa ln ih ".zastojev je za 
nekatere k l jučne naprave na 
slednja: 

e l ek t r i čne peči 4,5%, B l o o 
raing J o . S t e c k c l skupaj 9 % 

. va l j ama i i e e / 10%, brusi lni 
s i ro j i čici i lnice" 12 %, valjar-
na 2400 4 %. Vse te številke 
so nižje kot smo j i h dosegli 
letos v devetih mesecih obra-
tovajna. So pa dosegljive 
Naš prispevek za izpolnite« 
plana bo predvsem v zniževa 
nju zastojev. 

Če se bodo stroji vrtel i od 
dnine do dnine, kar pa n i v 
naš ih rokah — bo plan izpol
njen, jaz sem optimist . 

Šef delovne enote transport Jože Košir 
Sta l i šče vodstva delovne 

enote transport k proizvod
nemu programu Železarne za 
prihodnje leto, po katerem je 
predvidena proizvodnja 500 
t i soč ton surovega j ek l a oz. 
365.000 ton blagovne proiz
vodnje, je naslednja: 

Z delno ukin i tv i jo proiz
vodnje v j a v o r n i š k i h valjar-
nah i n z vk l jučevan j em aglo
meracije v proizvodnjo ter s 
prehodom vseh treh oddelkov 
delovne enote transport na 
42-urni delovni tednik, smo 
sprejeli nekatere organizacij
ske spremembe v tehnologiji 
medobratnega transporta v 
smis lu nadaljnje preusmeri
tve transporta materialov iz 
železnice na cesto; torej iz 
železniškega na cestni trans
port . K a m i o n s k i park je b i l 
delno obnovljen i n dopolnjen 
s specialnimi voz i l i . Pomanj
kanje navadnih kamionov v 
lastnem pa rku dopolnjujemo 
z najetjem kamionov p r i zu
nanj ih t ransportnih podjetjih 
in p r iva tn ik ih . 

Glede na zgornje ugotovi
tve smo v cestnem transpor
tu pr ipravl jeni na povečan i 
prevoz materialov, k i bo na
stopi l s p o v e č a n o proizvodnjo 
j e k l a 

S l a b š a je sicer situacija v 
r o č n e m tovoru zaradi po
manjkanja fizičnih delavcev 
za r o č n i raztovor surovin, k i 
j i h bo s p o v e č a n o proizvod
njo več . T u si pomagamo 
z delavci - prostovoljci , k i v 
svojem prostem č a s u za po
sebno plač i lo , n a d o m e š č a j o 
m a n j k a j o č e redne delavce. 
Posebne težave so t u zaradi 
neurejenih sk lad i šč , posebno 
v obratu samotama. 

P r i s trojnem tovoru (dviga
la , v i l ičar j i ) bomo kl jub za
starelim strojem povečan i 
dotok surov in lahko pravo

č a s n o raztovor i l i še posebno 
zato, ker smo na nasipu ure
d i l i sk lad i šče razsutih mate
rialov. 

Čeprav ^ smo celo vrsto 
drobnih materialov, rezervnih 
delov, polfabrikatov i n goto
vih izdelkov preusmeri l i iz že
leznice na cesto i n s t em 
železniški transport razbre
meni l i , so še sedanje zahteve 
v že lezn iškem medobratnem 
transportu tako velike, da le 
s t ežavo izpolnjujemo naro
čila proizvodnih obratov. Na
daljnje k r č e n j e že lezniškega 
transporta n i več mogoče . Z 
vel iko skrbjo gledamo poseb
no na dva problema: k r i t i č n o 
stanje p r i normalnotirnib. 
diesel lokomotivah i n izredno 
pomanjkanje premikalnega 
osebja. Okvare na diesel lo
komot ivah so po š tevi lu i n 
jakos t i vse večje i n j i h z no
benimi ukrepi do sedaj n i 
smo mogl i zavreti. P r a k t i č n o 
je v zadnjih treh let ih o d 
š t i r ih težkih lokomotiv obra
tovala samo ena. Si tuaci jo 
smo reševal i i n j o r e š u j e m o 
z najemanjem parnih loko
motiv p r i jugoslovanskih že
leznicah. T o so stare lokomo
tive, neprimerne za n a š e po
goje, najemnina pa vel ika. 
Taka pot nas ne vodi k re
šitvi problema, še manj pa 
k zahtevanemu p o v e č a n e m u 
transportu za predvideno pro
izvodnjo j ek la v pr ihodnjem 
letu. 

Železniški oddelek potrebu
je takoj novo diesel lokomo
tivo. Ta je n a r p č e n a , pogodba 
podpisana, niso pa urejene 
uvozne formalnost i . Prisotne 
pa so tudi težave s f inančni
m i sredstvi.*' 

P r i tem problemu moram 
opozori t i kolekt iv , da bodo 
težave zaradi pomanjkanja in 

(Nadal j . n a 10. str.) 
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O proizvodnih 
nalogah 

v prihodnjem letu 

N e p o s r e d n e na loge g o s p o -
d a r s k e g a načrta v le tu 1971 

(Nadalj. s 9. str.) 

slabega lokomotivskega parka 
lahko resno ogrozile predvi
deno p o v e č a n o proizvodnjo 
v pr ihodnjem letu. 

Nič m a n j š i in n ič manj za
sk rb l ju joč je problem z de
lovno silo v tem oddelku. 
Delo p r i že lezniškem p remiku 
je t ip i čno individualno; ho
čem povedati, da brez stroje
vodje, k u r j a č a al i p r e m i k a č a 
lokomot iva ne obratuje. Po
sebno p r e m i k a š k i pokl ic pa 
je nevaren in naporen i n se 
zanj delavci več ne od loča jo . 
Vsekakor je to deficitarni 
pokl ic i n bomo mora l i za to 
delovno mesto kar hi t ro spre
jet i do ločene st imulacij ske 
al i druge ukrepe. Če kadrov
ski sektor ne bo zagotovil 
delavcev v železniški oddelek 
transporta, bo v celoti propa
del dobro začet i sistem dela 
p r i 42-urnem tedniku, skrajno 
ogroženo pa bo izpolnjevanje 
t ransportnih nalog. 

Ugodno bo na delo v pr i 
hodnjem letu vpl ivala izgrad
nja nove delavnice motornih 
vozi l , kjer bodo naš i vzdrže
valci avtomobilov, kamionov, 
vi l ičarjev i n dvigal delali v 
urejenih pogojih. V tej zgrad
b i bodo tudi delavci ročnega 
i n strojnega tovora in pa mla
d inc i dobi l i sodobne garde
robe, k i j i h do sedaj niso 
imel i . Naslednja n a š a nalo
ga na p o d r o č j u vzdrževan ja 
t ransportnih sredstev je do-
gradnja i n ureditev delavnice 
za popravi lo lokomotiv i n 

železniških vagonov, brez ka
tere mobi lnost i lokomot iv ne 
bomo mogli n iko l i dobro re
ši t i . 

Transport , tako obratni ka
kor medobratni , je poda l j ša 
ni proizvodni proces. Z do
b r i m sodelovanjem med pro
izvodnimi i n t ranspor tn imi 
obrati in p r i razumevanju 
proizvodnje za transportne 
probleme odpadejo zamude 
in zastoji. Če bomo mora l i v 
pr ihodnjem letu transportira-
t i z i s t im t ranspor tnim par
k o m več kakor doslej, mora
mo s t rni t i svoje vrste; svoj 
delež pa bodo mora l i prispe
vati tudi obrat i , za katere 
opravljamo transport. N a š a 
želja i n zahteva je: č i m m a n j 
zal i t ih l ivn ih voz, zal i t ih banj 
z ž l indro , razbi t ih t i rov i n 
vagonov, č im večji red ob t i
r ih in cestah in kar najbolj 
realna in p r a v o č a s n a na roč i l a 
za transportne usluge. 

Če bomo mogl i i n znali od
pravi t i vsaj nekaj,, v mojem 
razmiš l j an ju n a š t e t i h proble
mov, potem kl jub vsemu lah
ko z zaupanjem gledamo na 
prihodnje leto. 

Dopisujte 
v 

v Zelezarja 

(nadalj. s 3. str.) 

ž im vodenja p lavža p r i novih 
t ehno lošk ih pogojih. ' Defici
tarnost tovrstne proizvodnje 
(grodelj-jeklo) nam pove po
datek, da bo v okv i ru jugo
slovanske č rne metalurgije 
potrebno v letu 1971 uvozi t i 
100.000 ton surovega železa, 
340.000 ton starega železa i n 
250.000 ton slabov za planira
no proizvodnjo jekla 2.6—2.7 
m i l i j . ton, k i bo le na ravni 
realizacije v l e tošn jem letu. 
Ob taki si tuaciji pomanjkanja 
osnovnih surovin, bo tol iko 
bolj važno , da vse tri žele
zarne zd ruženega podjetja 
pr iori tetno spoš tu j e jo i n iz
vajajo dogovore o medseboj
n i menjavi oziroma izdobavi 
gredic, p las t i čnega jekla, ko-
k i l , valjev in li t ine. 

V sklopu vroč ih va l j am bo
mo največ jo pozornost posve
t i l i val jarni žice saj je od 
njene izkor i ščenos t i odvisna 
vsa hladna predelava žice i n 
tudi nekateri zunanji kupci . 
Vsa strokovna razglabljanja 
po tem problemu morajo re-
zul t i ra t i v čvrs t ih programih 
dela za odpravo dosedanjih 
pomanjkl j ivost i najkasneje 
do konca le tošn jega leta. 

Že v informaci j i za D S od 
29. oktobra t. 1. je b i l a naka
zana vsa resnost problema 
oskrbovanja z uvoznimi suro
v inami kot npr.: koks, staro 
železo, belo železo, ferolegu-
re. K e r so v glavnem defici
tarne surovine i n se prodaja
jo v svetu le kot »trgovski v i 
ški«, je razumlj ivo, da so te
m u ustrezne tudi cene, da so 
le-te abnormalne i n skoraj 
nesprejemljive v odnosu na 
prodajne cene naš ih proizvo
dov. S p r i č o n a š e f inančne si
tuacije kasnijo tudi vplači la , 
ka r vpl iva na d inamiko izdo-
bave i n s tem tudi na s labše 
i zkor i ščan je na š ih kapacitet. 

Sodelavca-varilca v konstrukcijski delavnici 

P r i r e ševan ju tega kompleks
nega problema bo potrebno 
izvajati v naslednjem letu 
točno delitev nalog i n sicer 
f inančne i n komercialne služ
be ter neposredno operative, 
ko gre za specif ične p o t r o š 
nje, racionalno uporabo i n 
sk lad iščen je , dobi t i (izplene) 
i td . Če ponazorimo z vred
nostjo, pomeni, da vsak kg 
starega železa, k i nekje ne
uporaben leži, predstavlja po 
uvozni ceni 70 S d in , vsak kg 
p reveč porabljenega koksa 80 
S din , da pa poveča s t r o š k e 
po nepotrebnem zlomljeni 
valj za okrog 5—15 m i l i j . S 
din. S p r a š u j e m o se le, a l i 
imamo p r i manipulaci j i s te
m i material i in p r i vodenju 
tehnologije vedno tak odnos, 
k i b i ustrezal tem vredno
s t im. Nekatere reklamacije 
nam tega ne potrjujejo. 

Zunanja prodaja znaša po 
predlogu plana 100 m i l i j . d in , 
kar bo za 8 °/b iznad dosežene 
v 1. 1970. V skupni realizaciji 
zd ruženega podjetja j ^ n a š 
delež 59 %. 

Posebno mesto v f inančnem 
planu zavzemajo materialni 
s t ro šk i , saj nj ih viš ina znaša 
82 °'o n a š e celotne prodaje. 
Zato ni č u d n o , da je na jveč 
razglabljanj p r i obdelavi f i 
n a n č n e g a plana ravno okol i 
materialnih s t roškov , saj so 
le-ti v bistvenem porastu i n 
tako skoraj v celoti paralizi-
rajo efekte novih cen. Samo 
prerazdelitev d o m a č e proiz
vodnje koksa ter 7nradi tega 
potrebna osnovna preusmeri
tev na uvoz, p r i sedanjih 
uvoznih i n spremenjeni doma
či ceni, pomeni za že lezarno 
Jesenice povečan je s t r o š k o v 
za 30 mil i jonov dinarjev. 

Po pokr i t ju vseh obveznosti 
i n p r i nebistvenem povečan ju 
nivoja osebnih dohodkov 
nam po planu za 1. 1971 osta
ja kot ostanek dohodka le 
1—2 m i l i j . d in . Napovedujejo 
pa se razne podraž i tve i n 
»nove cene« s strani dobavi
teljev i n je njihova realizaci
ja v ve l ik i mer i odvisna od 
uč inkov i to s t i ukrepov stabili
zacijskega programa. Že naj
m a n j š i spodrsljaj, notranji 
a l i zunanji , privede lahko n a š 
kolekt iv v izgubo, kl jub vsem 
dosedanjim naporom zuna
n j ih faktorjev i n samega ko
lekt iva, da že lezars tvo kot 
baz i čna industr i ja v n a š e m 
gospodarstvu dobi enakoprav
no mesto. 

P r i i zvrševanju proizvodnih 
nalog je razen naprav seveda 
potrebno u p o š t e v a t i tudi de
lovno silo. K je r n i bistvenega 
porasta v proizvodnji tudi ne 
morejo b i t i up rav i čene zahte
ve po povečan ju števila zapo
slenih. Do tega v p r a š a n j a mo
ramo vodi t i razumno i n trez
no pol i t iko ter razč is t i t i ne
katere probleme, k i so glob
ljega znača ja kot npr. 
ustrezna struktura, organizi
ranost dela, i zkor i ščenos t 
delovnega časa i td . N a č e l o m a 
naj b i za plan veljalo, da 
o b d r ž i m o število zaposlenih 
na 5700 oseb ter da postopno 

izbo l j šu jemo kval i f ikaci jsko 
strukturo. Povečan je zaposle
n ih b i mora l i usmeri t i pred
vsem na delovna mesta s tež
k i m i f izičnimi pogoji ter v 
obrate, kjer je delo i zk l jučno 
individualno i n kjer pred
stavlja proizvodnjo finalizaci-
jo . 

N i v o osebnih dohodkov se 
bo lahko dvigal le skladno s 
porastom proizvodnje i n v 
razmerju proizvodnih stro
škov. Predvsem bo potrebno 
uvajati vse m o ž n e oblike sti
mulacije na osnovi dosežen ih 
uč inkov , diferencirano in ne
posredno na proizvajalce, k i 
bodo dosegli dobre rezultate. 
Selekcija in diferencijacija 
naj bo osnovni moto p r i po
l i t i k i nagrajevanja za leto 
1971. 

Doslej je b i lo govora pred
vsem o nalogah v proizvodnj i , 
zato je nujno poudari t i tudi 
vse tiste dejavnosti, k i so 
sicer vzporednega znača ja , 
vendar nič manj važne za 
dosego planskih nalog. Gre 
p r i tem za celotno p o d r o č j e 
vzdrževanja i n transporta, k i 
s svoj im delom omogoča jo iz
v rševan je postavljenih ciljev. 
Predvsem bo potrebno več 
koordinacije med operativo 
vzdrževan ja in proizvodnjo 
ter doseči večjo strnjenost in 
celovitost v samem vzdrževa
nju po posameznih vstah de
la. V ko l ikor so potrebne 
m a n j š e organizacijske spre
membe se lahko izvedejo le, 
če so te utemeljene in vodijo 
k bo l j š emu delu in rezultatu. 

Uspehi v 1. 1971 pa bodo 
večkra t v ve l ik i meri odvisni 
od naš ih pr iprav in odloči tev, 
ko gre za pol i t iko nabave in 
prodaje, nadalje kako in s 
k a k š n o n a t a n č n o s t j o bodo pr i 
pravljene razne ekonomske 
analize, kako bodo izdelani 
opt imalni plani in operativni 
programi, kako bodo časovno 
potekale s t r o škovne in finanč
ne analize, kako bomo po
segali in reševal i t e h n o l o š k o 
problematiko in razvoj ter še 
vrsta drugih nalog, k i segajo 
celo do zbiranja raznih po
datkov za osnovne dokumen
te. Ves ta sklop nalog teh-
n i čno -ekonomske in admini
strativne narave spada med 
dolžnos t i takoimenovanib 
us lužbencev , kar večk ra t ze 
lo rad i poudarjamo ko po
stavljamo v p r a š a n j e razmer
j a o š tevi lu zaposlenih, ne da 
b i se poglobi l i v vsebino de
la . 

V odvisnosti od zahtevnosti 
delovnega mesta je vsako de
lo potrebno, gre bolj za to, 
kako ga sleherni opravlja i n 
ko l iko kor i s t i k real izaci j i 
skupnih nalog. 

S p r i č o relativno težke go
spodarske situacije naj velja 
nače lo , da za izvrševanje go* 
spodarskega n a č r t a za le to 
1971 strnemo vse svoje sile 
ter da sleherni po svoji spo
sobnosti doprinese č im več, 
to pa i s točasno pomeni, da 
bomo mora l i odpravi t i marsi
katero nelepo navado. 



V s e h možnosti za 
z a p o s l o v a n j e žensk 
še n i s m o i zko r i s t i l i 

Glede na neprestano n a r a š č a j o č o f luktuacijo i n majhne mož
nost i njene ub laž i tve z dob r imi novosprejetimi delavci, je ob 
koncu prvega polletja 1970 ponovno oživela ideja, da se 
omenjeni problem s k u š a vsaj delno reš i t i z žensko delovno 
si lo , katere ponudba je b i l a v t istem obdobju še relativno 
vel ika . K e r so b i l a vsa do takrat ugotovljena »ženska« delov
na mesta že zasedena, je b i l a sestavljena posebna komis i ja 
z namenom, da ponovno p r e u č i vsa delovna mesta i n po i šče 
t ista, kjer b i dodatno lahko zaposl i l i ženske . Sestav komisi je 
je b i l naslednji: dr . M i l a n Čeh, k i je ocenil primernost oz. 
neprimernost z zdravstvenega v id ika , anal i t ik dela (le-ti so se 
menjavali glede na obrat, k i ga je grupa pregledovala) s svo
j i m poznavanjem delovnih mest i n zahtev dela na n j ih ter 
sociolog. Posamezne obrate pa so zastopali šefi delovnih enot, 
obratovodje a l i asistenti. 

Skupina je začela z delom 
v zače tku ju l i ja , zakl juč i la pa 
ga je v z a č e t k u novembra. V 
tem času se je sestala z vod
j i vseh delovnih enot, razen 
valjarne profi lov in tanke 
pločevine , k i sta se medtem 
ukin ja l i . 

Delovni postopek je b i l na
slednji : 

Predstavnik obrata i n ana
l i t i k dela sta za vsako delov
no mesto (po š i f r an tu ) na
vedla glavne znač i lnos t i . Os
novno izhodišče je b i l a t eža 
bremena, k i ga m o r a delavec 
p r i delu dvigni t i i n eventuel-
n i drugi škodl j iv i vp l iv i , k i 
b i že vnaprej p rep rečeva l i za
poslitev ž e n s k e . Za posamez
na delovna mesta b i se sicer 
lahko odloči l i , vendar je pot 
napredovanja taka, da mora 
vsak delavec najprej skozi 
delovna mesta, k i zaradi te
že za ženske ne b i b i l a pr i 
merna. Predhodno se torej 
zahteva do ločena praksa, k i 
j o je m o č p r idob i t i samo na 
fizično težj ih delovnih me
stih, zato smo te pr imere iz
ločil i . Tista delovna mesta, za 
katera smo naš l i soglasje z 
obratovodjem i n sporna me
sta (ne zaradi slabih f izičnih 
pogojev, ampak zaradi pre
p r i č a n j a obratovodje, da je 
to t i p i čno m o š k o delo, k i ga 
ž e n s k a ne b i enakovredno 
opravljala) , smo si potem 
ogledali i n d o k o n č n o odloči l i . 
N a s p l o š n o je b i lo n a š e vodi
lo , da obra tom ne s i l imo 
ž e n s k za vsako ceno, če so v 
n j ih t rdno p r e p r i č a n i , da do
ločena dela lahko opravljajo 
i zk l jučno m o š k i z izgovorom, 
da so premalo energ ične , da 
p r e v e č bolujejo, da je z mlaj
š imi še kup drugih težav ipd . 
M o r a m o pa poudar i t i , da so 
b i l a na s rečo taka mnenja 
zelo redka i n da smo na 
sploh naleteli p r i vodstvu 
obratov na vel iko razumeva
nje za tak n a č i n r e ševan ja 
trenutne kadrovske situacije. 

Naslednja faza našega dela 
je b i l a funkcionalna analiza 
vseh delovnih mest, k i smo 
j i h označi l i kot ž e n s k a m pr i 
merna. Vsebuje vsestranski 
popis ps ihof iz ičnih i n organi
zac i j sk ih zahtev ter vpl ivov 
okol ja , k i smo ga izvedl i tud i 
za t ista delovna mesta, na 
kater ih že delajo ž e n s k e in 
inva l id i . 

Namen omenjene funkcio
nalne analize je njena upora
ba p r i sprejemu novih delavk 
in nj ihovem razporejanju na 
delovna mesta. V tabeli so za 
vsako delovno mesto pr ika
zane zahteve, k i j i m bo ob 
sprejemu treba pr i lagodi t i 
sposobnosti posamezne kan
didatke. Če se bomo dosledno 
drža l i tega postopka, bomo 
lahko na vsako delovno me
sto dal i ustrezno delavko, 
kar bo pr ipomoglo k bol jše
m u delu in ne nazadnje tudi 
večji vrednosti ženskega dela. 

V n a š e m interesu niso b i l a 
samo nekvalif icirana i n pol-
kval i f ic i rana delovna mesta, 
ampak smo anal iz i ra l i tud i 
tista, za katera se zahteva 
srednja, viš ja a l i visoka izo
brazba — torej je delo p r i 
merno za žensko z ustrezno 
izobrazbo. K o m i s i j a je ugoto
vila , da 131 delovnih mest 
daje m o ž n o s t za zaposlitev 
ženske delovne sile, na n j ih 
pa b i lahko postopoma zapo
s l i l i 288 žensk Glede na izo
brazbo pa so zahteve nasled
nje: 
— 58 žensk z o s n o v n o š o l s k o 

izobrazbo (lahko je nepo
polna), 

— 55 žensk s popolno osem
letko, 

— 146 žensk s pokl icno šolo , 
— 2 žensk i z adminis trat ivno 

šolo, 
— 17 žensk s t ehn i čno sred

njo šolo, 
— 7 žensk s I. stopnjo fakul

tete — s t ro jn i š t vo , 
— 3 ženske z II . stopnjo fa

kultete — s t ro jn i š tvo . 
Ob teh š t ev i lkah se takoj 

pojavi v p r a š a n j e , kje dc-Vti 
to l iko žensk z ustrezno izo
brazbo. Podatkov o nezapo
slenosti oziroma neadekvatni 
zaposli tvi žensk nimamo, lah
ko pa predpostavljamo, da 
večine žel jenih profi lov ne 
bomo našl i , ker se dekleta 
redkeje od loča jo za te pokl i 
ce. Ugotovitve komisi je pa 
bodo k l jub temu nedvomno 
dober pokazatelj za b o d o č e 
usmerjanje deklet po k o n č a m 
osemletki , kar naj kadrovska 
s lužba s k u š a reševa t i v sode
lovanju z ŽIC. O zaposlova
n ju žensk na ta delovna me
sta pa bo vsekakor mora la 
dati svoje mnenje še s lužba 
za varstvo p r i de lu i n repu
b l i š k i sekretariat za delo. 

Vzporedno s tem predlo
gom moramo opozori t i , da so 
omenjena delovna mesta (za
sedena z zdrav imi m o š k i m i ) 
samo m o ž n o s t i za zaposlitev 
žensk, k i j i h je večina obra-
tovodij pripravljena realizira
t i šele ob izprazni tvi , ker 
delavca z do ločen im pokl i 
cem n i m o g o č e premesti t i 
kamorko l i . Neko l iko laže bo 
s p r i u č e n i m i delavci, ker 
predstavlja njihova premesti
tev m a n j š i problem, č e p r a v 
se bodo posamezniki verjetno 

upi ra l i , saj so to f izično laž
ja delovna mesta.. Zato bo 
posebno' v •- tistih obratih, 
kjer smo naš l i več p r imern ih 
delovnih mest, treba ženske 
postopno uvajati in p reuč i t i 
vse m o ž n o s t i zá res~ tako za
menjavo, k i ne bo povz roča la 
nezadovoljstva p r i delavcih. 

Omeni l i smo že, da podat
kov o š tevi lu nezaposlenih 
žensk v j e sen i šk i obč in i ni
mamo, vendar predpostavlja
mo, da bomo z n a š i m po
v p r a š e v a n j e m nekaj mesecev 
prepozni, ker se j i h je veliko 
š tevi lo medtem zaposlilo v 
Iskr inem obratu na Ble j sk i 
Dobravi . Predvsem je ostala 
selekcionirana skupina, zato 
bomo moral i b i t i ob spreje
m u še posebno previdni . Na
ša prednost bo v tem, da ne 
potrebujemo samo mla j š ih 
žensk, ker so v nekaterih 
obrat ih ^.poudarili, da b i raje 
sprejeli nekoliko s t a re j še , že 
umirjene, češ da imajo z nji
m i manj problemov (pred

vsem kar se t iče bolovanja, 
p o r o d n i š k i h dopustov i td . ) . 
S p l o š n a ugotovitev komisi je 
je, da so v t ist ih obrat ih, 
kjer ženske že imajo, z n j imi 
precej zadovoljni (razen red
k i h ' izjem) i n soglaša jo s ta-
ki rq n a č i n o m reševanja pro
blematike pomanjkanja de
lavcev. 

Zavedati se moramo, da bo 
adekvatna zaposlitev večjega 
števila žensk zman j ša l a fluk
tuacijo (ob predpostavki, da 
so to več al i manj domač in 
ke, k i imajo na Jesenicah a l i 
v okol ic i stalno bival išče) , po 
drugi strani se bo povečal 
živl jenjski standard d r u ž i n , 
kjer bosta zaposlena oba za
konca, s tem pa bo naraslo 
tudi njihovo zadovoljstvo. Če 
bomo upoš teva l i vse omenje
ne faktoije ter če bomo res
no in s i s t e m a t i č n o pr i s top i l i 
k problemu, uspeh sigurno 
ne bo izostal, obrat i pa bodo 
dobi l i zaupanje tudi v kvali
teto ženskega dela. 

A lb ina TUŠAR 

Sodelavka — mladinka pri opravljanju z najnovejš im in najsodobnejš im vlečnim strojem 
Sehumag v jeklovleku 

Strojne delavnice — strugar pri delu. Sodelavci v strugami včasih rešujejo tudi nemogoče 
detajl«, v vzdrževanju "" ' 
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Jakob Klinar 

Revolucionarno 
delavsko gibanje 
na Jesenicah 
v letih 1935 — 1941 

Delavci so se vedno dobro 
zavedali, da morajo gledati 
tudi na podjetje; dokazov za 
t a k š n o zrelo s ta l i šče delav
skega razreda n i manjkalo. 
K a d a r je šlo za obstoj pod
jetja, sta moral i ž r tvova t i 
svoj del obe strani. V letu 
1937 pa n i b i lo prav nobene 
potrebe po zniževanju p l ač , 
saj so cene železu i n j e k l u 
znatno poskoči le , z n j i m i 
vred pa dob iček de ln ičar jev . 
Toda de ln ičar j i niso poznal i 
meja; nj ihovemu apetitu po 
večj ih dob ičk ih n i b i lo kraja . 
To so delavci dobro vedeli, 
prav zaradi tega pa so hoteli 
dokazati svo j im »gospodom«, 
da niso nobene cunje. 

Tr i je sodrugi, k i j i m je 
podjetje odpovedalo s lužbo , 
so 23. januarja 1937 oprav i l i 
svojo zadnjo dnino, potem 
pa so se še dalj kot mesec 
udeleževal i pogajanj za novo 
kolekt ivno pogodbo. Po kon
č a n i h pogajanjih pa se niso 
več v r n i l i med svoje sodruge 
v tovarno. Zanje se je začela 
trnova pot brezposelnega 
proletarca, p r e p u š č e n e g a sa
memu sebi. O d k l o n i l i so vse 
korupcijske ponudbe podjet
ja . Zas topniki K I D so se 
n a m r e č r e s n i č n o pot rudi l i , 
da b i dob i l i njihove podpise 
pod kolekt ivno pogodbo. Po
nudi l i so j i m ponoven spre
jem v tovarno, 50.000 d in 
nagrade s pretvezo, da je to 
denar za »pot v Zenico« i n 
podobno. Odk lon i l i so zaradi 
tega, ke r so se predobro za
vedali , da b i nj ihovi podpis i 
pod pogodbo, k a k r š n o je po
nujalo podjetje, pomeni l i iz
dajo ter p r e v e č škodova l i 
ugledu i n ponosu vseh delav

cev, nj ihovemu lastnemu p a 
še posebej. 

K I D pa se še n i zadovolj i la 
s tem, kar je že dosegla. 12. 
marca 1937 sta pr iš l i še dve 
odpovedi. Spet so vrg l i na 
cesto dva delavska zaupnika: 
Franca Ravnika , k i je nasle
d i l že o d p u š č e n e g a delav
skega zaupnika, ter Vencl ja 
Perka, dolgoletnega predsed
n ika p o d r u ž n i c e S M R J na 
Jesenicah, delavskega zaup
n ika na lahk i progi na Javor-
n iku , predsednika r azsod i šča 
delavskega rudarskega zava
rovanja i n delavskega ž u p a n a 
na K o r o š k i B e l i . 

Po teh nezakonit ih reduk
ci jah ter drugih ukrep ih v 
podjetju so delavci p r i delu 
vel iko več trpeli , n e s r e č p r i 
delu je bi lo vedno več, zaslu
žek pa je padal . 

O d p u š č e n i delavci — delav
s k i zaupnik i — so ostal i na 
Jesenicah. Čeprav brez dela 
i n torej brez zas lužka , j i m je 
b i l a na jveč ja skrb enotnost 
delavcev, že le l i so, da b i n j i 
hovi t ova r i š i v tovarni ostal i 
i skreni , da b i se j i h spomi
nja l i ter ceni l i nj ihov prispe
vek v skupnem bo ju za de
lavske pravice. 

Dobičk i so ras l i k a k o r še 
n i k o l i dotlej . Kap i t a l i s t i pa 
so ču t i l i za svojo na jveč jo 
skrb , k a k o š e bolj udar i t i po 
že tako dovolj sk l jučen ih 
h rb t ih železarjev i n tako š e 
boJj napolni t i š t r l eče žepe . 
Delavci naj garajo, presegajo 
naj o b i č a j n o produkci jo ter 
p u š č a j o , da j i m bodo delo
dajalci sami k r o j i l i zas lužek. 
Toda kovinar j i so že vedeli , 
da b i brez njihovega gara
škega pr ispevka ne b i l o na

predka v jesen i šk i že lezarski 
indus t r i j i . Torej so imel i tud i 
sami pravico do večjega kosa 
kruha , do bol j šega živl jenja. 
Delavski ča sop i s »Naš kovi
nar« je v eni p rv ih š tevi lk 
zapisal: 

»Naš kovinar« bo zastopal 
stvar delavstva strogo objek
t ivno. Pr ikaza l bo vedno re
s n i č n o stanje. Seznanjal bo 
vse delavske sloje o njiho
vem po loža ju i n pa tudi o 
stvareh »na dcugem bregu« . 
Vse to pa zato, ker n a š ko
vinar noče ka l vari je sloven
skega rudarja i n tudi ne k r i -
ževega pota slovenskega tek
stilca. B i t i h o č e vzravnan, 
imeti hoče hrbtenico, k i naj 
bo v b o d o č e tudi hrbtenica 
slovenskega č loveka . Nič več 
hlapec! Nič več sužen j ! Za 
svoje trdo delo pa tudi po
š t e n o p l ačan . On kl iče bojev
nike iz vseh delovnih stanov, 
predvsem pa kovinarje jese
n i š k i h i n j a v o r n i š k i h obra
tov. Strnjeno, enotno, disci
pl ini rano! Delavska skupnost 
je na pre izkušn j i . Z zrelostjo 
i n zavednostjo p a bo delav
ska skupnost zmagala. To 
želi »Naš kovinar« n a š i m ko
vinarjem i n vsem slovenskim 
delovnim s tanovom.« 

Spomladi 1937 je b i l a v Za-
vršn ic i p r i Ži rovnic i parti j
ska konferenca, k i se je je 
razen j e s e n i š k i h komunistov 
udeleži l tud i E d v a r d Karde l j . 
K e r je konferenca zasedala 
t i k p red proslavo 30-letnice 
socia l i s t ične kovinarske stro
kovne organizacije na Jeseni
cah, so govori l i predvsem o 
tem. Tovar i š Karde l j je jese
n i š k e komuniste med drugim 
opozori l n a to, da so p r e v e č 

sek t a šk i do socialnih demo
kratov. V b r o š u r i »Jesenice«, 
izdano pred proslavo, social
n ih demokratov n i t i ' »sodru
gi« niso imenovali . S tem so 
ideološki i n strankarski pre
pad še poglobi l i , hkra t i pa 
pokazali razrednemu sovraž
n iku , k o d naj išče svoje sim-
patizerje. 

1937. leta je mnogo komu
nistov zapustilo Jesenice. Ve
l i ko j i h je o d š l o v Špan i jo , 
drugi so si mora l i zopet iska
t i k ruha drugod, ker so j i h 
zaradi njihovega dela odpu
stih iz tovarne, tretji so b i l i 
v zaporih, nekateri celo v 
Glavnjači . Torej je bi lo treba 
parti jske vrste okrepi t i ter 
j i h spet pomladi t i . Že apri la 
1937 ustanove part i jsko orga
nizacijo tudi na Javorniku, 
istega leta pa začne na Jese
nicah delovati m o č n a orga
nizacija S K O J , k i j o je vodi l 
Ferdo Koren . V zače tku 1938. 
leta organizirajo jesen išk i 
komunis t i zborovanje p r i 
Tancarju na Jesenicah. Z 
n j im so želeli poudari t i enot
nost, k i je vladala med de
lavci , obenem pa se je ko
vala med delavci i n kmet i . 

Pred du rmi so bile volitve 
v d ržavn i parlament. Part i ja 
je zaradi tega organizirala 
posvet pod J o š t o m p r i K r a 
nju. Govor i l i so o kandida
t ih ter nazadnje za l is to zdru
žene opozicije v okv i ru Zveze 
delovnega l judstva določil i 
naslednje kandidate: Križ-
narja z Okroglega za K r a n j 
ter Vencl ja Perka za Jese
nice. Posveta, k i ga je vodi l 
Stane Žagar , sta se oba kan
didata udeleži la . 

Jesen i šk i komunis t i so se 
udeležil i tudi zborovanja v 
gozdu p r i Šenču r ju . N a videz 
naj b i b i l a to gozdna vese
l ica . Več kot s tot im gorenj
s k i m komunis tom, k i so pr i 
šli semkaj, so govorniki pr i 
povedovali o boju pro t i fa
š izmu ter o njega nevarnosti, 
k i je preti la z jugoslovanskih 
meja, o central izmu i n dra
ginji , o potrebi po priznanju 
Sovjetske zveze i n prijatelj
stvu z njo ter o podpor i 
špansk i d ržav l j ansk i vojsk i . 

Janez Brojan - st. 

Mojstranški 
planinci 
in alpinisti 
v Zahodnih 
Julijcih 

(nadaljevanje i n konec) 

Iz š k r b i n e pada p ro t i se
verozahodu v dol ino Zajzera 
zelo s t rma grapa, v p o č e t k u 
iz sedla je zelo k ruš l j iva , ka
k i h 40 m p o d njo je petmetr
sk i previs (skok) , nato pa 
preide v zelo s t rm ozebnik. 
Sneg v njem je zelo t r d i n 
k a k i h 250 m dolg i n je na 
dveh mest ih č i s t o stisnjen i n 
ozek. Ob obeh straneh so glo
boke krajne p o č i med sne
gom i n skalo. P r i s p u š č a n j u 
je treba b i t i skrajno previ
den, posebno ker sta obe de
kle t i neuki za hojo po snegu 
i n ledu n a j m a n j š a neprevid
nost bi- b i l a lahko usodna. 
Imel i smo eno v rv i n eno 
kladivo. Gustel jnu sem dal 
kladivo, ker je b i l p r v i v na
vezi, da je z n j i m sekal sto
pinje i n š p r a n j e za prijeme. 
S p u š č a n j e je b i lo zelo za

mudno. M i n i l i sta ka r dve 
u r i , predno smo sestopili v 
pesek v dnu grape (1560 m ) . 
U r a je po l pet ih, treba bo 
pohitet i , saj imamo še dolgo 
pot do t abo r i š ča . T u d i vre
me se je p r i č e l o s l abša t i , b l i 
ža la se je nevihta. M o r a l i 
smo p reč i t i dolgo pot p o d 
vso severozahodno steno V i 
ša, k i pa je b i l a zelo razsež-
na. K a k i h 150 m p o d sedlom 
š k r b i n e V e l . Nabojsa (1962 m) 
nas že u lov i nevihta, h i t imo 
ka r se da. Ob 18. u r i prispe
mo na sedlo, dež vedno bolj 
pada, tako da pr idemo v ta
bor vs i p r e m o č e n i . D a n i n 12 
u r hoje je za nami . T u zve
mo, da sta š la n a š a dva fan
ta Stane i n Kr i s te l j plezat 
severno steno Viša ter da j u 
še n i nazaj. Ugibamo, sta se 
zaplezala i n j i m a je prehitro 
m i n i l čas , a l i pa sta se mor
d a spusti la na j u ž n o stran do 

k o č e Refuge C Corso i n bo
sta tam prespala. 

Po dveh urah preneha de
ževat i i n zopet je nebo po
sejano z mig l ja joč imi biser i 
vsemirja. Dan je m i n i l vsem 
zelo lepo, u ra je b i l a deset 
zvečer, treba bo k poč i t ku , 
ka j t i če bo lepo vreme, nas 
j u t r i č a k a še ena tura. Rav
no, ko se u ležemo, zas l i š imo 
Stanetov i n Kris te l jnov glas. 
V r n i l a sta se v tabor. Pove
sta nam, da sta se spušča l a 
v temi i n brez luči po Kugi -
jevem sestopu po grapi Tur
na. 

Sreda je, ju t ro je lepo in 
sončno . Dve navezi naš ih 
fantov: Janez — Zvone, Ja
nez — M i h a , so odš l i na turo 
prek severnega raza Viša. 
Sledimo j i m z očmi i n j i h 
komaj dohajamo. V t r i č e t r t 
ure so že skoraj na polovici 
raza. Raz je ocenjen na V . 

Faš izem se je leta 1938 v 
E v r o p i še okrepi l , torej so 
vs i njegovi simpatizerji dvig
n i l i glave. Da so tako s tor i l i 
tudi las tn ik i K I D , res n i 
č u d n o . B i l i so p a č Nemci , 
zato se j i m je zdel pr i t isk , 
k i so ga izvajali na delavce, 
popolnoma opravič l j iv . Po 
drugi strani pa se je okre
p i l a tudi K P J , kar je njen 
generalni sekretar postal to
var i š Ti to . Novo vodstvo si 
je prizadevalo č i m p r e j od
pravi t i napake, k i so j i h za
grešili p re j šn j i voditel j i . Par
t i j sk i funkcionarji so sku
šali nudi t i organizacijam, 
zlasti m o č n e j š i m v industrij
sk ih centrih, kar največ po
moč i p r i delu. Toda kdor 
dela, ta greši , pravi pregovor. 
In to so počenja l i tudi ne
kateri j e sen i šk i komunis t i . 

Nekater i č lani K P so se 
us t raš i l i nasil ja, k i sta ga iz
vajali pol ic i ja i n ž a n d a r m e -
r i ja . Hu j š i ko je b i l pr i t i sk 
oblasti , od ločne j še i n odkri
te j še so bile n a m r e č akcije 
komunistov. In zdaj je strah 
pokazal svoje velike oči . B i l i 
so, k i so t rd i l i , da bo ob teh 
akcijah pol ic i ja laže odkr i 
vala parti jske celice in ko
muniste sploh. Dokler b i bi la 
tu po sredi samo previdnost 
i n konspirativnost, to l iko ča

Zimski alpinizem iz leta v leto zavzema FJo i 
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t e ž a v n o s t n o stopnjo. Smer 
so plezali dve u r i i n to brez 
naveze. Plezalci p r e j š n j e g a 
dne, bile so š t i r i naveze, so 
rab i l i za isto smer pet ur . 

Z Gustel jnom sva se odpra
v i l a v severno steno Lastavic 
(2044 m — alpinis t i j i h nazi
va jo Device). Po sredini veli
ke Device se vleče od dna do 
vrha navp ičen kamin . 
Smer poteka po njem a l i ob 
njem po razu, k i je bolj zra
čen i n je dost i l epša pleza-
r i j a . 

Vzpon po tej steni je bo-
žans tven , ko l iko lepih občut
kov i m a š v tej smeri , kar 
prehitro se zna jdeš na vrhu, 
kjer je tudi vpisna knjiga. V 
zadnjih dveh let ih sva bi la 
midva tretja tu. Sestop z 



m a ž Godec in Vencelj Perico. i 

7. j u l i j a 1940 je Stane Žagar ' 
vod i l par t i j sko posvetovanje 
na Lancovem p r i Radovl j ic i , 
Udeleži l se ga je tudi Bor i s 
K id r i č . Razpravl ja l i so o or
ganizaciji R d e č a p o m o č ter o 
bojkotu delavskega festivala 
na Jesenicah. Ta bojkot so 
pripravljale oblasti , da b i raz
bile delavsko enotnost. S po
sveta so posla l i tudi resoluci
j o pro t i internaci j i delavcev 
v Bileči . 

K e r so pro t i interniranju 
j e sen i šk ih delavcev v Bilečo 
protest iral i tudi č lani kultur
nega d r u š t v a »Enakos t« — i n 
to celo javno — je oblast dru
š tvo 27. ju l i j a 1940 preprosto 
razpusti la, svoj ukrep pa ute
mel j i la z naslednjimi beseda
m i : 

»Delavsko kul turno d r u š t v o 
»Enakos t« se r a z p u š č a zaradi 
reda i n m i r u v državi.« 

23. januarja 1941 so več čla
nov »Enakos t i« odgnali v kon
centracijsko t a b o r i š č e v Iva-
nj ic i , od koder so se v r n i l i 
t ik pred faš i s t ičn im napadom 
na Jugoslavijo. V Ivanjico so 
j i h poslali na »orožne vaje«. 
Oblekl i so j i h v v o j a š k e uni
forme, niso pa j i m seveda da
l i o rož ja , p a č pa so j i h moč
no zas t raž i l i . 

ema tejo razsežnos t 

j u ž n o steno Po l ipškega Špi
k a (Montasia 2754m). Iz pla
nine smo rab i l i dve i n po l 
ure do vrha. Vreme je b i lo 
prekrasno, razgled odl ičen , 
kar v r o č e je b i lo za ta čas . 
Nič čudnega , da je zvabilo 
to l ikšno m n o ž i c o planincev v 
naravo, saj nas je b i lo na 
v r h u Montas i ja okrog 40. Šli 
smo po žični lestvi, k i je dol
ga k a k i h 60 m i n pri tr jena na 
steno, v is t i smeri smo se 
tudi v rača l i nazaj. Gredoč 
smo se us tavi l i še p r i novi 
žičnici , k i je še v gradnji i n 
bo vozila na K a n i n . Povratek 
domov je b i l i s t i . Z a to turo 
smo vs i zelo hvaležni Gu-
steljnu, saj je kar na h i t ro 
na svojo pest organizira l ta 
izlet. 

INŽENIR VINKO B A J D A -
KTementa GladmkfT. sem zadp j i č v idel pred 

dobr im letom i n mi s l im , "da sva se ža zmerom raz-
šlaf ne b i hotel več s r eča t i ne njega ne njegove žene 
Stojane; marsikatero t e ž k o uro sem preživel zaradi 
nje. 

Sicer sva b i l a s Klementom tako r e k o č mladost
na prijatelja, n e š t e t o k r a t sva skupaj popivala, 
pomagala drug drugemu p r i dekletih, se pozneje 
zgubljala v l ab i r in t ih živl jenja, se vedno znova sre-
čavala ter že v p rv ih minutah govorila, kakor da 
sva se ločila pred dvema dnevoma. Pr iznat i moram, 
da je ta lastnost precej redka, zakaj mnogokrat že 
po k ra tk i ločitvi s pr i ja tel j i začu t i š , da leži med 
n j i m i i n teboj razpoka, o kateri ne veš , a l i se bo 
poglobila v prepad al i se bo zasula. 

P r i Klemen tu česa takega nisem obču t i l , n i t i 
tedaj, ko ga maja 1939. leta nisem naše l na kolodvo
ru glavnega mesta Bosanske Kra j ine . Prej sva si 
pisala več pisem, dogovorila sva se dan i n uro, kdaj 
b o m pr iše l merit zvezno železnico. Obl jub i l je, da 
me bo čaka l . N i k o l i prej nisem b i l tu, kjer je Kle -
ment živel že nekaj let, nerodno m i je bi lo , ker sem 
se tako č u d n o oz i ra l oko l i sebe. V e m , da sem z ne
k a k i m vzvišenim nasmehom (pr ik r iva l je lahno 
r a z o č a r a n j e i n jezo nad prijateljem) gledal po lju
deh, k i so pr ihaja l i s kolodvora naravnost na glavno 
ul ico. Razhajal i so se, k l i ca l i drug drugemu prijazne 
besede ter radovedno pogledovali name i n na moje 
kovčke , k i j i h je navezoval razcapan pos t r ežček na 
zmedeno vrv. 

Spomni l sem se, da sem se vozi l devet u r v po
č a s n e m v laku i n da me bole vse kosti ; v glavi sem 
čut i l topo težo i n zategadelj sem kreni l prot i go
s t i ln i »Pri Lazi«. Nosač je opazil mojo namero, 
stekel je p ro t i oleandrom, k i so ločili asfaltirano 
ulico od dveh vrst miz na p ločn iku . N a m i z n i p r t i 
so b i l i sveži i n ta malenkost me je pritegnila, da 
sem kar sedel. 

K o so m i pr ipravl ja l i zajtrk, sem opazil natakar-
skega učenca , k i je doslej pobi ra l steklene drobce 
iz okv i ra in se pr ipravl ja l , da j i h bo pometel. 

»Počaka j , dokler gospod ne konča!« je zavpi l 
gos t i ln iča r nad n j im. »Veste, včera j smo imel i go
ste. Dobre volje so b i l i , pa so m i razbi l i steklo.« 

»So ljudje v e č k r a t tako razpoloženi?« sem ga 
vp ra ša l . V e m , da sem zamahnil p ro t i praznemu 
oknu. Hote l sem spoznati, k a k š e n živl jenjski ritem 
preveva mesto kjer bom mora l ostati dva meseca. 

»Navadno . Nekater i so vedno ž ivahni , a gospod 
Gladnik je redko od srca vesel.« 

»Kdo?« 
»Gospod Gladnik . . . Veste, ima silno zanimivo 

ime, k i si ga človek ne zapomni mimogrede, č a k a j 
te! Aha , že imam! Po . . . Ja . . . K l i . . . oha . . . K l i -
men t . . . Klement Gladnik, da, aradnik p r i mono
polu. G a poznate? Kranjec je. On je s inoči razbi l 
steklo, pa ga je tudi p o š t e n o plačal.« 

Začudi l sem se, £• n i se m i l jubi lo , da b i zavr l 
tok besedi, k i se je nabral v gos t i ln iča r ju i n grozi l , 
da ob p r v i p r i l i k i pridere na dan. Začel sem jesti , 
gos t i ln ičar pa je, nemara že t re t j i č to jutro, p r i 
povedoval, kako je pr i še l s inoči Klement z neko 
d r u ž b o k njemu. J u n a š k o so p i l i , metali godcem 
kovače , plesali po miz i , oponaša l i pevačice , t reskal i 
čaše ob t la in prepevali sevdalinke. V i n o , godba i n 
lastna dobra volja j i h je omami la i n najbolj menda 
Klementa , zakaj razbi l je na jveč kozarcev, povedal 
n e š t e t o dvoumnih domis l ic i n nazadnje s sabljo ne
kega oficir ja razbi l okensko steklo. Vsa d r u ž b a se 
m u je smejala, da je bobnelo, on pa je začel s t iskati 
pesti, polglasno k le l i n k m a l u zatem odše l . 

»Hm,« sem zamrmra l . »Kako pa je sicer z nj im?« 
»Ugleden človek je v n a š e m mestu ,« je nadalje

val gos t i ln iča r z mehk im, samodopadlj ivim glasom. 
»Oženil se je, otrok pa še n ima. Lepo ženo je do
b i l . . . Pred dvema dnevoma je odš la k sorodni
kom.« P o m o l č a l je, se ogledal po u l i c i , nato pa m i 
je za šepe t a l na uho: »Vidite, tamle gre. Ne glejte 
ga! Takoj bo vedel, da sva govorila o njem. N i 
neumen i n v u radu n i sp r e tne j š ega č loveka mimo 
njega.« 

Ozr l sem se; res sem zagledal Klementa i n spo
znal p rv i trenutek, da se je malo spremenil; njego
va hoja je b i la razmahnjena i n š i roka kakor p r i 
č loveku, k i z zunanj imi kretnjami podpira š i b k o 
notranjo samozavest. St isni la sva si roke i n s i po
gledala v oči , da b i na š l a v n j ih tisto, ka r sva v 
času loči tve prež ivela i n naju bo zdaj razdvajalo. 
K a k o r vselej, sem tudi to pot obču t i l ob Klementu 
bistvo prijateljstva. Nemara se je zavedal iste mi s l i ; 
udar i l me je po rami , da b i zaduš i l mehkobo, k i m u 
je lezla v grlo. 

»Pozdrave t i p r ina šam,« sem rekel . 
»S hribov? O d narcis na Gol ic i? O d domovine?« 
»Tisto že . . . ampak znanci i n d o m a č i so m i na

ročili.« 

»Kakor zmerom.« je zamrmral. »Le to je rrag, da 
na l jud i č lovek pozabi, k o je nekaj let zdoma, na 
Grintavec, k jer poč iva veče rno sonce, da j e ; gora 
podobna okamenelemu kresu, pa m i s l i m skoraj vsak 
dan.« 

•'$! Opravič i l se je", da me .ni čakaL, \mpl je oprav i t i 
s t ihotapci tobaka" iri "precej* 'časa ' se je zamudi l , 
preden so j i h z a s l i š a l i i n ..-veleli pozapret i . 

K o sem plačeval , je nestrpn6 ' topotal z nogo i n 
m r a č n o gledal gos t i ln ičar ja . — N a cesti sem pr i 
pomni l , da se je s inoči p o š t e n o razkorač i l i n da ima 
brez dvoma poseben glas v mestu, če v e č k r a t poče
nja podobne stvari drugim v zabavo. 

»Kakšna zabava če si popolnoma pijan,« je za
stokal. »Moral sem se napit i . Veš, žena m i je prav
zaprav uš la i n zdaj si p iševa p r o s t a š k a pisma. 
Prejkone se bova ločila.« 

»Ti si intel igenten,« je nadaljeval in se n i zmeni l , 
da sem se čudi l . »Je to res prednost, k i je človek 
ne more pr idobi t i na hi t ro roko? Ne mis l im na 
znanje, ampak na tisto kul turo srca a l i kaj , k i naj 
b i razodevalo č loveka na poseben nač in . Žena m i je 
rekla , da m i manjka nekaka č i s tos t v miš l jen ju . Ona 
pa naj b i to imela, č ep rav je š t ud i r a l a samo uči te
l j išče i n b i la nekaj z im v Franc i j i na raznih teča
jih.« 

Začel sem m u razlagati razne stvari , k i naj b i 
bile odgovor, zakaj človek je redkokdaj pr ipravl jen, 
da b i t o č n o pojasnil taka v p r a š a n j a . 

»Tule sva doma,« je rekel Klement sredi mojega 
pripovedovanja in zavi l v dokaj novo hišo . Skoro 
sva b i la v predsobi prostornega stanovanja. N o s a č 
je ropotal za nama, pretirano vzdihoval p r i odlaga
nju kovčkov in izginil z zadovoljnim nasmehom, ko 
sem mu pot isni l kovanec v roko. 

»Pošta?« je v p r a š a l Gladnik dekle, k i je odprlo. 
»Nič posebnega,« se je nasmehnila. »Gospej inega 
p isma ni.« 

»Dobro. Gospodu pr iprav i kopalnico i n — kosi lo 
za dva. Ostal bo p r i nas!« •- : 

Tone Šifrer 

Moža iz legije 
Šla sva v jedilnico, s lužkin ja je molče izgini la . 
»Tale živalca je b rhka ,« sem namigni l na dekle. 

»Gotovo se kdaj p r i t i sne š k njej, ko n i žene.« Ho te l 
sem ujeti t i s t i lahkotni nač in govorice, k i sva ga 
bi la vajena pred let i i n k i ne pove n i t i vse resnice 
n i t i vsega čus tva Klementu pa n i b i lo do tega. 

»Odkar i m a m Stojano, sem slep za vse ženske , 
naj bo, k a k r š n a hoče . Pravo prekletstvo je, ko me 
še po dveh letih zakona tako veže nase, da n i m a m 
nobene svobodne mis l i i n ure. Saj sem že prej po
znal ženske , prav b l i zu pa m i n i b i l a nobena. A m p a k 
Stojana, k i b i jo b i l nedavno najraje ub i l , m i je 
vse. Vendar se m i včas ih zd i , da me globoko v duš i 
zaničuje.« 

Pri jatel jevim besedam s e m . s e čudi l ; b i l sem 
skoro p re senečen . Tistega povr šnega , nekol iko po
smehljivega fanta nekdanjih let sem v Klementu 
zaman iska l . Še govori l je d r u g a č e kakor pred le t i . 
Besede je strastno poudarjal , ob tej a l i oni je uda r i l 
s pestjo po miz i ; videt i pa je b i lo , da se zadržu je i n 
da b i najraje p o š t e n o zarohnel. 

» N e m a r a p reveč t e m a č n o g ledaš na vse,« sem de
jal . »Prenape t si , ka r svoje dni n is i b i l n i t i malo.« 

»Prečrno? Prenapet? R a z u m e š , ko b i jo b i l ime l 
včeraj v rokah, b i jo b i l zmlel . Ne morem trpeti , 
da b i me poniževa la i n oči ta la , da je ona napravi la 
č loveka iz mene. Rekla je, da me je ona dvignila , 
sicer da b i zavedno ostal financar na k a k i samotni 
postaji. Gotovo, nekaj resnice je na tem. K o sem 
jo v Daruvaru spoznal, sem se k m a l u začel uč i t i , 
da se m i je v glavi vrtelo. N i k d a r nisem m i s l i l , da 
bom zmogel potrebne izpite; obupaval sem, ona pa 
samo; saj lahko, saj si junak. K o sem opravi l izpi 
te, sem premenjal s lužbo i n slekel uniformo, k i sem 
jo tako t ežko nosi l . K l j u b temu pa sem cesto imel 
samega sebe za norca, k i ga vodi ženska , k i je 
pravzaprav n i t i imel še nisem. 

K o sva se poroč i la , je šla v Beograd, hodi la oko l i 
vseh m o g o č i h sorodnikov (vsako leto j i m čes t i t a za 
bož ič ) , in s t ak imi zvezami dosegla, da so me pre
mest i l i k monopolu i n da sem napredoval, kakor 
n iko l i n i t i sanjal nisem. B r a n i l sem se, ona pa je 
rekla, da to n i nobena milost , ampak samo nagrada 
i n zahvala za vse, kar sem j i dal . Seveda, da l j i 
nisem ničesar , samo rad sem jo i m e l . . . 
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Livarna 
Najprej smo poiskal i v mo

delni mizarni Antona Torkar-
ja , novo izvoljenega predsed
nika . Povedal nam je, da je 
b i l občn i zbor n e k a k š e n pre
gled dejavnosti i n problema
tike ne le sindikalnega odbo
ra ampak obrata v celoti . 
Pogosto so b i l i omenjeni pro
blemi , k i so vp l iva l i na sam 
razvoj dogodkov. O d teh pro
blemov, zlasti še o jek lo l i -
varn i ter o spremembi proiz
vodnega programa je bi lo ne
kaj prispevkov tudi v Žele-
zarju. 

Zdravko Pogačnik , č l an 
predsedstva t ova rn i škega od
bora osnovne organizacije 
s indikata Železarne , k i je b i l 
navzoč na o b č n e m zboru pa 
je v n a š e m pogovoru pove
da l nekaj več o razpravi . 
Občnega zbora se je udeleži
lo prek 50 % č lanov sindika
ta. Zelo k r i t i čn i so b i l i zara
d i nezainteresiranosti č lanov 
kolekt iva do dela v s indikal 
nem odboru. Znano je, da so 
i m e l i v l ivarn i , zlasti v zad
njem č a s u zelo težaven po
loža j , saj so mora l i uk in ja t i 
oz i roma spreminjati proizvod
n i program. M o t i j i h tudi 
premajhna zainteresiranost 
č lanov Z K v s indikalnem od
boru. Tud i tokrat so razprav
l j a l i o perspektivi jeklol ivar-
ne i n o tem, da bo treba ure
d i t i nagrajevanje ker smatra
jo , da so l ivar j i za strokov
no opravljeno delo neustrez
no nagrajeni. Z a s k r b l j u j o č e 
je tudi to, da med mlad imi 
n i pravega zanimanja za l i 
varski pokl ic . Zato bo treba 
poiskat i druge obl ike za pri
dobivanje novih kadrov — 
učencev livarskega pokl ica . 
B i l i so nezadovoljni zaradi 
lanskega ukrepa uprave pod
jetja, ker so mora l i l iva r j i 
i n modelni mizar j i na delo 
v elektrojeklarno i n ugotav
ljajo, da so nekateri že za
pus t i l i podjetje. K r i t i z i r a l i so 
tud i kvali teto toplega obroka, 
č e p r a v so z veseljem sprejeli 
od loč i tev samoupravnega or
gana Železarne , da ga ponov
no uvede. 

Glade dela sindikalnega od
bora v pretekl i mandatni do
b i so b i l i odborn ik i verjet
no p reveč s a m o k r i t i č n i , tako 
da je b i l a zahvala obratovodje 
s indikalnemu odboru za pr i 
zadevno delo kar umestna. 
O b koncu občnega zbora so 
nagradi l i t r i č l ane s indikal
nega odbora z denarnimi na
gradami. 

Zanimiv je b i l tudi prispe
vek Zdravka P o g a č n i k a , k i je 
najprej opozori l , da zakl juču
jemo prvo fazo rekonstruk
ci je i n i s t očasno z a č e n j a m o 
drugo fazo, k i pa naj b i b i l a 
tadif v tem, da b i delavce 
osveščal i za pripadnost kolek
t ivu. Po njegovem mnenju ne 

b i smeli govori t i le o gara
nju, m a r v e č o stanju oziro
ma t a k š n i Železarni kot j o 
že l imo i n smo jo v stanju 
tudi uredi t i . Nadalje je pove
dal nekaj besed o perspekti
v i zdru"-°"~ga ~ - - ' - - i ;

a Slo
venske že lezarne ter doprino
su našega kolekt iva do ZPSŽ. 
V e č k r a t se postavlja vp raša 
nje ko l ikšen je ta prispevek 
ozi roma k a k š e n je odnos na
šega kolekt iva do ZPSŽ. To
da i s t očasno moramo pove
dati , da so bol j poredko v 
ospredju v p r a š a n j a kako ure
jamo medsebojne odnose v 
o k v i r u tovarne oziroma med 
obrat i . To se včas ih p o k a ž e 
tud i p r i d i rek tn i prodaji iz
delkov pa čep rav b i b i lo bo
lje, da b i tudi v tej ob l i k i 
pomagali drug drugemu. Na
še s ta l i šče je, naj b i b i l oseb
n i dohodek 900 i n ne le 800 
N dinarjev kot je b i lo pred 
k r a t k i m v r e p u b l i š k e m meri
l u obravnavano. Treba bo na
gradit i tistega, k i dela. Sicer 
se še vedno z a v z e t * » f n o za 
p o p r e č j e obrata, toda na de
lovnih mestih b i mora l i bo
lje vrednoti t i delo. delavcev. 
Ne samo v formalni pohval i , 
k i tud i nekaj velja, b i se pr i 
znanje moralo o d r a ž a t i tudi 
v večji s t imulaci j i . B o l j po
zorn i b i mora l i b i t i tudi p r i 
vrednotenju do defici tarnih 
delovnih mest, za katere 
t ežko dobivamo delavce z ozi-
r o m na varnost a l i pa teži-
no dela. Zdravko Pogačn ik je 
omenjal tudi tiste n a š e de
lavce, k i delajo več kot 20 
let v podjetju i n imajo 
ustrezno kval i f ikaci jo . T u d i 
njihovo delo b i mora l i bolje 
vrednoti t i . K o n č n o je tova
riš Pogačn ik odgovori l še na 
v p r a š a n j e : A l i n a m je sindi
kat potreben? Da , potreben 
nam je tol iko, ko l iko r si ga 
sami že l imo i n smo sami pr i 
pravljeni , da aktivno sodelu
jemo p r i izpolnjevanju ciljev 
i n nalog. 

Vzdrževanje elektro 
naprav 

Občni zbor sindikalnega od
bora V E N je b i l v soboto, 
21. novembra na Bledu . Ra
zen č lanov s indikata i n upo
kojenih sodelavcev je b i l 
navzoč t ud i predsednik to
v a r n i š k e g a odbora osnovne 
organizacije s indikata S r e č k o 
Ml ina r i c . Odločil i smo se za 
kratek povzetek iz po roč i l a 
predsednika sindikalnega od
bora Aleksandra Dolinar ja , 
kateremu so zaupal i vodenje 
tudi v naslednji mandatni do-

' b i . Tovar i š Dol inar je obš i r 
neje govori l o vlogi s indikal
ne organizacije, zlast i v po
gojih delavskega samouprav
ljanja, k i ima odloč i lno vlogo 
zaupnika i n pobornika vseh 
t is t ih pravic , katere s i je de
lavski razred p r idob i l v n a š i 

samoupravni d ružb i . V nje
govem poroč i lu je b i lo pre
cej povedanega tudi na r a č u n 
akt ivnost i sindikalnega odbo
ra, še več pa pa o obveščan ju 
ter sodelovanju p r i oblikova
nju do ločen ih s ta l i šč . Nekate
r i č lani s indikata menijo, da 
sindikat n i pokl ican, da raz
pravl ja o kadrovskem vpra
šan ju , o proizvodni problema
t i k i i n i s t očasno menijo, da 
naj se sindikat ukvarja le z 
izlet i , oddihi i n podporami. 
Žal tako mnenje prevladuje 
tud i p r i nekaterih vodi ln ih 
č lan ih kolekt iva, k i meni jo , , 
da je samo delavski svet po
k l ican , da r e šu j e posamezne 
probleme v obratu. Zato pro
bleme rešu je jo mimo množi 
ce samoupravljavcev i n j i h 
dajejo direktno v r e ševan je 
i n potrditev delavskemu sve
tu. V p r a š a n j e je, a l i je delav
s k i svet tisto samoupravno 
telo, skozi katerega se odra
ža jo mnenja i n težnje celot
nega kolekt iva. Kaže , da de
lavski svet postaja orodje 
ozkih teženj posameznikov. 

Predsednik Dol inar poudar
ja v svojem poroč i lu , da de
lavsk i svet i n obratovodstvo 
n i celotni kolekt iv in tudi ne 
zadošča predpisani samo
upravni l i n i j i . Tako v poro
čilu, kot v razpravi je b i l 
omenjen živl jenjski standard 
i n f luktuacija delavcev. Ugo
tavljajo, da delavci, k i so b i 
l i zaposleni p r i nas o d 20 do 
25 let iščejo dela drugod. Ta
ko je na pr imer lani i n letos 
o d š l o iz obrata 87 delavcev, 
med n j imi tudi precej stro
kovnjakov s srednjo i n viš jo 
izobrazbo, k i so nam zaradi 
znanja in izkušenj še kako 
potrebni. Poleg teh v p r a š a n j 
so obravnavali še probleme 
s p o d r o č j a rekreacije, oddi
hov i n izletov ter govori l i o 
kul turnoprosvetni dejavnosti. 
Ugotovi l i so, da kul turno 
prosvetna dejavnost peša . 
B i l i so mnenja, da s indikal
n i odbori sami ne morejo re
š i t i v p r a š a n j a kul turne de
javnost i i n bo zato treba iz
obl ikovat i program kulturne
ga dela v o k v i r u celotne to
varne. V razpravi je sodelo
val tudi predsednik tovarni
škega odbora osnovne organi
zacije s indikata Železarne . 

Govor i l je o gospodarski i n 
ekonomski problemat ik i ter 
perspektivi Železarne . Obrav
navaj je tud i samoupravlja
nje i n govoril o vlogi , mestu 
ter vsebini delovnih enot, o 
i zobraževan ju , nagrajevanju 
i n sodelovanju samoupravni 
organi — sindikalna organi
zacija na ravni obrata. Zlas t i 
p a je predsednik M l i n a r i c 
omenjal formiranje osebnih 
dohodkov na ravni D E , ker 
se opaža v praksi , da organi
zatorji in samoupravni orga
n i ne spoš tu j e jo pol i t ike de
lavskega sveta Železarne i n 
statuta podjetja. 

Ob koncu o b č n e g a zbora 
so i zvo l i l i nov s indikalni od
bor, k i š te je deset č lanov i n 
t r i č lane nadzornega odbora. 
Novo izvoljeni s indikalni od
bor je sestavljen tako, da so 
v njem zastopani člani iz še
s t ih oddelkov. 

Transport 
V soboto, 14. novembra, so 

se sestali člani s indikata de
lovne enote transport v pro
stor ih hotela š p i k v Gozd 
Mar tu l j ku . Poroč i lo o delu 
sindikalnega odbora so poda
l i predsednik, tajnik, blagaj
nik . Predsednik sindikalnega 
odbora tov. Svetina je v svo
jem po roč i l u posredoval ne
kaj uvodnih m i s l i i n med 
drugim govori l tudi o poli t ič
n ih c i l j ih in nalogah sloven
sk ih sindikatov. V predsedni
kovem poroč i lu je r ečeno , da 
nekateri člani menijo, da sin
dikat zagovarja le interese 
tovarne i n da n ima posluha 
za delovnega č loveka. Smatra , 
da s indikat i ne b i smeli za
menjati sredstev, kar se ce
sto dogaja ko menijo, da po
č n e m o vse, samo za to, da 
b i dosegli visoko produktiv
nost i n enako proizvodnjo. Po 
drugi strani pa je spet res, 
da je prav visoka proizvodnja 
pogoj i n sredstvo za to, da 
se bomo v n a š i social is t ični 
skupnosti počut i l i materialno 
preskrbljeni i n kul turno bo
gate jš i . V minu l i mandatni 
dobi so imel i 22 sej, dnevni 
redi pa so b i l i zelo pestri, 
tako, da so obravnavali vr
sto v p r a š a n j i n problemov, k i 

se n a n a š a j o na njihov obrat. 
Predsednik, Ludv ik Svetina, 
je za tem govori l še o dru
gih v p r a š a n j i h i n se dalj ča
sa zadrža l p r i nagrajevanju, 
kadrovskih v p r a š a n j i h i n sa
moupravljanju, do katerega 
bomo mora l i b i t i bolj pozor
ni in še n i v zadostni mer i 
uč inkovi t . Kakovos tn i p remik 
pomeni tudi razš i r jen i i n iz
popolnjeni statut v skladu z 
zveznim i n r e p u b l i š k i m 
amandmajem. Tovar i š Sveti
na nadalje meni, da imamo 
o b č u t e k ko da nam je korak 
zaostal na po l poti p r i dogra
jevanju samoupravnih orga
nov, kot nosi lc ih r e sn ične de
mokracije, preko katere p r i 
dejo do izraza vsi delavci. 

V razpravi je sodeloval šef 
delovne enote tova r i š Koš i r , 
k i je govoril o novi s t ruktur i , 
na o b č n e m zboru pa nasto
pajo enotno. Prav občni zbor 
je po njegovem mnenju pr i 
ložnos t i n mesto, da se l ahko 
pogovorijo o š tevi ln ih proble
m i h . O vlogi s indikata sta 
govorila tovar i š K l i n a r ter 
predsednik TO OOS S r e č k o 
Ml ina r i c . Povedal je, da si je 
sindikat vel iko prizadeval, da 
b i uredi l i tisto, kar je b i lo 
v danih pogojih mogoče . 
Osebni dohodki so se malo 
povečal i , vendar bo treba 
analizirati delovna mesta niž
j i h kategorij i n izpopolni t i 
po l i t iko nagrajevanja. Delav 
oi odhajajo iz podjetja, res 
pa je tudi , da smo do izobraže
vanja kadrov b i l i premalo po
zorni . To moramo por>— f*i. 
Omenjal je še ustavitev ne
kater ih obratov n a Javorn iku 
i n gradnjo novih bolj ekono 
m i č n i h obratov. Z delom sin
dikalnega odbora so b i l i za
dovoljni , želijo pa več stikov 
z vodstvi oddelkov. Nadal je 
so v razpravi govori l i še o 
nagrajevanju ter odnosu do 
delavcev na progi ter razkla-
dalcev vagonov. Zavzemali so 
se za ta delovna mesta, za 
odobritev dodatka za o t e ž k o 
č e n o dek). Izvol i l i so še nov 
s indika ln i odbor ter delega
te za konferenco tovarn i škega 
odbora osnovne organizacije 
s indikata Železarne . N o v i 
predsednik sindikalnega od
bora bo v pr ihodnj i mandatni 
dobi sodelavec Mar jan Drole. 

Sodelavec — mladinec pri komandnem pultu vlečne klopi v jeklovleku 
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Občni zbori sindi-
kalnih odborov 

V soboto, 21. novembra, so b i l i izvedeni p rv i občn i zbor i 
s ind ika ln ih odborov v naš i tovarni . Napros i l i smo predsednike 
s indikaln ih odborov i n zastopnike t ova rn i škega odbora osnov
ne organizacije s indikata Železarne , da nam povedo nekaj 
več o p rv ih občn ih zbor ih . 



V počitniških d o m o v i h 
Železarne je l e tos l e t o v a l o 

2 8 7 0 s o d e l a v c e v in n j ihov ih 
s v o j c e v te r u p o k o j e n c e v 

V le tošn j i sezoni je v p o č i t n i š k i h domovih ž e l e z a r n e — Bio-
grad na mor ju , Cr ikvenica i n Mežak l j a — letovalo 2.870 sode
lavcev i n n j ihovih svojcev ter upokojencev i n invalidov, a l i 55 
več kakor leto preje.. Medtem, ko j i h je b i lo v Biogradu letos 
141 manj, na Mežakl j i 15 manj, kakor lani , je bi lo v Cr ikveni -
c i kar 211 več kor is tn ikov letnega dopusta kakor lani . Iz let
nega pregleda, k i ga je p r ip rav i l i komis i ja za oddihe i n izle
te p r i t o v a r n i š k e m odboru osnovne organizacije s indikata, 
povzemamo nekaj podrobnh podatkov, k i bodo verjetno zani
m i v i tudi za n a š e bralce. 

Biograd na morju 
Po planu, k i ga je izdelala 

omenjena komis i ja , je b i lo 
predvideno, da bo izkorišče
n ih 1.620 mest a l i 19.440 noč-
n in . Po napotnicah sindikata 
Železarne pa je svoj dopust 
kor is t i lo 1656 oseb z 18586 
n o č i t v a m i . Leto preje pa je 
kor i s t i lo dopust v Biogradu 
1797 oseb z 20.396 n o č n i n a m i . 
O d tega je 75 oseb, isto kakor 
lani , kor is t i lo samo hrano, 
brez p renoš i šča . O d skupnega 
števi la je bi lo 63 č lanov ko
lektiva poslanih na b rezp lač 
no letovanje (lani 59). Letos 
je v Biogradu letovalo 637 
č lanov delovnega kolekt iva 
( lani 741) i n 862 n j ihovih 
svojcev ( lani 880) ter 143 upo
kojencev Železarne (lani 153) 
i n 14 č lanov Zveze v o j a š k i h 
vojnih invalidov (lani 23). 

Crikvenica 
Presenetljivo pa je b i l pre

sežen predvideni plan po šte
v i lu koris tenih mest v Crikve-
n ic i , č e p r a v z manj nočn ina 
m i , kakor j i h je b i lo 
predvidenih. Po planu so 
predvidevali , da bo v tem le
tov išču koris tenih 585 mest s 
7.020 noč i tvami , v resnici pa 
je bi lo i zkor i ščen ih 1196 mest 
( lani 985) s 6315 n o č n i n a m i 
(lani 7086). O d tega števi la je 
427 oseb kor is t i lo samo hra
no brez p renoč i šča (lani 182). 
V Cr ikvenic i je bi lo na let
nem oddihu 279 >Aanov kolek
t iva (lani 306) i n 373 nj ihovih 
svojcev (lani 383), 94 upoko
jencev Železarne (lani 95) i n 
9 č lanov Zveze vo j a šk ih voj
n ih invalidov (lani 3). Zelo 
pa se je dvignilo š tevi lo 
izletnikov. N a petih izlet ih je 
sodelovalo 441 oseb, medtem 
ko j i h je b i lo lani na š t i r ih 
iz le t ih 198 oseb. O d skupnega 
števi la č lanov kolekt iva, k i so 
svoj dopust ko r i s t i l i v Crikve
n i c i , je b i lo 26 č lanov posla
n ih na oddih b r e z p l a č n o ( lani 
43). 

Počitniški dom 
Alpe-Adria 

na Mežaklji 
V p o č i t n i š k e m d o m u na 

Mežakl j i je letos prež ive lo 
svoj le tni odd ih 18 oseb ( lani 
33), o d tega šes t č lanov ko
lekt iva i n š t i r j e svojci ter 
osem upokojencev ž e l e z a r n e . 
O d tega števi la so b i l i t r i je 
č l an i kolekt iva poslani na 
odd ih brezplaČQQ (lani 2) 

Zaključek 
Če pr imerjamo podatke 

lanskega i n l e tošn jega leta, 
lahko ugotovimo, da je b i lo 
sicer letos 55 mest več zase-

denih kakor lani , ka r gre 
predvsem na r a č u n povečane
ga š tevi la izletov, medtem ko 
je b i lo po evidenci zasedeno
sti , letos 128 č lanov delovne
ga kolekt iva i n 34 n j ihovih 
svojcev manj v teh k ra j ih na 
dopustih, kakor lan i . Če pa k 
temu dodamo, da se je 245 
oseb več kakor lan i samo 
hrani lo v domovih, medtem 
k o so p renočeva l i izven, po
tem je skupno š tevi lo za ma
lenkost večje kakor lani . P r i 
tej oceni pa seveda ne sme
mo prezreti tudi dejstva, da 

Po jem in živ zgled gasilca 

Te dni se je od aktivnega dela poslovi l poveljnik gasilsko-
reševa lne enote Že lezarne Gregor N O V A K . O d 37 let, ko l ikor 
je b i l zaposlen v Železarni , je b i l skoraj 30 let pok l i cn i gasi
lec. N a j b r ž n i sodelavca v podjetju i n občana , k i ne b i poznal 
zravnanega moža , k i je tako ponosno, zavzeto i n p o ž r t v o v a l n o 
opravljal svoj pokl ic i n svojo delovno odgovornost. 

Gregor Novak n i samo po
žr tvova len gasilec, sposoben 
poveljnik i n a n g a ž i r a n druž
beni delavec, t e m v e č je tudi 
pojem in živ zgled gasilca 
sploh. - ; 

Zavzet, predan i n dosleden 
p r i opravljanju odgovorne i n 
težke gasilske i n r e ševa lne 
s lužbe je res veljal za stro
gega i n neizprosnega povelj
n ika , toda pod tem strogim 
videzom se skr iva ču teče i n 
r azumeva joče č loveško bistvo, 
k i se je vse razdajalo člove
kol jubnemu in d r u ž b i služe-
č e m u gasilskemu geslu N A 
POMOČ! 

Gregor Novak se je pred 
dobr imi 57. let i rod i l na Ja
vorn iku v d r u ž i n i devetih 

otrok. Oče i n stari oče po 
rodu iz Železnikov sta b i l a 
valjavca na Javorn iku . S šti
r inajs t imi leti se je šel uč i t 
k r o j a č a i n skoraj šest let kot 
vajenec i n p o m o č n i k sukal 
š ivanko . Leta- 1933 pa se je 
zaposli l v Železarni i n kot 
zankar na l ahk i progi je do
segel visoko kval i f ikaci jo . B i l 
je n a v d u š e n igralec na odru 
j avo rn i škega Sokola , zavzet 
telovadec, sposoben pevec i n 
goreč planinec, vendar je na
šel čas tudi za gasilstvo, k i 
so m u po hudem p o ž a r u leta 
1935, ko je zgorela modelna 
mizama , začeli v Železarni 
posveča t i več jo skrb. Januar
j a leta 1941 je postal pok l i cn i 
gasilec na Javorniku. Takrat 
n i . n i t i s lu t i l da bo gasil-

je vsako leto več sodelavcev, 
ki potujejo na morje s svoji
mi avtomobi l i i n prež iv l ja jo 
letni dopust pod šo to r i a l i v 
v ikendih . Vsekakor je razve
seljivo to, da vsako leto več 
č l anov delovnega kolekt iva 
č u t i potrebo po r e s n i č n e m 
odmoru na morju in v plani
nah. 

Letos je b i lo porabljenih za 
258.10655 N d i n regresov, 
medtem ko j i h je bi lo lani 
za 294353,60 N din . Ta poda
tek pa poleg rahlega upada 
izkor i ščen ih mest opozarja 
na to, da bo potrebno v po
gledu propagande za bo l j še 
koristenje tudi prve, druge 
i n zadnje izmene še marsikaj 
naredit i . Seveda pa v teh 
izmenah pridejo v poš t ev le 
sodelavci, k i nimajo šolo
obveznih otrok. 

V vsakem pogledu pa je le
t o š n j a bi lanca koristenja let
n ih oddihov v na š ih poči tn i 
šk ih domovih ugodna, še 

bolj pa bi b i l a ugodna, če bi 
imel i na voljo vse podatke o 
tem, kje i n kako so č lani de
lovnega kolekt iva ko r i s t i l i 
svoj letni dopust. V poda tk ih 
k i j i h o le tošn j ih letovanjih 
navajajo druge organizacije 
( D P M , T V D Partizan, tabor
n ik i ) so n a m r e č zapopadeni 
tudi č lani delovnega kolekti
va in nj ihovi svojci, žal pa iz 
podatkov n i razvidno š tevi lo . 
P r i tem pa moramo upoš t e 
vati še druge oblike letovanja 
( šo to ren je , v ikendi , sorodni
k i idr.) , kar bi nam šele dalo 
popolno s l iko. M o r d a b i ko
mis i ja za oddihe i n izlete p r i 
osnovni organizaciji sindika
ta Železarne s posebno anke
to ugotovila, ko l iko č lanov 
delovnega kolekt iva i n njiho
vih svojcev je letos r e s n i č n o 
kor is t i lo svoj letni oddih na 
morju, v planinah in drugje. 
Podatk i b i b i l i zanimivi tako 
za nadaljnjo pol i t iko na po
d r o č j u oddihov, kakor za 
zdravstveno s lužbo podjetja. 

stvo njegov živl jenjski pokl ic . 
Septembra 1944 je šel v par
tizane, b i l je borec i n bolni
ča r Jesen i ško-boh in j skega od
reda, nato pa godbenik v 
godbi na pihala p r i š t a b u 
31. divizije. 

Po demobil izaci j i se je 
koncem leta 1945 spet zaposli l 
v Železarni kot poveljnik ga
silcev na Javorniku, leta 1949 
pa je postal poveljnik gasil
ske i n reševa lne če te Železar
ne. Leta 1952 je postal p rv i 
gasilec z v iš j im č a s t n i š k i m 
č i n o m v Jugoslavij i , zaradi 
svojih sposobnosti pa posta
ne poveljnik prostovoljnih 
gasilcev v Železarni in občin i , 
poveljnik obč inske in okraj
ne gasilske zveze i n p rv i po
veljnik gasilcev Gorenjske. 
Dolga leta je b i l č lan repu
b l i ške i n zvezne gasilske zve
ze, r epub l i šk i gasilski inšpek
tor, predsednik gasilcev in
dust r i j sk ih enot Slovenije i n 
organizator prve če te gasilcev 
padalcev v Jugoslavij i . Poleg 
tega pa je b i l vrsto let 
predsednik zveze borcev na 
terenu Sava, s indikalni funk
cionar in nekaj časa č lan 
obč inske skupšč ine . Sam je 
povedal, da je ob tak i zapo
slenosti imel le malo časa 
zase in za dom. Toda ob že
n i , poroč i l se je leta 1940, k i 
je razumela njegovo odgo
vorno delo, d ruž ina — rod i l i 
sta se m u dve hče rk i — ni 
prehudo obču t i l a njegove od
sotnosti. Zdaj sta. obe hče rk i 
doš tud i r a l i , ena je pravnik, 
druga pa ekonomist v Žele
zarni. 

To je že č e t r t a generacija 
Novakov v Železarni , saj sta 
več kot 40 let b i l a v Železar
n i zaposlena stari oče in oče, 
sam pa je b i l tudi zaposlen v 
Železarni 38 let. V 25 letih 
poveljevanja n i t i v Železarni 
n i t i v občin i n i b i lo hu j šega 
poža ra . Naj tež ja je b i l a ne
s reča , ko se je februarja 1952 
zaradi snega po ruš i l a streha 
stare p r a ž a m e plavža. Tri je 
delavci so b i l i takoi mr tv i 

šest pa so j i h izpod rušev in 
rešili prav po zaslugi gasil
cev. Da v zadnjih 25 letih n i 
bi lo hu j š ih požarov , je prav 
gotovo tudi nemajhna zaslu
ga vestnega i n sposobnega 
gasilskega poveljnika Gregor
ja Novaka. 

Njegova zasluga pa ni sa
mo visoka stopnja usposob
ljenosti i n pripravljenosti ga
silske s lužbe v Železarni in 
občin i , t emveč tudi sloves, k i 
ga j esen i šk i gasilci in nj ihov 
moderno opremljeni gasilski 
dom uživajo ne samo v Ju
goslaviji , t emveč tudi v bliž
njem zamejstvu. 

Dvanajst odlikovanj je pre
jel Gregor Novak za požr tvo
valno gasilsko delo, med nji
mi medaljo in orden dela, 
na jv iš ja jugoslovanska gasil
ska odlikovanja, visoko odl i 
kovanje čehos lovašk ih gasil
cev i n vrsto drugih priznanj. 
Š t i r idese t let, od tega skoraj 
30 let gasilskega dela, m u je 
nekoliko zrahljalo zdravje. 
Ves še živi v preteklosti , zato 
so mu tudi mis l i p r i vseh, k i 
so pomagali, razumeli in so
delovali p r i u re sn ičen ju nalog 
gasilske i n reševa lne s lužbe 
v Železarni in občini . »To so 
vsi gasilci, vsi odgovorni v 
Železarni in občini in k o n č n o 
vsi delovni ljudje. Nj ihov i i n 
n j im veljajo skupni uspehi, 
jaz sem samo opravljal svojo 
dolžnos t , zato naj se iskreno 
zahvalim dr. M i l a n u Čehu , 
inž. D u š a n u S ikošku in zdajš
njemu poveljniku Francu Ba -
hunu ter prek nj ih prav 
vsem za p o m o č in sodelova
nje. Želim samo eno, da b i se 
tako kot doslej gasilstvo v 
koris t nas vseh razvijalo tudi 
v pr ihodnje .« 

Gregorju Novaku za dolgo
letno pož r tvova lno in u s p e š n o 
gasilsko delo na j i sk r ene j š a 
zahvala z željo, da bi zdrav 
in trden in k l jub upokoj i tv i 
delaven gasilec še do'^o let 
ostal med nami in vzgojil še 
mnoeo novih gasilcev. — nj 

15 



T V D Part izan Jesenice bo praznoval prihodnje leto 20-letnico, 
odkar so bile p rv i č postavljene platnene strehe v K r a n j s k i 
gori za taborjenje č l anov d r u š t v a . V naslednjih let ih so tabo
r i l i v Z a k i p r i B ledu in v Va ldo l t r i . Letos pa je poteklo že 15 
let, odkar so postavil i platnene strehe v B a s k i na o toku K r k u . 

Sam zače tek taborenja je 
b i l zelo skromen, saj so ime
l i na razpolago le 10 izposo
jenih š o t o r o v če tvo rčkov , k i 
so zadošča l i za okrog 25 ta
bo r i š čn ikov . S č a s o m a so se 
razmere izbol jša le , ker so 
vsako leto nabavi l i nekaj no
v i h š o t o r o v š e s t o r č k o v i n ta
borne opreme. T u d i š tevi lo 
t a b o r e č i h se je iz leta v leto 
večalo . V le t ih 1952—1955 so 
tabor i l i v eni izmeni , v let ih 
1956—1962 v dveh izmenah 
p r ipadn ik i d r u š t v a . O d 1963. 
do 1965. leta so t abor i l i v t reh 
izmenah p r ipadn ik i d r u š t v a 
i n č lan i T V D Part izan Javor
n i k — K o r o š k a Be la . Že v na
slednjih le t ih 1966—1969 so 
tabor i l i v š t i r i h izmenah p r i 
padn ik i d r u š t v a , T V D Par t i 
zan Javornik - K o r o š k a Bela , 
osnovni šoli P rež ihov Voranc 
i n Tone č u f a r ter č lan i špor t 
n i k i O b Z T K . Letos pa so ta
b o r i l i v pe t ih izmenah p r i 
padn ik i že omenjenih d r u š t e v 
i n zavodov ter posebna izme
na za goste z o t rok i . " 

V letu 1966 je d r u š t v o pre
jelo b r e z p l a č n o o d že lezarne 
16 v ikend hiš ic , k i j i h j e Žele
zarna imela v B iog radu na 
moru . S to pr idobi tv i jo p a se 
je začela nova doba tabore
nja oz i roma letovanja. Tabo
ren je v v ikend h i š i cah na no
v i lokac i j i je ve l iko bol j v 
zavet ja i n pr i je tnem oko l ju . 

Uprava d r u š t v a se je ne
nehno t rudi la po svojih mo
čeh z las tn imi sredstvi posta
v i t i ustrezno kuhin jo s p l in 
s k i m š t ed i ln ikom, p r i m e r n i m 
sk l ad i š čem za živila i n opre
mo ter vel iko i n malo pokr i 
to m o n t a ž n o jedi lnico. Z a 
prijetno bivanje je š e mnogo 
želja i n predlogov, t rudi jo se, 
da b i j i h č imveč tudi uresni
čili. Če navedemo samo ne
kaj bistvenih stvari p r i ure
janju tabora, moramo pove
dati , da je uprava T V D Par t i 
zan invest irala i n angaž i r a l a 
precej denarnih sredstev za 
izdelavo sodobnega lastnega 
zajetja pitne vode, kakor tu- . 
d i za nabavo posode, jedilne
ga pr ibora , posteljnega peri
l a i td . S p o m o č j o O b Z T K 
Jesenice pa je tabor dob i l tu
di prepotrebno e l ek t r i čno 
energijo. T u d i za razvedri lo 
ob večern ih u rah so želeli 
nudi t i mlad in i nekaj več . Ho
teli so, da b i t a b o r e č i lahko 
spremljal i televizijski pro
gram. Toda ta namera se j i m 
n i u resn ič i la , ker je tabor v 
mr tvem kotu , kjer n i m o g o č e 
spremljat i televizijskega pro
grama. M o r d a se bo ' ta zami
sel u r e sn i č i l a kasneje. 

Uprava d r u š t v a predvide
va za prihodnje leto postavi
tev večje m o n t a ž n e hiš ice, k i 
b i omogoč i l a namestitev več
jega š tevi la otrok, tako da b i 
opust i l i taborenje pod š o t o r i 
i n b i se p o č a s i umakni le 
platnene strehe p rav im v i 
kend h i š i c a m . Razmiš l j a t i 
bodo mora l i , da poleg že 
ustaljene prakse vodnikov, k i 
so zadolženi za šo loobvezne 
otroke, tudi poskrbi jo za re
kreaci jsko razvedri lo starej
š ih oseb. 

Zarad i neugodnih lad i j sk ih 
zvez v tej sezoni niso mogl i 
oskrbet i prevoza iz Reke v 
B a š k o z ladjo, k a r je za otro
ke enkratno doživet je . Mora 
l i so se od loč i t i za organiza-

leto 

ci jo prevoza z avtobusom di
rektno iz Reke prek trajekta 
p r i Kra l jevič i v B a š k o . Pre
voz je b i l v zadovoljstvo vseh 
dobro organiziran. 

Če bo upravi T V D Part izan 
prihodnje leto uspelo, bodo 
obiskovalce Baske presenetili 
s kombin i r an im prevozom 
avtobus — letalo — avtobus. 

Nj ihova prizadevanja so 
usmerjena v to, da b i b i lo 
letovanje č im ceneje i n do
stopno vsem, k i želijo razve
dr i l a ob morju . Zato so b i l i 
vsa leta doslej pr ispevki ta
b o r e č i h to l ikšn i , kot so zna
šal i predvideni s t r o š k i na 
posameznika, brez želje po 
k a k r š n e m k o l i dob ičku . 

Spodnj i pr ikaz ož. pregled 
za petletno obdobje pa nam 
kaže , da so nud i l i p rece j šn je 
m u š tevi lu mladine m o ž n o s t , 
da preživi 14-dnevni oddih 
ob mor ju , na soncu, vod i i n 
č i s t e m zraku . 

1966 1967 1968 1969 1970 

p o p r e č n o t a b o r e č i h 
š tevi lo dn i taborenja 
izdanih prehramb. obrokov 

Števi lo t a b o r e č i h b i b i lo 
lahko vsako leto še večje , č e 
b i b i l a bolj zainteresirana 
vodstva šol iz oko l i šk ih kra
jev kot so K r a n j s k a gora, 
Dovje-Mojstrana, Javornik-
K o r o š k a Be la i n Ži rovnica . 

Iz gornjega pr ikaza se v i 
d i jo vel ika prizadevanja 
uprave T V D Part izan Jeseni
ce, da poleg drugih dejavni-
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kov v obč in i nudi jo č i m več
j emu š tevi lu j e s e n i š k i h otrok, 
m l a d i m i n odras l im m o ž n o s t 
prijetnega bivanja v njiho
vem taborU v Baski , k i j e do
stopen vsakomur, k i h o č e 
p rež ive t i nekaj pr i je tnih dn i 
pod borovci na mor ju . N j i 
hov t rud i n prizadevanja za
s luži jo vse priznanje i n po
hvalo. 

uredi tvi mesta ter okolice, na 
katerem bodo n a š t e t i m na 
slovesen n a č i n izročili diplo
me. 

V nadaljevanju seje so skle
n i l i , da bodo čez z imo po
spravi l i vse k lop i , k i so b i le 
ob avtobusnih pos t a j a l i š č ih 
i n na drugih mestih. Popra
v i l i bodo tudi nekatere re
klamne deske, na K o r o š k i Be
l i pa bodo postavil i novo. 

Glede na ugotovitve gorenj
ske t u r i s t i č n e zveze ob pre^ 
gledu delovanja tu r i s t i čnega 
d r u š t v a Žirovnica , kjer" p o 
smr t i b ivšega predsednika, 
odbora ne morejo več v celo
t i sestaviti, so skleni l i , da bo
do d r u š t v u pismeno sporoč i l i , 
da nimajo n ič prot i , če b i se 
pr ik l juč i l i T D Begunje. V ko
l i ko r pa b i želeli delovati • 
okv i ru T D Jesenice, pa b i n j i 
hovo pr ik l juč i t ev pozdravi l i . 

N a omenjeni seji so se do
govori l i še o dveh akci jah. 
P rva naj b i se imenovala 
»Smeti na svoje mesto!«, d n i 
ga pa »Popolni napisk. Ugo
tovi l i so n a m r e č , da se ne 
skrb i dovolj za č i s točo izven 
tistega o b m o č j a , k i ga čist i
jo delavci komunalnega pod
jetja Kov ina r . Posamezna 
podjetja svojih napisov f i rm 
al i rek lam ne vzdržu je jo ta-
ko kot je treba, prav tako pa 
dnevno lahko ugotavljamo, 
da ponoč i niso osvetljene vse 
č r k e na svetlobnih telesih. 
Pomanjkl j ivost i v zvezi s tem 
bodo evidentirali i n nanje 
opozarjali . 

V zvezi s p r ipombami ne
katerih občanov , da mer i ln i 
instrumenti v vremenski hi 
šici pred železniško postajo 
niso več točni , so skleni l i , da 
j i h bodo dal i v ureditev H i 
d r o m e t e o r o l o š k e m u zavodu v 
Ljub l jan i . B . B . 

V Nov ig radu le tos 613 o t rok in mlad ina 
V l e tošn jem letu je občin

ska zveza prijateljev mladine 
Jesenice že dese t ič organizi
rala letovanje otrok v svojem 
le tovišču v Novigradu. V ča
su od 22. j u n i j a pa do 16. 
septembra se je zvrst i lo šes t 
izmen, v katerih je letovalo 
106 p r edšo l sk ih , 424 šo l sk ih 
otrok i n 37 mladine, za kate
re je skrbelo 41 vzgojiteljev 
i n 5 medic inskih sester. Sku
paj torej 613 oseb. V to š te - . 
v i lo niso vš te t i t is t i otroci , k i 
so letovali v spremstvu svo
j i h s t a r šev , kot prehodni 
gostje in tudi teh n i b i lo 
malo. 

V p rv i izmeni so letovali 
socialno ogroženi otroci , k i 
so j i h na pobudo o b č i n s k e 
zveze D P M pr ipo roč i l e šole, 
varstvene ustanove, skrbstve
n i Organ o b č i n e i n zdravstve
na s lužba . K e r je b i lo teh 
p r ipo roč i l neprimerno več, 
kot znaša jo zmoglj ivost i le
tovišča, je morala posebna 
komis i ja opravi t i potrebno 
selekcijo^ ki^td T p e š t e v za to 

letovanje so pr i š l i res naj
bolj potrebni . Letovanje teh 
otrok je trajalo 16 dn i i n je 
b i lo vsestransko zelo uspeš 
no i n koris tno, zlasti , če do
damo, da je dobra polovica 
otrok p rv ič videla morje. 

V ostalih izmenah pa so 
letovali otroci iz vseh dru
štev D P M v obč in i razen v 
zadnji izmeni , kjer so učenc i 
posebne osnovne šole Jeseni
ce popestr i l i pouk v naravi 
še z letovanjem. 

Posebno lepo vreme v le
tošn j i sezoni je dosti pripo
moglo, da so se otroci v vseh 
izmenah dobro počut i l i in tu
di zdravstveno okrep i l i . Na
lezl j ivih o t r o š k i h bolezni n i 
b i lo razen nekaj pr imerov 
rdečk , k i pa so se pojavile 
v tako m i l i ob l ik i , da so j i h 
otroci preboleli brez večjih 
težav. Tud i vodstvo le tovišča 
je polagalo letos večjo po
zornost na zdravje otrok, za
to so b i l i skoraj vs i otroci 

pred odhodom na letovanje 
zdravstveno pregledani. Po
sebno skrb pa je pokazal dr. 
Plut , p r imar i j ped i a t r i čnega 
oddelka bolnice, k i je b i l v 
stalnih s t ik ih z l e tov iščem. 

Vzgoj i te l j i so b i l i več inoma 
strokovni delavci. Največ je 
b i lo o t r o š k i h vzgojiteljic, pro
svetnih delavcev i n le nekaj 
š t u d e n t o v . Vsaka izmena je 
imela pedagoškega vodjo, k i 
je nadzoroval delo i n skrbel 
za vsestransko • dobro poču t 
je otrok. Vse skupine v leto
višču so delale po že ustalje
nem redu. Program so spre
minja l i le tol iko, ko l ikor so 
to zahtevale o b č a s n e spre
membe, bodisi slabo vreme, 
nemirno morje, hladna voda 
ipd . Državne praznike i n spo
minske dneve so navadno po
čast i l i s posebnim progra
mom. Vsaka skupina je ime
la pred odhodom domov tudi 
taborni ogenj, to je b i lo za 
otroke posebno doživet je , k i 
je še popestrilo- slovo od 
morja. 

S t r o š k i letovanj so b ih le
tos večji sp r i čo o b č u t n e po
draž i tve prehrambenih arti
k lov. Vendar s t a r š i niso ime
l i pomislekov zaradi tega, 
kaj t i mars ikdo se je že iz 
i zkušn je p r i svojem o t roku 
p rep r i ča l , kako morje ko r i 
st i . Za letovanje socialno 
ogroženih otrok pa je zveza 
D P M dobila regres tako, da 
so nekateri s t a r š i prispevali 
le malenkostne zneske a l i p a 
so otroci letovali sploh brez
p l ačno . O d 567 otrok j i h je 
329 p lača lo vse s t r o ške , 224 
j i h je letovalo z m i n i m a l n i m 
dop lač i lom i n 24 otrok je b i 
lo op roščen ih plači la . 

To so le sk romni podatk i 
o l e to šn jem letovanju, k i je 
bi lo za nekatere pravcato do
živetje, drugi pa so b i l i zopet 
manj zadovoljni. 

Čeprav je pred vrati šele 
zima, organizatorji letovanj 
že pripravljajo n a č r t e za pr i 
hodnjo sezono. 

Iv. Torka« 

Izpod borovcev se bodo 
kmalu umaknile 
platnene strehe 

Priznanje 
za »Lepe rože« N a zadnji seji t u r i s t i čnega d r u š t v a Jesenice so obravnavali 

pr iprave za novoletno jelko, sklepali o podeli tvi priznanj za 
u d e l e ž b o v akc i j i »Lepe rože«, o popravi lu instrumentov vre
menske hiš ice, uredi tvi k lop i , nj ihovem popravi lu i n novih 
namestitvah desk za plakatiranje. 

V zvezi s p r ip ravami za no
voletno jelko so skleni l i , da 
bo t u r i s t i č n o d r u š t v o , kot 
vsako leto doslej, poskrbelo 
za postavitev je lk i n okra
sitev, v ko l ikor bo za to pre
jelo denar. 

V zvezi z l e tošn jo akci jo 
»Lepe rože« je U O tu r i s t i čnega 
d r u š t v a na predlog t r i č l anske 
komis i j e skleni l , da se vse, 
k i so skrbel i za nego rož na 
Jesenicah i n okol ic i , javno 
pohval i , 19 posameznikom i n 
kolekt ivom z Jesenic, Hruš i -
ce, Javornika, K o r o š k e Bele, 
Potokov i n L ipe pa se za po
sebno prizadevanje p r i okra
s i tv i z rožami podeli diplo
me: 

T i so: M i r a Korene, C i r i l a 
Tavča r j eva 17, Francka Slabe, 
C i r i l a Tavčar jeva 17, Franc 
Divjak, Cesta 1. maja 40, Fa-
n i Pajar, H r u š i c a , Ana Lanj-
šček, C. V i k t o r j a Svetina 3 a. 
K o r o š k a Bela , Ivanka Piberč-
n ik , C. m a r š a l a T i ta 76 a, L a 
do Zavelcina, Lipce 8, M i l o -
š k a K u r a š , J a v o r n i š k o na
b rež j e 16, J avomik , L jub ica 
Pristov, Cesta v Planino pod 
Gol ico 2, L jub ica Korene i n 
Anton, Cesta v Planino pod 
Gol ico 2, M i r a Sokl ič , Po tok i , 
M a r i j a Bošk in , C. m a r š a l a T i 
t a 2, M i l a n a Koml j anc i n An
ton, C. Toneta T o m š i č a 48, 
Alo jz i ja Skobe, C . C i r i l a Tav
č a r j a 7, Gabri je la Oblak, C. 
C i r i l a Tavča r j a 7, Avgust 
H a j d i č , C. m a r š a l a T i t a 30, 
C i l k a S m o d i š , C. m a r š a l a T i t a 
70, M a r i j a G r e g o r a č , Kidriče
va 31, Javornik, Stanovanjski 
s to lp ič ob Cesti m a r š a l a T i 
ta 78 i n naselje v Logu Ivana 
K r i v c a . 

T u r i s t i č n o d r u š t v o bo or
ganiziralo predavanje o go
j i t v i rož i n okrasnega zele
nja ter o b o d o č i predvideni 



M i n i O m a n o v i 
je b i lo včeraj 97 let 

P o s v e t i m o večjo pozo rnos t 
s t a r i m in inva l idn im l judem 

N a j s t a r e j š i o b č a n n a š e ob
čine je M i n a Omanova iz Go
zda. Vče ra j , 26. novembra je 
praznovala svoj 97. rojs tni 
dan. K- č e s t i t k a m i n že l j am 
za vse na jbo l j š e njenih do
mačih se p r i d r u ž u j e m o tudi 
mi i n j i iz srca že l imo še 
mnogo zdravja, da b i č im-
dalj živela. 

K o smo j o pred k r a t k i m 
obiskali, je povedala, da je 
bila rojena kot p rva o d sed
mih otrok p r i Lavretovih v 
Kranjski gor i i n da je sedaj 
zadnja od bratov ter sestra 
še živa. 

V svoji mladost i je s luži la 
v raznih kra j ih . Najbol j dolg
čas po domu j i je b i lo , je 
dejala, ko je delala v tovarni 
verig v B e l i peči . K o je b i l v 
Ljubljani potres, je b i la v 
Zalogu i n se ga dobro spomi
nja, saj je č is t i la opeko o d 
porušenih h i š . Poroč i l a se je 
leta 1904. R o d i l a je h č e r k i 
Pavlo i n M i n o ter sinove 
Franca, Mar jana i n Toneta, 
ki še vs i živi jo, šes t i o t rok 
pa je u m r l . Mož je b i l pro-
govni delavec. Stanovali so v 
drugi čuvajnic i v z a č e t k u Go
zda — p r i Z imah . Od tu so 
imeli o t roci sedem kilome
trov peš hoje v šolo v K r a n j 
sko goro. Seveda tudi poz imi , 
ko je zapadlo do dva metra 
snega i n k o so cesto pluži l i 
še z lesenim plugom, k i ga 
je iz Podkorena vleklo do 
deset parov konj . D a je p r i 
služila kak krajcar i n kasneje 
dinar, je p o z i m i tudi ona me
tala sneg p r i železnici . M e d 
prvo svetovno vojno, k o je 
t i lo na tej progi ( k i je n i 
več) v zaledju fronte precej 
prometa, je p r iž iga la parafin-
ke ob zapornicah. Povedala 
je, da so takrat, ko je p r i 
manjkovalo kruha , tega do
bivali z v l akom iz Celovca i n 
so mora l i hod i t i ponj v 
Kranj sko goro h k re tn iku 
Francu Smoleju, k i ga je pre
jemal i n del i l za ta oko l i š . 

»Kdaj p a v am je b i lo naj
huje?«, smo j i segli v besedo. 

»Nikoli m i n i b i lo dobro. 
Vedno sem morala vel iko ga-
fati. N i b i lo ne hrane i n ne 

obleke. To l iko , da smo šli 
skozi . Sedaj je lepo, a kaj , 
k o sem p re s t a r a .« 

»Se p o č u t i t e še zdravo?« 
» š e kar. Nič me ne bo l i . 

Le malo mot i se m i zadnj i 
čas , a upam, da ne bo hu
dega!« 

K temu je h č e r k a Pavla do
dala: »Pred dvema letoma 
smo dobi l i pismo, k i ga jaz 
nisem mogla prebrat i . Daj 
sem, b o m pa jaz, je rek la 
mama. In res ga je. Brez 
očal , k i j i h tudi sedaj še 
n ima.« 

»Pa ste b i l i v ž ivl jenju kdaj 
bolni?« 

»Ne posebno. Le s lepič so 
m i operi ra l i . Ot roc i so ime l i 
š p a n s k o , gr ižo i n tifus, a se 
naju z m o ž e m n i pri jelo.« 

»Kaj pa ste na jveč jedli?« 
»Kavo, polento, kapus i n 

presnjek (kis lo i n kuhano 
zelje). Vedno pa smo komaj 
čaka l i , da je povrgla koza. 
Najprej smo imel i eno, po
tem pa š t i r i . K o s i l i smo travo 
p o že lezn iškem nas ipu.« 

»So vas v tej v i soki staro
s t i ob iska l i n a š i predstav
niki?« 

»Da, da, l an i za novo leto 
je b i l tu predsednik o b č i n s k e 
s k u p š č i n e i n socialna delav
ka . Pr inesla sta m i ve l iko 
k o š a r o dar i l . B i l a sem prese
n e č e n a i n sem j i m še sedaj 
zelo hvaležna.« 

Ob slovesu smo j i zaželeli 
ve l iko zdravja i n da b i uča-
ka l a sto let in še več! 

B r a n k o B l e n k u š 

Po s t a t i s t i čn ih podatk ih iz 
leta 1966 je b i lo v obč in i Je
senice 26314 prebivalcev, leta 
1969 pa že 27.202 prebivalca. 
Iz podatkov, k i j i h je zbra l 
oddelek za d r u ž b e n e s lužbe 
leta 1965, povzemamo, da je 
b i lo v tem letu na o b m o č j u 
o b č i n e 1.930 prebivalcev sta
rih nad 60 let. 

O d tega števi la je b i lo ta
krat : 

990 bolnih , 
460, k i so se počut i l i bo ln i 

i n le 
480, k i so se počut i l i zdravi . 
O d vseh je b i lo 39% slabo 

gib l j iv ih zaradi raznih bolez
n i , 2 do 6 % pa je b i lo takih, 
k i so b i l i popolnoma al i pre
težn i del vezani na posteljo 
al i v celoti odvisni od tuje 
p o m o č i . 

V zavodu dr. Franceta Berg-
l ja je b i lo leta 1965 52 jese
n i šk ih občanov . 

O d leta 1966 do leta 1969 se 
je š tevi lo prebivalcev v obč in i 
poveča lo za 888 i n s tem v 
zvezi nedvomno tudi š tevi lo 
s t a r e j š i h oseb, k i so stari 
nad .60 let. 

Navedeni podatki i n bliža
j o č a se z ima nas opozarja na 
r azmiš l j an j e , kako živijo i n 
kako bodo preživel i z imo sta
re j š i l judje, k i so doma po
trebni oskrbe i n nege i n k i 
sami niso več sposobni v ce
lo t i zadovoljevati svojih živ
l jenjskih potreb. Večina sta
r e j š ih l jud i živi v skupnosti 
z n j ihov imi svojci , k i so 
dolžni skrbeti zanje, nekaj pa 

Javorniški 
bo rc i o 

s v o j e m de lu 
V torek zvečer je b i l a v 

prostor ih delavskega doma 
na Javorn iku r a z š i r j e n a se
j a krajevnega odbora Zveze 
z d r u ž e n j borcev N O V . Poleg 
č lanov odbora i n s talnih ko
mis i j se je seje udeleži l tud i 
predsednik obč inskega odbo
ra Z Z B N O V tov. Slevenko 
i n zastopnik J L A . Po anal iz i 
sklepov zadnje seje so obš i r 
neje govori l i o pr ipravah na 
k u r i r s k i smuk. A k c i j a , to je 
zbiranje potrebnih f m a n č n i h 
sredstev, je že v teku. T u d i 
nova š tev i lka Bi l tena je že 
pr ipravl jena za t isk. 

N a seji so govori l i tud i o 
bl ižnj i proslavi dneva J L A , 
nato pa pos luša l i k ra tko po
roč i lo , k i ga je pr iprav i la ko
mis i ja za izgradnjo pa rka 
talcev na pokopa l i š ču Koro 
ška Be la . K e r se je arhitekt 
Nande Jocif, k i m u je b i l a 
zaupana ta naloga, pred 
k r a t k i m smrtno pones reč i l , 
so mora l i poiskat i drugega 

arhitekta. Ta si je skupaj s 
č lani komisi je i n č lani kra
jevnega odbora Z Z B N O V že 
ogledal mesto, kjer naj b i 
uredi l i park talcev. Ustrezne 
osnutke pa bo p r ip rav i l do 
konca februarja, nakar bodo 
začeli z zbiranjem potrebnih 
f inančn ih sredstev. 

Po k o n č a n i seji so predva
j a l i še o z k o m e t r a ž n i barvni 
f i l m z lanskega i n l e tošn jega 
pohoda Ježkovega odreda po 
par t izanskih poteh. F i l m je 
posnel inž. Drago Grobovšek . 
Po vsej verjetnosti bodo v 
bl ižnj i pr ihodnost i f i lm pred
vajali tud i pionir jem na os
novni šoli. To je nova ob l ika 
oziroma pridobitev, k i bo tu
di pozneje spominjala na 
m n o ž i č n o prireditev, k i jo 
vsako leto organizira Zveza 
borcev, izvajalci pa so pionir
j i i n s t a r e š in sk i kader, k i je 
sestavljen i z vrst nekdanj ih 
borcev N O V . 

j i h je ostalo osamelih zaradi 
samskega stanu, vdovstva, a l i 
ker so brez svojcev. Mnogo 
je tak ih , k i v ustrezen dom 
ne gredo, raje ostanejo doma 
i n ne pomisl i jo na bolezen 
ter druge težave . 

Zagotovit i č im u g o d n e j š e 
ž ivl jenjske razmere ostarele
m u prebivalstvu je v n a š i 
d r u ž b e n i uredi tvi naloga in 
do lžnos t nas vseh. 

Trenutno je v zavodu dr. 
Franceta Bergl ja 58 j e sen i šk ih 
občanov , kater im se bodo 
živl jenjske razmere z vselitvi
jo v novi pr izidek zavoda iz
bo l j ša le . V zavodu ne bo več 
prenatrpanosti po sobah, s 
tem bo izbol jšan stanovanj
ski standard, po drugi strani 
pa bo s p o v e č a n j e m zdrav
stvenih delavk izbol j šana tu

di osebna nega i n higiena. 
Ob vsel i tvi v novo zgrajene 
prostore bo v oskrbo spreje
t ih še 7 občanov . 

Dolžnos t zavoda je, da so
deluje tudi v skupni p o m o č i , 
k i naj bi jo nudi l i o b č a n o m 
krajevni odbori in stanovanj
ske skupnosti s svoj imi ko
mis i jami , d r u š t v o upokojen
cev, rdeč i kr iž , mladina i n 
p ioni r j i . 

Obl ike pozornosti do starej
ših l judi in skupna skrb je 
lahko že obisk s t a re j š ih l j ud i 
na domu, al i skromno dar i lo , 
al i pa urejena p o m o č in ne
ga na domu. Naša skupna 
skrb mora b i t i , da s t a r e j š i 
ljudje ne bodo osamljeni i n 
zapuščen i . P r i tem se včas ih 
spomnimo na svoj j u t r i š n j i 
dan. L S . 

J o h a n c a in M a k s 
Gerdej s ta v s o b o t o 
s lav i la z lato p o r o k o 

Johanca i n M a k s Gerdej s 
Ceste 1. maja sta imela 21. 
novembra 50-letnico poroke. 
In n a t a n č n o na ta dan, pre
teklo soboto, sta se zlatopo-
r o č e n c a v sobi š t . 9 v zgradbi 
o b č i n s k e s k u p š č i n e Jesenice 
ponovno poroč i la . Poroč i l j u 
je predsednik obč inske skup
šč ine France ž v a n , k i j i m a 
je tudi v k r a j š e m nagovoru 
čes t i t a l . Nadvse hva ležna sta 
b i l a tudi m a t i č a r k i Dragi 
Mark ize t i , k i je poskrbela, da 
je b i l a slovesnost zelo pr i 
s r čna . K o smo j u obiska l i na 
domu, sta povedala, da sta 
zelo hva ležna za pismene če
stitke o b č i n s k e skupšč ine i n 
pozornost, k i sta jo b i la ob 
tej p r i l i k i deležna. 

N j un a ž ivl jenjska pot n i 
b i l a r ožna t a . M a k s Gerdej se 
je r od i l v Prevaljah 24. 11. 
1896, Johanca pa 15. 9. 1900 
na Bledu . Iz Prevalj se je 
M a k s na Jesenice preseli l 
1905. leta skupaj s k r u š n i m 
o č e t o m , k i je b i l že lezničar 
i n so ga premesti l i semkaj, 
k o so naredi l i predor skozi 
Karavanke. Leta 1911 se je 
zaposli l p r i nas v m e h a n i č n i 

delavnici, kjer se je izučil za 
strugarja. P r i tem pokl icu je 
delal vse do leta 1951, k o je 
b i l kot V K delavec upokojen. 
Njegov kon j iček v ž ivl jenju 
je b i l š p o r t . Udejstvoval se 
je p r i telovadcih, v nogo
metu, kolesarstvu i n d rug ih 
š p o r t n i h discipl inah. Danes 
pa ga najbolj veseli hokej i n 
ne zamudi nobene tekme. 

Njegova živl jenjska sprem
ljevalka Johanca je b i l a k l j ub 
hud im udarcem v ž iv l jenju 
vedno d r u ž a b n a . M e d drugo 
svetovno vojno sta izgubi la 
sina Maksa , po vojn i pa se je 
smrtno pones reč i l še drugi 
s in Polde. In tretj i s in J o ž e 
je komaj dober teden pred 
njuno zlato poroko mora l na 
t ežko operacijo v j e s e n i š k o 
bo ln i šn ico . Zato ni n ič čud
nega, če nam je Johanca de
jala, da j i m je b i lo na j l epše , 
ko so b i l i še vs i skupaj, se
daj pa je ne b i moglo razve
selit i nobeno bogastvo, razen 
še nekaj zdravih dn i v živ
ljenju. 

Ob n juni z la t i po rok i se 
č e s t i t k a m svojcev i n znancev 
p r i d r u ž u j e m o tudi m i t e r . 
j i m a že l imo še dosti zdravja! 



Iz skupščine občine J e s e n i c e 

tudi zahteve sklada do sred
stev p r o r a č u n a obč ine lahko 
zelo realne. Cene so letos zo
pet porastle, pa naj b i b i l a 
zato tudi sredstva sklada 
večja . Letos so iz o b č i n s k e g a 
p r o r a č u n a o b č i n e d o b i l i 510' 
t i soč din , medtem ko b i pr i 
hodnje leto potrebovali okro
glo 600.000 din , kar j e za p r i 
b l ižno 15% več. č l a n i sklada 
so tudi opozori l i , da b i b i lo 
t reba reš i t i vprašanje , vzdrže
vanja ku l tu rn ih domov v ob
č in i oz. bolj točno , kdo naj 
b i f inanciral in vzdrževal do
move. 

U R B A N I S T I Č N A U R E D I 
T E V V R B E — V ponedeljek,. 
23. novembra je b i l a 8. redna 
seja sveta za urbanizem, 
gradnje i n komunalne zade
ve, krajevne skupnosti i n sta

novanjske zadeve p r i SOb Je
senice. N a dnevnem redu je 
b i l a edino razprava o urbani
s t i č n e m načr tu , za o b m o č j e 
Vrbe . P r i tem pa pravzaprav 
n i mi š l j en n a č r t bodoče ure
ditve Vrbe , saj, v omenjenem 
naselju niso predvidene no
bene novogradnje, p a č pa 
u r b a n i s t i č n i n a č r t predvsem 
nakazuje m o ž n o s t i gradnje v 
ostal ih kra j ih na ž i r o v n i š k e m 
p o d r o č j u o d Most dO Rod in . 
Seveda pa bo potrebno za 
gradnjo p r ip rav i t i š e zazidal
ne n a č r t e . N a seji sveta so 
se domenil i , da bodo urbani
s t ičn i n a č r t javno razgrni l i v 
av l i s k u p š č i n e obč ine na Je
senicah v času od: 25. novem
bra do 25. decembra. V tem 
č a s u bodo občan i lahko da l i 
svoje pr ipombe i n mnenja. 

Tak is bili začetek gradnje novega hotelskega objekta 
v Kranjski gori 

Razvoj občine Jesenice 
V šoM. smo.' se p r i pouku 

temelj i soc ia l i s t ične morale 
pogovarjali o razvoju n a š e 
obč ine . Dva učenca sva dos-
b i l a nalogo, da zbereva nekaj 
podatkov o občini . Za podat
ke, k i sva j i h poirsbovala, sva 

Pomemben razvoj 
podjetja Kovinar Jesenice 
Člani delovne skupnosti K O V I N A R Jesenice so se pretekl i 
petek zbra l i v hotelu Šp ik v M a r t u l j k u na d r u ž a b n e m večeru , 
na katerem so se seznanili z dosedanjim razvojem i n napred
k o m podjetja, poslovnimi rezultat i l e tošn jega leta ter z nalo
gami, k i so pred n j im. O b tej p r i l ožnos t i so obdar i l i t r i sode
lavce za 10-letni nepretrgani delovni s t až v podjetju. 

Zbrane sodelavce i n goste 
je pozdravi l predsednik de
lavskega sveta podjetja Joža 
Dolenc, k i je na kra tko obra
zložil namen d r u ž a b n e g a ve
č e r a kot obl ike zbl iževanja 
delovnega kolekt iva i n plod
nega ustvarjalnega sodelova
n j a Tega s r e č a n j a sta se ude
ležila t ud i predsednik sveta 
za gospodarstvo s k u p š č i n e 
obč ine M i l a n Hras t i n Ža re 
Kl incev, č l an predsedstva 
obč inskega sindikalnega sve
ta Jesenice. Oba predstavnika 
sta zelo pohvalno ocenila de
lovne rezultate kolektiva,, do
seženi razvoj i n napredek. 
Predsednik sveta tov. Hras t 
je zlasti pozitivno ocenil raz
š i r i t ev dejavnosti podjetja s 
kovinsko predelavo, k i je b i l a 
uvedena pred t remi let i i n se 
z os ta l imi dejavnostmi uvr
šča med zgledne delovne or
ganizacije v občini . 

Iz zanimivega poroč i la , k i 
ga je podal direktor K O V I 
N A R J A Stane Zorman, povze
mamo nekaj pokazateljev i n 
rezultatov, k i nazorno i lust r i 
rajo s t rmi vzpon podjetja. 
Le ta 1962 je podjetje, k i se je 
ukvarjalo le s komunalno de
javnostjo i a s tori tvami, do
življalo zelo resno kr izo , p r i 
200 zaposlenih je b i lo ustvar
jenega le 181 mil i jonov S d in 
celotnega dohodka i n 21 m i l i 
jonov S d in poslovne izgube. 
O d leta 1963 dalje pa je raz
voj podjetja izredno hi ter i n 
d i n a m i č e n . V letu 1970 je b i lo 
doslej dosežen ih prek 2,6 mi 
l i jarde S d in poslovnega pro
meta n 2f? zap^erosaii k a r 
je 14-kratno povečan je v 

osemletnem obdobju. V tem 
obdobju so vložili 12 mil i jar
de S d in invest ici jskih sred
stev, od tega samo v tem le
tu 354 mil i jonov S din , kar 
predstavlja 1,4 mi l i jona S d i n 
na zaposlenega. 

V pr imerjavi z letom 1969 
so letos dosegli za 64 odstot
kov večji celotni dohodek, či
st i dohodek za 82 i n osebni 
dohodek za 22 odstotkov. V 
ok tobru je znaša l p o p r e č n i 
osebni dohodek 137.800 S din, 
kar je glede na kval i f ikaci j 
sko strukturo, zaposlenih zelo 
ugodno. 

Z a izbol jšanje ž iv l jenjskih 
razmer delavcev so v zadnjih 
let ih naredi l i že mars ikaj . 
Samo letos so k u p i l i pet dru
ž insk ih stanovanj, t rem de
lavcem pa so odobr i l i poso
j i lo za gradnjo zasebne sta
novanjske h i še . 

Da niso dosegli š e ugodnej
š ih rezultatov, so j i h ovirale 
razne težave. T a k o j i m pogo
sto pr imanjkuje v ložka za 
kov insk i obrat i n ustreznih 
delavcev, zlast i z a delovno 
enoto nizke gradnje. T u d i 
bolezenska odsotnost s 6,7 % 
je dokaj visoka. Prav tako 
niso zadovoljni z delovno di
sciplino. P rece j šn j a ovira za 
še večje delovne dosežke je 
med drugim tudi nestalnost 
delavcev. D a b i izbol jšal i i n 
poprav i l i te negativne postav
ke v svoji sicer u s p e š n i b i 
lanci , r azmiš l j a jo o raznih 
obl ikah, s ka te r imi b i spod
bud i l i delavce za več jo i n za
vestno delovno moralo., N a 
podlagi p r o u č e n i h kri teri jev 

i n objekt iviz i ranih mer i l bo
do vsako leto proglasi l i vzor
ne delavce i n j i h pr imerno 
nagradil i ter j i m podel i l i 
ustrezno l is t ino. 

Za n a s t o p a j o č e novo leto 
že snujejo svoje proizvodne 
n a č r t e . Tako bodo povečal i 
zmoglj ivost i kovinskega obra
ta, k i s sedanjimi pokr iva 
komaj 25 % naroči l , z nabavo 
stroja za proizvodnjo strop
n ih nosilcev i n še tretjega 
stroja za izdelavo armatur. 
T u d i delovni enoti nizke 
gradnje ter transport bodo 
opremil i s sodobne j šo stroj
no opremo. H k r a t i se bodo 
zavzemali za izpopolnitev 
organizacije dela. Predvide
vajo, da bodo v letu 1971 po
večali vrednost proizvodnje 
za skoraj mi l i ja rdo S d in i n 
v ustreznem razmerju tud i 
osebne dohodke. 

Iz izvajanj direktorja Zor-
mana smo se lahko prepri
čal i o lepem napredku pod
jetja, kaj j i h še ovi ra in tare, 
pa o n a č r t i h za prihodnje le
to, V e l i k i uspehi, pa ne pr i 
kr i te slabosti, k i j i h bodo za
vzeto odpravl ja l i , je jamstvo, 
d a bodo p r i Kov ina r ju tud i 
v prihodnje u spešn i . 

Po poroč i lu direktorja Zor-
mana je predsednik delavske
ga sveta Joža Dolenc podel i l 
zapestne ure i n š o p k e nagelj
nov F ranck i Jenkole i n Vacla-
v i Čop iz knjigovodstva upra
ve podjetja ter pleskarju T o , 
netu Paterku za 10-letno ne
pretrgano delo v podjetju. 

Nato pa so večer prebi l i v 
pri jetnem razpo ložen ju i n 
plesu, ob zvokih ansambla 
Janeza Mlakar ja iz Kranjske 
gore s pevko Alenko Tarman. 

K o v i n a r j i so b i l i lahko do
bre volje, dosegli so dobre 
rezultate i n poslovne uspehe, 
k i se j i h r e sn i čno lahko vese
l i jo , - m 

se pozanimala na oddelku za 
gospodarstvo S k u p š č i n e ob-

. č ine Jesenice. 
Obč ina Jesenice obsega 30 

naselij, k i so zv r šeena na 
375 k m 2 . P red vojno je b i lo 
v obč in i oko l i 9300 prebival
cev, danes pa j i h je t r ikra t 
več — 2*7.800. O d tega j i h je 
v samem mestu o k o l i 17.100. 
V naš i obč in i se v zadnjih le
t i h p o s p e š e n o gradijo stano
vanja,, vendar ne zadošča jo za 
v s e ' potrebe. V letu 1961 je 
bi lo zgrajenih 248 stanovanj, 
leta 1962 377 stanovanj, leta 
1963 pa 408 stanovanj. 1964. 
leta so, zgradi l i precej manj 
stanovanj —- le 145. O d takrat 
š tev i lo zgrajenih stanovanj n i 
preseglo 400. Leta 1966 j i h je 
bi lo zgrajenih 207, leta 1967 
— 305, leta 1968 — 110, lani 
pa 195 stanovanj. 

Zaposlenost v- d r u ž b e n e m 
sektorju po posameznih de
javnostih: skupaj je bi lo 
1969. leta zaposlenih 12.043 
prebivalcev, od tega 29,5 % 
žensk. V letih od 1960—1968 
se je število zaposlenih prav 
tako gibalo nad 12.000, žensk 
je bilo, zaposlenih od 24 do 
28 %. Največ prebivalcev je 
b i lo zaposlenih v industr i j i 
(pr ib l . 6000—7000), v gradbe
n i š tvu (okrog 1200), v prome
tu (800—1000) i n v gostinstvu 
(600—700). Najmanj prebival
stva se je ukvarjalo s kmetij
stvom. Težava je v tem, da 
je po mnogih podjetjih za
posleno preveč nekvalificira
n ih delavcev, medtem ko so 
potrebe po šo lan ih kadrih 
p rece j šn je . 

Poleg zaposlenosti naj ome
niva tudi p o p r e č n e osebne 
dohodke na zaposlenega v na
ši obč in i leta 1969. Poprečno 
je p r i š lo na zaposlenega 1.101 
N din. Najbol jš i zaslužek je 
b i l v industr i j i (1.169 N din), 
v gozdarstvu (1222 N din), v 
prometu (1.150 N din) in v 
komunalnih dejavnostih (1260 
N d in) . Na js labš i dohodki so 
b i l i v kmeti js tvu (823 N din) 
i n v gostinstvu (805 N din). 

K e r leži obč ina Jesenice ob 
važni t u r i s t i čn i poti , je tu
r i s t i čn i promet posebno še v 
z imskem času precej velik-
Domač ih in tuj ih gostov je 
b i lo v 1969. letu 90.192, leta 
1968 pa j i h je bi lo 87.902, Lani 
je b i lo vseh p renoč i t ev sku
paj 257.000, predlanskim pa 
244.784. P o p r e č n a doba biva
nja je b i l a 2,8 dneva. 

Goran Dražič i n M i l a n Malej 
učenca osnovne šole »Pre-
žihov Vo.ranc« Jesenice 
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S E J A U O S K L A D A Z A T E 
L E S N O K U L T U R N O D E J A V 
N O S T — V sredo, 18. novem
bra je bi la redna seja U O 
sklada za financiranje telesno 
kulturne dejavnosti p r i SOb 
Jesenice, na kateri so govo
r i l i o 10-mesečm real izaci j i 
dohodkov sklada ter o pro
r a č u n u za r r ihodnje leto. 

Plan dohodkov z a l e tošn je 
leto je predvideval skupno 
419:226,26 N din , v č e m e r je 
na jveč ja postavka dohodek 
od, p r o r a č u n a obč ine v viš ini 
380i000i d in . Do konca oklior 
b r a se je na sk l adu zbralo 
369.514,51 din , ka r je vseka
kor zadovoljivo-. Člani, sklada 
so b i l i mnenja, da bo p l a n 
sklada ob koncu leta 100% 
realiziran. M e d pos tavkami 
raznih dohodkov sklada je do 
sedaj brez š tevi lke postavka 
dohodki o d delovnih organi
zaci j , kar pomeni, da n i b i lo 
delovne organizacije, k i b i 
k a k r š n o k o l i vsoto nameni la 
za š p o r t n o dejavnost v ob
č in i i n p r i t em razdelitev 
prepust i la sk ladu gledfe na 
s p l o š n e potrebe. 

Po razporeditvi sredstev je 
bilo, do sedaj razdeljenih 
286.070,30 din , o d katerih je 
280.000 dobi la o b č i n s k a zveza 
za telesno kul turo , z a dejav
nost zveze i n osnovnih orga
nizaci j . N a sejj. so- se le še 
domenil i , da bodo za š p o r t n o -
k u t a r n o halo. P o d m e ž a k l j o 
namenil i 40.000 d i n kot sim
bol ični prispevek h gradnji . 
K o , so. razpravl ja l i o, prora
č u n u za prihodnje leto t $&> 
b i l i navzoči č lani mnenja, d a 
naj; b i se sredstva sklada po
veča la za p r ib l i žno 15 %.. N a 
sej-i so tud i ugotovil i , d a se 
sredstva sklada v zadnj ih le
t i h niso dvigala vzporedno z 
rastom narodnega dohodka. 

S E J A UO S K L A D A ZA P R O 
S V E T N O K U L T U R N O D E 
J A V N O S T V če t r t ek , 1% no-
vembra pa je b i l a tud i seja 
U O sklada za financiranje 
kuiturno-prosvetne dejavnosti 
p r i SOb Jesenice. T u d i na tej 
seji so razpravljal i najprej o 
10-mesečni realizacij i dohod
kov sklada. Ugotovi l i so, da 
je b i l do sedaj p r o r a č u n skla
da realiziran v višini 8 6 % 
ter da lahko u p r a v i č e n o upa
jo , da bo ob koncu leta plan 
realiziran 100%. 

Plan sklada predvideva za 
l e tošn je leto skupno 564<.304,0jt 
d i n dohodkov i n ravno tol iko 
izdatkov. O d dohodkov je 
na jveč j a postavka prispevek 
p r o r a č u n a obč ine v viš ini 
510.000 d in . T u d i p r i dohod
k i h sklada za kul turno pro
svetno dejavnost n i b i lo de
lovne organizacije, k i b i p r i 
spevala k a k r š n o k o l i vsoto za 
kul turno dejavnost preko 
sklada. 

Dalj ' ča sa sa.se č l an i sklada 
zadrža l i p r i predvidevanjih 
za pr ihodnje leto* saj jet ve
č i n a kor is tnikov sklada že 
p o s M o svoje p r e d r a č u n e , č l a 
n i sveta sa ugotavljali , da so 
t i dovolj realni i n da so zato 

http://sa.se


V teh dneh bo na programu v našem kinematografu zahodnonemški film POPOLNI ZAKON. 
Film je grajen na osnovi istoimenske knjige, ki je v milijonski nakladi preplavila ves svet 
in, ki jo imamo tudi mi v prevodu. Film obravnava štiri osnovna izhodišča za ohranitev po
polnega zakona in sicer: pravilen izbor zakonskega tovariša, ps ihološke oblike obnašanja, 
vprašanje potomstva in spolnost v zakonu. 
Ogled filma, ki ima velike vzgojne in et ične vrednote, zdravniki — ginekologi, psihologi in 
pedagogi priporočajo vsej doraščajoči mladini, kakor tudi ostalim. 
Mladim izpod 16 let filma ne priporočamo, na kar predvsem opozarjamo starša. 

O T R O K IM F I L M 
Nekater i sodijo, da je za

dostno i n vzgojno, da ot roci 
do desetih let enkrat teden
sko ob i šče jo f i lmsko dvora
no, otroci do petnajst let pa 
na jveč dvakrat. To velja se
veda za igrani f i lm , vse dru
ge dokumentarne, kul turno 
prosvetne, p o u č n e in podob
ne fi lme o t rokom toplo pr i 
p o r o č a m o . T i f i lmi se upo
rabljajo kot metoda izobra
ževanja in je prava š k o d a , 
da f i lmsk i delavci oziroma 
naš i kinematografi premalo 
pozornost i posveča jo prav 
tem f i lmom. 

Nekater i s t a r š i imajo stal
no prakso, da kaznujejo svo

je otroke s prepovedjo obi
skovati k ino zaradi neubog-
Ijivosti, neuspeha v šoli a l i 
zaradi drugih prestopkov. 
Otrok l jubi f i lm in se zato 
prepoved določenega f i lma 
lahko uporabi kot kazen, če 
je to u p r a v i č e n o in smotrno. 
P r i tem pa ne smemo poza
b i t i , da je f i lm sredstvo vzgo
je, i zobraževanja in zabave, 
da je potreben in koristen za 
normalen otrokov razvoj prav 
tako kot lepa knjiga al i igra. 
Zato je stalno kaznovanja 
otroka z da l j šo prepovedjo 
obiskovanja kinematografa 
prav tako nesmiselno kot 
prepoved sprehoda, igre, bra

nja knjige i td . M l a d i n i , sta
re jš i od petnajst let, š tevi la 
obiskov ne moremo predpi
sovati. Zanjo mora b i t i 
osnovno meri lo: obiskovanje 
kakovostnih f i lmskih del in 
v skladu z drugimi potrebami 
in obveznostmi. Dobro vzgo
jen i n š i r še razgledan mlad 
človek ima raz l ično zanima
nje in se ukvarja z različni
m i akt ivnostmi. Po svoj ih 
sp lošn ih ku l tu rn ih mer i l ih in 
razvitemu f i lmskemu okusu 
i n s sodelovanjem s t a r šev bo 
znal izbrati n a j b o l j š e . i n naj
bolj koristne možnos t i , k i se 
m u določenega dne ponujajo 
za izpolnitev prostega časa . 

rž 

L i terarno 
- g l a s b e n i 

večer 
Pred dobr im mesecem ustanovljen k u l t u r n o - u m e t n i š k i k lub 
Tone Čufar je poleg izredne š i r ine , k i jo je dosegel, tudi zelo 
aktivno in u s p e š n o začel posegati v kulturno-prosvetno i n 
u m e t n i š k o življenje n a š e obč ine . V petek 20. novembra so 
n a m r e č pr i red i l i svoj p rv i javni literarno-glasbeni večer v 
m a l i dvorani delavskega doma na Javorniku, k i so jo l jubi
tel j i poezije in glasbe napolni l i do zadnjega ko t i čka . N a tem 
večeru so se predstavil i tako mlad i pesniki s svoj imi p r v i m i 
verzi, kot nekateri že znani in ugledni l i terati . 

Svoje pesmi so bra l i : Mar
gareta Ar tač , Zlato Vogrič , 
Jože Koš i r , Domin ik Majet ič , 
Benjamin Gracer, M i h a K l i -
nar. Cvetko Zagorski i n V a 
lentin Cundr i č , ob odsotnosti 
k o r o š k e g a pesnika Andreja 
K o k o t a pa je njegove pesmi 
bra l Bojan Čebul j , k i je večer 
tudi vodi l . K e r je b i l večer 
posvečen 65-letnici rojstva je
seniškega pesnika in pisatelja 
ter revolucionarja Toneta Ču
far j a, so na večeru bra l i nje-

L gove pesmi Magda Flander, 
Boru t Verovšek in Bojan Če
bu l j . Za glasbeni del progra
ma pa so poskrbel i učenci je
sen iške glasbene šole, k i so 
s svoj imi izvedbami zelo po-
žlahtni l i , lahko r e č e m o uspel 
i n lep večer , k i je za večino 
pesnikov pomenil tudi p rv i 
nastop pred o b č i n s t v o m . T u d i 
pesmi, k i so bile prebrane, 
so bile skrbno izbrane od nji
hovih s t a r e j š ih izkušene jš ih 
tovar i šev mentorjev. Žal so 
svoje sodelovanje opraviči l i 
nekateri pesniki iz Ljubljane, 
pa tudi od d o m a č i h smo po
grešil i Marjana Stareta, Ves
no Sušn ikovo , Marko ta H u d -
nika , prof. C i l i Kodr ičevo i n 
Henr ika Lužnika . 

N a j b r ž b i poleg literarne 
priloge L I S T I p r i j e s e n i š k e m 
Železarju, k i bo predvidoma 
izšla š t i r i k r a t letno, mora l i 
t ak i večer i postati redna ob
l i ka dejavnosti kluba, saj je 
to na j lepš i nač in tako za na-
daljno rast mlad ih pesnikov 
i n pisateljev, kakor za nji
hov prepotreben stik z ob
č ins tvom. 

Te dni k u l t u r n o - u m e t n i š k i 
k lub Tone Čufar p r i čaku j e iz 
t i ska tudi svojo prvo edicijo 
i n sicer ponatis povesti Tone
ta Čufar j a Tovarna. Knjižico 
je uredi l i n napisal obsežno 
spremno besedo z življenje
pisom Toneta Čufar ja Cvetko 
Zagorski , povest pa je i lustr i 
ra l in knj ižico opremil aka
demski s l ikar Jaka Torkar , 
k i je za uvod k življenjepi
su narisal tudi imeniten Ču-
farjev portret. 

K l u b oziroma njegova lite
rarna in l ikovna sekcija pa 
intenzivno pr ipravl ja oziro
ma zbira gradivo za drugo 
š tevi lko L I S T O V priloge ted
n ika Železar, k i bo izšla za 
novo leto. Računa jo , da se bo 
v tej š tevi lki predstavilo še 
več literatov kakor v p rv i , k i 
je izšla za obč insk i praznik. 
Za to š tevi lko pa svoje l i 
kovne izdelke pr ipravl ja ta 
akademska sl ikar ja B o n i Čeh 
i n Roman Savinšek . 

K l u b je v tem kra tkem ča
su prav gotovo opravič i l svoj 
obstoj in pokazal izredno ši
r ino i n živl jenjsko sposob
nost. 

OPRAVIČILO 

Uči te l j skemu zboru Osnov
ne šole v Mojs t ran i se opravi
ču j em zaradi n e t o č n e i n po
manjklj ive informacije o neu
strezni izobrazbi njihovega 
kadra, objavljene v Delu, 6. 
novembra, v r u b r i k i »V ne
kaj vrs tah« . 

Dar inka Sedej 

SILVIJA IN L J U B E Z E N je italijanski film, ki ga zdravniki 
— ginekologi, psihologi in pedagogi prav tako uvrščajo med 
poučne filme in ga priporočajo odraščajoči mladini, kakor 
tudi že poročenim osebam. Tako kot film POPOLNI ZAKON, 
je tudi ta film na sporedu v naš ih kinematografih, vendar 
opozarjamo starše, da film mladini do 16 lat starosti ni 
priporočljiv. 

R T V Ljubl jana i n K o m u 
nalna banka Ljubl jana vsako 
drugo nedeljo organizirata v 
drugem kra ju javno radi jsko 
oddajo. V nedeljo dopoldan 
je b i l a dvorana delavskega 
doma na Javorn iku polna 
pos luša lcev , k i so z navduše 
njem sledili programu, k i so 
ga izvajali Slovenski oktet, 
t r io Jože t a B u r n i k a t r io Jo

že ta K a m p i č a , sopranistka 
Zlata Ognjanovič i n pihalni 
orkester Jesen i šk ih železar-
jev. M e d oddajo so izžrebali 
dve pos luša lk i , k i sta prejeli 
hranilno knj ižico K B Ljub
ljana z zače tno vsoto 100 N 
din. Z veznim tekstom je od
dajo lepo povezoval Božo 
Petek. Omenimo naj še to, 
da je Slovenski oktet zapel 

pesem Regina, k i j o je za 
njihovo 25-letnico uglasbi l 
skladatelj Pavel Kernjak . Pe
sem je b i la p rv ič izvajana 
prek radi j sk ih valov. 

Po k o n č a n i radi jski oddaji 
so posamezni ansambli do
dal i še vsak po nekaj točk , 
tako da so gledale: še bolj 
zadovoljni odšli iz dvorane 
delavskega doma. 
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Kako je b i la 
krščena 
Finžgarjeva 
s k a l a 
p o d S t o l o m 

Pred dnevi je v Zabreznici umrl 89-letni 
Janez Finžgar, bratranec pisatelja F. S. 
Finžgarja — To je bil poslednji moški 

potomec tako veljavne rodovine 

Janez Finžgar leta 1912 

K o sta se novembra 1966. 
leta na Sto lu pones reč i l a dva 
lovca, so časop i s i po roča l i , 
da se je n e s r e č a zgodila p r i 
F inžga r j evi ska l i . P lan inc i i n 
lovc i dobro vedo, kje je ta 
skala. R e d k i pa so, k i vedo, 
zakaj se ta skala -tako ime
nuje. 

4. apr i l a 1912. leta je s Sto
la v Ži rovnico zasopel prite
ke l znani planinec Pavel K u -
nauer i n povedal ža los tno 
novico, da se je na S to lu po
nesreč i l dr. Josip Cerk i n da 
v P reše rnov i koči na S to lu 
č a k a na p o m o č sedem ljub
l janskih š t u d e n t o v . 

Dr . Josip Cerk je b i l pro
fesor . k las ične gimnazije v 
L jub l j an i i n vnet prijatelj 
planin. Rad je vod i l dijake v 

* naravo. V č a s u ve l ikonočn ih 
poč i tn i c 1912. leta sta dr. 
Cerk in Pavel Kunauer kreni-

• la s skupino sedmih dijakov 
iz Ljubljane na S to l . Zvečer 
so dopotovali v Ži rovnico i n 
se ustavili ' v gosti lni p r i K u n -
tu na Selu, kjer so se okrep
čali . Domač in i so j i h svar i l i , 
naj ne hodijo na S to l , ker 
je ves v snegu i n ledu ter da 

- d ivja na njem vihar . Toda 
kdo je lahko v apr i lu pr iča
kova l t a k š n o vreme na Sto
lu? K d o b i l ahka zaustavil 

mlade fante, k i so zvečer ob 
desetih odš l i iz gostilne i n 
prepevali vesele pesmi. 

Okrog po lnoč i so p r i š l i do 
Z a b r e š k e planine. K o so s i 
navezovali dereze, je p iha l 
mrzel veter. Takra t se je po
kazalo, da imajo d i j ak i po
manjkl j ivo opremo. Dereze 
so s i d i j ak i n a m r e č izposo
d i l i i n ker j i h niso prej po
mer i l i , so šele opo lnoč i na 
Z a b r e š k i p lan in i ugotovi l i , da 
so j i m poveč in i prevelike. 
Sneg je b i l tako t rd , da je 
mora l dr . Cerk, k i je b i l p r v i , 
sekati stopinje. 

K e r je b i l a steza globoko 
pod snegom i n zato nevidna, 
p o d nogami pa t r d i n zmrz
njen sneg, je skupina k ren i la 
naravnost po p o b o č j u na
vzgor. P re j šn j i dan je n a m r e č 
deževalo , zato se je snežna 
odeja zvečer spremenila v ne
varno ledeno s t rmino (prav 
zato so j i h d o m a č i n i na Selu 
svar i l i ) . K m a l u se je pokaza
lo, da bodo l jubl janski d i j ak i 
le t e ž k o kos tako zahtevni 
nalogi. Veter se je spremenil 
v v ihar i n d i j ak i so začel i 
zmrzovat i i n omagovati . D r . 
Cerk je hi tel s pe t imi d i j ak i 
naprej, zadaj pa je Kunauer 
dva podpira l i n j u bod r i l . 
Skupina n i imela s seboj 
v rv i , k i b i jo na s t rmi ledeni 
p loskv i nujno potrebovali . 

K o je pret i la nevarnost, da 
dva di jaka zdrsneta, je K u 
nauer pokl ica l na p o m o č Cer-
ka . Ta je pr ih i te l na p o m o č , 
p r i tem pa m u je zdrsni lo i n 
tudi s cepinom se n i mogel 
več zaustaviti . Takoj za n j i m 
je zdrsni lo še d i jaku Zdenku 
K u n c u , k i se je ustavi l glo
boko, t ik poleg profesorja, k i 
je b i l še živ. Cerk je ime l še 
tol iko moč i , da je zakr iča l 
Kunauer ju , naj dijake pelje 
naprej v P r e š e r n o v o kočo , 
da bo sam že pr i še l za n j im i . 
Profesor Cerk je dal d i jaku 
K u n c u , k i s i je z lomi l nogo, 
svoj cepin, ker ga je ta iz
gubi l . K u n c u je uspelo, da 
je sam z zlomljeno nogo pr i 
spel do P r e š e r n o v e koče . 

Slabo oblečen i i n slabo 
obut i ter nezadostno oprem
ljeni so ne izkušen i d i j ak i s 
Kunauer jem pr ispe l i v Pre
š e r n o v o k o č o zjutraj z zmrz-

l i n a i l i na rokah i n nogah. K o 
je Kunauer zjutraj h i te l v 
dolino po p o m o č , n i vedel, 
al i je dr. Cerk živ a l i mrtev. 
Obvesti l je Ljubl jano o ne
sreči ter zaprosil za p o m o č , 
sam pa je takoj nato zopet 
s še dvema kmetoma hi tel 
nazaj na S to l iskat i n r e ševa t 
profesorja Cerka. S Kunauer
jem sta šla š e dva kmeta, 
d o m a č i n a , i n sicer K o m a t a r 
iz Sela i n K o m a r iz Zabrez-
nice. Se istega dne so naš l i 
dr. Cerka mrtvega i n po sle
dovih ugotovil i , da je dr . 
Cerk p o s k u š a l p r i t i brez cepi
na do P r e š e r n o v e koče i n da 
ga je t ik pod v r h o m vihar po
d r l ter tokrat vrgel čez zale-
denelo skalovje. 

Reševalna ekipa 
Zvečer je prispela iz Ljub

ljane reševa lna ekipa, k i so 
jo sestavljali dr. D e m š a r , dr . 
T o m i n š e k , sedem č lanov pla
ninskega d r u š t v a i n š t i r j e ofi
c i r j i s š e s tna j s t im i vo jak i 
l jubljanskega domobranskega 
po lka . K e r j i m n i b i l a znana 
pot na S to l , so vzel i s seboj 
za vodiča dva d o m a č i n a i n to 
Janeza F inžgar j a iz Zabrezni-
ce, k i je sodeloval p r i gradit
v i P r e š e r n o v e koče i n m u je 
b i l a zato pot zelo dobro zna
na i n Janeza Žemljo-Čuta iz 
Ž i rovnice (umr l pred pe t imi 
let i ) . T u d i ta r e ševa lna ekspe-
dici ja je kren i la p ro t i v r h u 
Stola v n o č n i h urah. Zdravni
k a i n nekaj vojakov so osta
l i na Z a b r e š k i p lanin i , drugi 
pa so nadaljevali pot p ro t i 
v rhu Stola. V o j a k i i n planin
c i so se med seboj povezali 
v navezo, toda Zemlja i n F in 
žgar (vod iča) tega nista do
vol i la , saj j u je b i lo sram, da 
b i j u na v r v i vod i l i na v r h 
Stola . K o so p r i š l i pod Čelom 
v hudo strmino, je F inžgar ju , 
k i je ime l navadne i n precej 
tope dereze, spodrsnilo i n po 
zaledenelem snegu je začel 
drseti navzdol . N a ostrem 
ledu se je l ov i l z go l imi ro
k a m i , č e z nekatere zaledenel« 
i n zasnežene skale je kas 
plaval , s t a k š n o brz ino je dr
sel. Ustavi l se je šele š e s t s t« 
metrov niže . N a rokah so se 
videle kost i , ka j t i odrgni l s i 
je kožo i n meso. Ves krvav se 
je dvigni l i n sam šel do Za
b r e š k e planine, kjer so m u 
nud i l i prvo p o m o č . 

Medtem je r e ševa lna ekipa 
nadaljevala pot p ro t i vrhu. 
K e r na tak n a č i n kakor F in 
žgar ja niso hoteli izgubi t i tu
d i vodiča Zemlja, so ga takoj 
sprejeli v navezo. K o so p r i 
šli do P r e š e r n o v e koče , so 
povezali v navezo tud i vse 
dijake i n se takoj napot i l i 
nazaj v dol ino. K u n c a , k i je 
ime l zlomljeno nogo so polo
žili i n zvezali na navaden 
stol, k i so ga uporabi l i kot 
nosila. 

* * * 
Vodič Janez F inžgar je pred 

nekaj dnevi umr l . B i l je brat
ranec pisatelja F inžgar ja , po 
pok l i cu pa - mizar . Janez je 
v p rv i svetovni vojn i preživel 
š t i r i leta v ruskem u i e t n i š t v u , 
od tega dve leti v S i b i r i j i . K o 
sva se lani pogovarjala o 
F inžgar iev i <-1—'i, m i je ck*iaJ: 
»Čez tisto skalo sem taVrat 
k a r .zaplaval', pa tudi veliko 
moje V<r«* :" r--< . r:"A.-
K o sem ozdravel, sem o^šel 

Janez Finžgar v 89 letu 

na S to l i n na tisto skalo na
pisal z r d e č i m i č r k a m i : F I N 
ŽGAR — 1912. L E T A — kot 
n e k a k š n o zadoščenje , ker sem 
ostal živ«. Tako je b i l a s 
krv jo Janeza F inžgar ja kršče
na F inžgar jeva skala. Pod ne
posrednim vt isom nes reče 
1906. i n 1908. leta je v Jul i j 
c ih i n na V e l i k i p lan in i 1912. 
leta, je b i l a 16; jun i ja 1912. 
leta ustanovljena prva reše
valna postaja v K r a n j s k i go
ri, kot zametek prepotrebne 
organizacije gorske reševa lne 
s lužbe v Sloveni j i . 

V r n i m o se nazaj k Finžgar-
jev i ska l i . Leta 1932 je pisa
telj Franc Ša lešk i F inžgar 
najel delavce, da so m u po
p rav i l i lastno planinsko ko
čo, k i s i j o je postavil b l i zu 
Z a b r e š k e planine. Franc B u -
lovec iz S m o k u č a , k i je po
magal delati p r i koči , se spo
minja , da je nekega dne p i 
satelj F inžgar odše l do ome
njene skale i n l a s t n o r o č n o z 
barvo obnovil obledel napis 
na skal i . »Finžgar j evo ime 
mora ostati na tej skali,« je 
dejal pisatelj, k i je znal ob 
tej ska l i presedeti v branju 
i n pisanju po cele dneve. 

Ska la n i vel ika. V i soka 
okrog 5 in š i roka okrog 8 me
trov služi danes kot orienta
ci jska t o č k a za lovce i n pla
nince, kadar žele t o č n o nazna-
čit i kraj dogodka al i bivanja. 

Še ena nesreča 
Čeprav je v analih planin

stva ne s r eča 1912. leta zapisa
na kot prva ne s r eča na Sto
l u , velja to samo za nes rečo 
planincev, kaj t i dvajset let 
poprej se je na istem mestu 
pripet i la še ena nes reča , v 
kateri je izgubi l življenje 
Janez Čop. S t a re j š i ljudje pr i 
povedujejo, da je Čop odšel s 

s inom na lev na Sto l . S i n 
Ivan, k i je š t ud i r a l pravo na 
Dunaju, je b i l doma na let
n ih poč i tn icah . K e r je slabo 
videl in n i b i l lovec, je p r i 
Finžgar jevi skal i po nes reč i 
ustreli l očeta . Njegova hčer 
ka M i l i c a , k i živi v Mostah , 
pa m i je o nes reč i povedala 
tole: »Moj oče je u m r l , ko 
sem bi la stara 23 let. N i k d a r 
m i n i pripovedoval, da je b i l 
z o č e t o m na lovu. Spomi
njam se pa dobro, da moj 
oče n i n ikdar hodi l na lov. 
K o t je meni znano, je stare 
m u oče tu spodrsnilo, p r i tem 
pa se je p u š k a sproži la i n 
ga smrtno ranila , tako da je 
kmalu po nes reč i u m r l v bol
nišnici.« 

Mogoče so takrat zlobni je
z ik i , k i j i h n ikdar nikjer ne 

. manjka, spletli zgodbo. M i l i 
ca m i je pokazala osmrtnico, 
na kateri p iše : »Janez Čop, 
posestnik, lesni trgovec, pred
sednik krajevnega šo l skega 
sveta, obč insk i odbornik, star 
53 let, se je 11. avgusta 1892. 
leta ob deveti u r i smrtno po
nesreči l p r i lovu na Stolu.« 

Iz besedila osmrtnice je v i 
deti, da se je Čop sam po
nesreči l . In da je imel vel iko 
funkcij , kot nekateri n a š i 
akt ivis t i po vojni (ali pa še 
danes). 

F inžgar jeva skala stoji in 
kljubuje zobu časa in vreme« 
na. V lepem vremenu S to l 
kot zala v i la v pa j čo lanu va
b i prijatelje gorskega sveta 
v svoje okri l je , toda včas ih 
se n e p r i č a k o v a n o raztogoti i n 
takrat se v i la spremeni v v i 
har, k i išče plesavce za ples 
groze po p o b o č j u Karavank. 

Janeza F inžgar ja n i več , 
ostal je spomin i n Finžgar
jeva skala pod Stolom. 

J . V i d i c 
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Sošolca iz Planine pod Golico 
Dnevi so vedno k ra j š i . T o 

najbolj o b č u t i m o takrat, ka
dar imamo popoldanski 
pouk, k i se zavleče pozno v 
večer . K o se tako v r a č a m o 
domov, hodimo tudi m i m o 
avtobusnih postaj. T a m stoji 
marsikater i naj inih sošo lcev , 
med n j imi tudi Š tefan i n Jo
že. Takra t se nehote spom
niva, kako dolga i n tudi na
porna je njuna pot v šolo . 
Tud i njuno živl jenje doma n i 
postlano z rož icami . 

Spominjava se pogovora s 
Š t e f a n o m , kako hodi v šo lo 
in kako živi doma. K a r nas 
je Jesen ičanov , smo po l ure 
po k o n č a n e m pouku že doma, 
na toplem, kjer nas navadno 
že č a k a večer ja . Š te fan i n 
Jože pa takrat še vedno ča
kata avtobus, k i i m a veliko
krat o b č u t n o zamudo. Vel iko
krat sta pr is i l jena premeri t i 
pot v šo lo i n domov tudi pe š . 
Zgodi se tudi , da ob sveže za
padlem snegu avtobus ne r 

vozi na Planino pod Gol ico . 
To so zanju naporni dnevi, 
ko v šo lo i n domov prihajata 
z zamudo, utrujena i n pre
močena . Tako se je Š t e f anu 
ob p r i l i k i nekega zimskega 
neurja, ko je b i l na pot i , od
lepil podplat p r i čevl ju. N i 
mu kazalo drugega, kot da 
je nadaljeval pot domov bos. 
Oba sta n e š t e t o k r a t izpo
stavljena nevarnosti , da se 
prehladi ta. 

Toda tudi z ima i n slabo 
vreme se umakneta drugim, 
letnim č a s o m : pomladi , po
letju. Pomlad i se začno na 
kmetih, odkoder sta doma, 
dela na pol ju , k i trajajo več 
ali manj vse do zače tka šol
skega leta. Ob tak ih p r i l ikah 
morajo vsi pomagati, k i so 
za delo sposobni. Živl jenje 
na kmet ih zahteva celega 
človeka i n zemlja rod i kmetu 
toliko, ko l ikor j i sam daje. 
Zato morajo tudi otroci m n o 
gokrat pomagati s t a r š e m p r i 
pol jskih delih, kakor so ora
nje, gnojenje, sejanje i n 
končno tudi pospravljanje 
pol jskih pr idelkov. T u d i obi
ranje i n pospravljanje sadja 
spada h k m e č k i m opravi lom, 
pa tudi sekanje in posprav
ljanje lesa iz gozdov. P i v i 
jesenski dnevi p r i n a š a j o svo
jevrstno delo i n veselje zla
sti o t rokom. To je p a š a . Da 
si past ir j i preganjajo dolg
čas, peče jo k r o m p i r i n ko
ruzo. Seveda morajo p r i tem 
paziti tudi na ž iv ino, da ne 
zaide. Če s i predstavljava 
oba sošo lca p r i vseh teh 
opravil ih, kako pomagata 
s t a r š em, se zavedava, da 
j ima res ne ostane vel iko 
časa za šo lo i n učen je . N a 
Jože tovem d o m u sicer nima
jo velike kmetije i n m u n i 
treba to l iko delati . N i k a k o r 
pa m u niso p r i z a n e š e n e ne
všečnost i , k i so vezane na 
njegovo pot v šo lo i n domov. 
Stanuje n a m r e č v P l a v š k e m 
Rovtu. Obstaja m u sicer več 
časa za šo lo i n učen je , ven
dar pa pozna jesen i n z ima 
z v remenskimi nepr i l ikami 
tudi n jemu ne p r i z a n a š a t a . 

Oba sošolca , Š te fan i n 
J o ž e , p a p r i vsem tem, da 
živi ta v težj ih pogojih i n 
j i m a pr imanjkuje č a s a za 
šolo , le nista med s lab imi 
učenc i . Nasprotno, l ahko re-^ 
č e m o , da sta dosti bo l j ša" 
o d marsikaterega Je sen ičana . 
Res je, da t rdno živl jenje 
kuje i n izkuje — človeka! To 

sta oba dokazala, č e p r a v sta 
š i bka in še majhna, uporno 
premagujeta vse težave. Mor
da bosta čez leta dobra žele-
zarja, ker j u bo življenje utr
di lo v k repka m l a d e n i č a . 

Napisa l i M o j c a Pogačn ik in 
Slavica S tano jev ič , u č e n k i 
5. a razreda osnovne šole 
»Prežihov Voranc« Jesenice 

Zakaj Remza ? 
V torek, 18. novembra je 

slovensko š p o r t n o javnost 
prijetno presenetila novica, 
da j e pr ipotoval v Ljubl jano 
verjetno na jbo l j š i trener za 
s m u č a r s k e skoke na svetu 
Zdenek Remza. Za ljubitelje 
tega zimskega š p o r t a to prav 
gotovo n i neznano ime, saj s i 
n i m o g o č e zamiš l j a t i skoraj 
že legendarnega J i f i j a R a š k o 
in sploh kompletne češkoslo
v a š k e ekipe brez tega imena. 
Z vzt ra jnim delom je ta tre
ner od leta 1960, ko je sprejel 
nehva ležno nalogo trenerja, 
i z skupine nepoznanih ska
kalcev »naredil« ol impijskega 
zmagovalca in nekaj zadnjih 
let na jbo l j šo in najhomoge-
ne j šo ekipo na svetu. To je 
nedvomno podatek i n dej
stvo, k i pove dovolj o tem 
skromnem in zmeraj nasme
janem Čehu. 

Seveda je vsak pomis l i l na 
to, kaj si lahko obetamo od 
njega in al i n imamo dovolj 
d o m a č i h strokovnjakov na 
tem p o d r o č j u ter s tem po
sredno, k a k š n a je sploh situ
acija v tem š p o r t u p r i nas. 
K e r je ta n a š a dol ina z ibelka 
tega š p o r t a , sem b i l nekako 
moralno dolžan n a š i m l ju
dem to po svojih m o č e h po
jasni t i . 

Po odhodu trenerja Lojze
ta Gorjanca v Z R N po kon
čan i sezoni 1969, smo se zna
šli v nezavidnem po loža ju 
glede trenerstva za pr ihodnjo 
sezono. Po dokaj burn ih kon-
su! taci j ah je to mesto pre
vzel M i r o Oman, sicer pozna
n i skakalec, k i se je tudi p rv i 
pognal čez m o s t i č e k 160 m 
skakalnice v Planic i . Č e p r a v 
je z ve l i k im elanom pr i j e l za 
to delo, pa je na koncu se
zone sam dal ostavko na to 
delovno mesto, ker so m u 
nekateri »metal i polena pod 
noge«. 

Tako je apet postalo vpra
šan je trenerja zelo aktualno 
i n Remza se je pravzaprav 
sam ponudi l , da b i pr iše l k 
nam. Po mnogih zapletih se 
je to sedaj u resn ič i lo i n mar
sikoga seveda zanima, zakaj 
se je odloči l prav za Jugo
slavijo, č e p r a v je ime l nepri
merno b o l j š e ponudbe o d 
drugod. Verjetno je na jveč 
vpl iva lo na njegovo odloč i tev 
prav to, d a je b i l p r i nas 
zmeraj izredno p r i s r č n o spre
jet i n tudi z nami se vseskozi 
izredno razume. V e l i k pomen 
za njegovo od loč i tev je imela 
nedvomno n a š a obsodba oku

pacije Češkos lovaške 1968 in 
n a š a moralna podpora č e š k o 
s l o v a š k e m u l judstvu. 

K a j n imamo p r i nas stro
kovnjakov, k i b i u s p e š n o vo
d i l i ta š p o r t ozi roma trener
jev, k i b i se lahko pr imer ja l i 
z n j im? Žal j i h zaenkrat n i 
mamo, kaj t i vsi tekmovalci , 
k i smo š tud i ra l i VŠTK (V i 
soko šolo za telesno kul turo) 
v L jub l j an i , smo še ak t ivn i 
tekmovalci (Zaje, Ju rman i n 
jaz) in zaenkrat še ne pride
mo v poš tev . Tako je letos 
postal trener Oton Giacomel-
l i , k i je sedaj drugi trener 
reprezentance. 

Kaj si lahko obetamo od 
Remze? To je seveda vpra
šanje , ki si ga vsak takoj za
stavi. Jasno je eno, da čez 
n o č ne bo naredil čudežev, 
saj je z R a š k o mora l osem 
let trdno delati, da je osvoj i l 
zlato v Grenoblu. Vendar mi 
s l im, da se bodo uspehi nje
govega dela pokazali tudi že 
letos, saj smo že vel ikokrat 
dokazali , da znamo skoči t i 
tako kot je treba, vendar 
smo zmeraj v od loč i ln ih tre
nu tk ih odpovedali . Zakaj , je 
v p r a š a n j e , k i ga bo mora l re
šiti Remza, če hoče , da bo 
opravič i l svojo afirmacijo 
pred seboj in p red l judmi . 

Stanko Smolej 

J e s . n i š k i kegl jači na ledu 
so v soboto in nedeljo gosto
va l i v Avs t r i j i v B ruck an de 
M u r i n Kapfenbergu na med
narodnem turnir ju v keglja
nju na ledu. Skupaj je na
stopilo 33 ekip. N a š i kegl jač i 
so se v tej m o č n i mednarod
n i konkurenci dobro odrezali 
i n zasedli od l i čno peto mesto. 
V medsebojnih o b r a č u n i h so 
premagali zmagovalca turnir
j a Ol impi jo Weiz i n drugo-
u v r š č e n o ekipo Weizclam. V 
skupnem seš tevku, pa so pu
s t i l i za seboj cefo lanskolet
nega evropskega prvaka eki 
po Salzburga. Če b i kegljal i 
bolje s slabo u v r š č e n i m i eki 
pami , b i se nedvomno znaš l i 
na kon ic i na jbo l j š ih ekip. 
M o r d a so s l abše nasprotnike 
nekol iko podcenjevali i n za
to izgubi l i dragocene t o č k e . 

Kegl jači na ledu bodo za 
dan republike organiziral i ve-

V s a k v o z n i k moto r -
nega voz i la naj 

postane član A M D 
A M D Jesenice je poveča io v l e to šn j em letu š tevi lo 

č l ans tva za sto, to je od 500 na 600 č lanov. T a porast 
pa še ni zadovoljiv, če r a č u n a m o , da je na Jesenicah 
okrog 5000 lastnikov motornih vozi l . Porast prav tako 
n i zadovoljiv v pr imerjavi z r e p u b l i š k i m povečan jem, 
kjer se je š tevi lo č lanov poveča lo za 6469 al i 27,8 °/o. 
K r i v d a , da veliko število lastnikov motornih vozi l n i 
vč lan jen ih v A M D , je n a j b r ž v tem, ker n i seznanjena 
z uslugami, k i j i h uživajo č lani A M Z J . Te so t ehn ične , 
t u r i s t i č n e in pravne 

Tehnične storitve so: 

Storitve v t ehn ičn ih centrih i n bazah. 
Stori tve vlečne s lužbe A M Z J . 
Stori tve »Pomoč-informaci je«. 
Stori tve v servisnih organizacijah A M Z J . 
Turistične storitve so: 
Kred i tno pismo z garantnimi kupon i . 

Kred i tno pismo v vrednosti 800 d in za p o m o č p r i 
potovanju v Jugoslaviji . 

Vlednarodna knj ižica za taborjenje. 

Stori tve tur ing servisov A M Z J . 

Ugodnosti p r i i zkor i ščan ju storitev, k i j i h nudijo 
delovne organizacije, vk l jučene v sistem »AMZJ PRI
POROČA«. 

Pravne storitve so: 

Dva kupona za b rezp lačne pravne nasvete s lužbe 
pravne p o m o č i in njenih pogodbenih odvetnikov v S l o 
venij i . 

P o m o č in storitve v inozemstvu po mednarodnih 
organizacijah A I T F I A i n F I M , katerih č l a n je A M Z J . 

A M D Jesenice pa poleg omenjenih uslug nudi vsem 
č l a n o m cenene usluge v lastni servisni delavnici i n 
m o ž n o s t pranja avtomobilov. 

S p l a č a n o č l ana r ino , k i znaša 50,00 d in i n se p r i č n e 
p lačeva t i s 3. novembrom, dobi vsak č lan č l ansko iz
kaznico z etuijem.. knj iž ico za p o m o č č l a n o m , avtokarto 
Jugoslavije, nalepko za vozi la , č lansk i prospekt, cenik, 
obvestilo — letak l jubljanske banke, etui za č lansk i 
mater ial i n časop i s »AM«. 

Avtomobi l i s t i ! Zavedajte se gornjih ugodnosti i n 
vk l juč i t e se v č l ans tvo A M Z J ! 

l ik mednarodni turn i r za pre
hodni pokal s sodelovanjem 
d o m a č i h klubov v organizaci
j i Keg l j a ške zveze Slovenije. 

T u r n i r se bo pr ičel 30. no
vembra zjutraj ob 7. u r i na 
d r sa l i š ču P o d m e ž a k l j o in bo 
trajal tja do 2. ure popoldan. 

Prazn ik občinske 
športne zveze 

O b č i n s k a zveza za telesno 
ku l tu ro Jesenice letos pra
znuje 10-letnico svojega ob
stoja. Ob tem jubi le ju bodo 
organizira l i slavnostno konfe
renco, k i bo imela t r i dele: 
uvodni , slavnostni i n delovni 
del. 

V uvodnem d slu bodo na
s topi l i č lan i ŠŠD P. Voranc 
i n n a j m l a j š i č lan i p r i T V D 
Part izan P š e n i c e ter o t r o š k a 

fo lklorna skupina s H r u š i c e . 
Po tem bosta slavnostni i n 
delovni del, v katerem bodo 
pregledali delo v pre tekl ih 
let ih i n sprejel i n a č r t e za bo
doče . 

Konferenca bo v soboto, 
28. novembra ( in ne v petek, 
kot je objavljeno na lepakih) , 
s p r i č e t k o m ob 1730 u r i v 
domu d n i ž b e n i h organizacij 
na H r u š i c i . 

Ekipa Murke peta 



N A G R A D N A 
KRIŽANKA 

D a n a š n j a s l ikovna k r i ž a n k a je nagradna. Z ž r e b o m 
bomo re ševa lcem s p rav i ln imi r e š i t v a m i razdel i l i na-

. slednje nagrade: 

1. nagrada 50 d in 
2 nagradi po 40 d in 
3 nagrade p o 30 d i n 
4 nagrade po 20 d in 

Reš i tev vp iš i te v izrezan l i k k r i ž a n k e či t l j ivo i n z ve
l i k i m i č r k a m i . 

Vsak lahko sodeluje le z eno reš i tv i jo , k i naj bo v 
posebni kuvert i , na katero označ i t e N A G R A D N A K R I 
ŽANKA i n nap i š i t e naslov ter obrat v katerem delate. 

Reš i tve poš l j i t e najpozneje do vk l jučno 9. decembra 
na naslov: U R E D N I Š T V O ŽELEZARJA, Železarna Jese
nice. 

R e š i t v a m ne prilagajte nobenih drugih dopisov 



OBVESTILO 
- - - T r g o v s k i - p o d j e t j i ' Delikatesa i n Rožca o b v e š č a t a cenjene 

kupce, da bodo v nedeljo, 29. novembra i n ponedeljek, 30. no
vembra zaprte vse trgovine. 

V torek, dne 1. decembra pa bodo vse,.trgovine odprte od 
7. do 11. ure. , . j : J . i ' " ' ' j _ 

V a b i m o kupce, da v t eh p r e d p r a z n i č n i h dneh izkor is t i jo 
tudi ugoden nakup raznih živil, k i so v prodaji po reklamnih 
cenah. 

Vsem delovnim l judem pa obenem č e s t i t a m o za dan re
publike. 

K i n o RADIO 

28. novembra amer. barvni 
f i l m M O J P R I J A T E L J B E N , 
v reži j i Jamesa Nielsona, v 
glavni vlogi Dennis Weaver, 
ob 10. u r i . 

28. i n 29. novembra franc, 
barvni C S f i l m J U D O K A , 
T A J N I A G E N T , v režij i P ie r ra 
Z immer ja , v glavni vlogi Jean-
Claude Berco , ob 17. i n 19. 
u r i . 

30. novembra i n 1. decem-
r a i ta l . barvni f i lm S I L V L T A 
I N L J U B E Z E N , v režiji Ser-
gia BerganzelMja, v glavni 
vlogi Anna M a r i a Rosa t i , ob 
17. in 19. uri. 

2. decembra amer. barvni 
f i lm L E G E N D A O L Y L A H 
G L A R E , v reži j i Rober ta A l -
dr icha, v glavni vlogi K i m 
Novak, ob 17. in 19. uri. 

3. decembra amer. ba rvn i 
C S f i lm D E K L E Z G A R S O 
N J E R O , v režiji Rober ta 
E l l i s a Mi l l e r j a , v glavni vlo
gi Jane Fonda, ob 17. i n 19. 
u r i . !' 

4. decembra amer. barvni 
f i lm Z A N J E N O L J U B E Z E N , 
v režiji Daniel la M a n n a , V 
glavni vlogi Sidney Poitier, 
ob 17. i n 19. u r i . , 

5. decembra zah. nem. barv. 
f i lm P O P O L N I Z A K O N , v re
žiji F . J . Gott l ieba, v glavni 
vlogi Franck Nossack, ob 17. 
in 19. u r i . 

K i n o PLAVŽ 

28. in 29. novembra amer. 
barvni f i lm L E G E N D A O L Y 
L A H C L A R E , ob 18. i n 20. 
u r i . 

30. novembra i n 1. decem
bra J U D O K A , T A J N I A G E N T , 
ob 18. in 20. u r i . 

2. decembra i ta l . barv. f i lm 
SILVLTA I N L J U B E Z E N , ob 
18. in 20. u r i . 

3. i n 4. decembra i ta l . -špan. 
barvni C S f i l m T E P E P A , ob 
18. i n 20. u r i . 

5. decembra f ranc- i ta l . 
ba rvn i f i l m N E U K R O T L J I V I , 
ob 18. i n 20. u r i . 

Kino DOVJE 

28, novembra amer. barvni 
f i l m M O J P R I J A T E L J B E N . 

29. novembra amer. barvni 
f i l m K A T A R I N A V E L I K A . 

2. decembra f ranc barvni 
CS Film J U D O K A , T A J N I 
A G E N T . 

5. decembra i tal .-šp. ba rvn i 
CS f i l m T E P E P A . 

Kino KRANJSKA GORA 

28. novembra angl. barvni 
f i l m U M A Z A N A I G R A . 

29. novembra i tal .-šp. barv. 
CS f i l m T E P E P A . 

1. decembra amer. barvni 
C S f i l m D E K L E Z G A R S O 
N J E R O . 

3. decembra amer. barvni 
f i l m L E G E N D A O L Y L A H 
C L A R E . 

5. decembra franc. barvni 
C S f i lm J U D O K A T A J N I 
A G E N T . 

Kino DELAVSKI DOM 
JAVOHNIK 

28. novembra amer. barvni 
f i lm K A T A R I N A V E L I K A , ob 
19. u r i . 

29. novembra angl. barvni 
f i l m U M A Z A N A I G R A , ob 17. 
u r i . :' 

29. novembra i tal . barvni 
. f l m S I L V I J A I N L J U B E Z E N , 

ob 19. u r i . 
2. decembra ital .-šp. barvni 

C S f i lm T E P E P A , ob 19. u r i . 
5. decembra amer barvni 

f i l m L E G E N D A O L Y L A H 
C L A R E , ob 19. u r i . 

Kinematografsko podjetje 
Jesenice bo predvajalo spol
no vzgojno f i lma S I L V I J A 
I N L J U B E Z E N i n P O P O L N I 
Z A K O N , k i nista pr imerna za 
mladino izpod 16 let. 

ZAHVALA 

Ob prerani i n bo leč i izgubi 
n a š e g a dragega m o ž a , oče ta , 
sina in brata 

NIKA BERNARDA 

se p r i s r č n o zahvaljujemo 
vsem, k i so nam v t ežk ih 
dneh pomagali . 

Posebno zahvalo izrekamo 
dr. M i l a n u Čehu za pož r tvo 
valno la j šan je trpljenja na 
domu ter z d r a v n i š k e m u in 
s t r e ž n e m u osebju internega 
oddelka bolnice Jesenice za 
njihov trud. 

Iskreno se zahvaljujemo 
sosedom, pri jatel jem, b i v š i m 
internirancem i n borcem 
N O B , delovni skupnosti ZPSŽ 
že leza rna Jesenice, d r u ž b e n o 
po l i t i čn im organizacijam ob
č ine Jesenice, sodelavcem 
plansko-ekonomskega oddel
ka , knjigovodstva, kolekt ivu 
transporta, gradbenemu pod
je t ju Sava, gozdnemu gospo
darstvu Kran j i n vsem osta
l i m za podarjene vence i n 
cvetje. Hva la tudi vsem, k i so 
nam iz rek l i pismena in ust-
mena sožal ja . 

Hvaležni smo tudi za ga
nljive in pretresljive besede 
govornikov: tov. Gazvodu, 
tov. Konobl ju-Slovenku, di
rektor ju plansko-ekonomske
ga sektorja d i p l . inž. Arzen-
š k u in Tonetu Dol inšku , s 
kater im sta prež ivela skupaj 
na j t ež je trenutke življenja za 
časa vojne. Zahvaljujemo se 
tudi pihalnemu orkestru Je
senišk ih železarjev ter upoko
jenskemu pevskemu zboru 
Jesenice za ža los t inke . 

Hva la nremnogim za števil
no ude ležbo na njegovi zad
nj i po t i . las tn ikom osebnih 
avtomobilov in vsem, k i so 
počast i l i njegov spomin. 

Vsem iskrena h v a l a 

Žalujoči B e m a r d o v i 

Z A H V A L A 

Ob težki izgubi n a š e mame 

M A R I J E S T A R E 

se iskreno zahvaljujemo vsem 
znancem, pri jatel jem in so
delavcem, k i so počas t i l i njen 
spomin na domu in jo v tako 
vel ikem š tevi lu spremi l i na 
njeni zadnji pot i . Toplo za
hvalo izrekamo za vso pozor
nost, k i smo jo b i l i deležni , 
za iz rečena sožal ja , cvetje i n 
vence. 

P r i s r č n a hvala tudi pevcem 
i n Dihalnemu orkestru Jese
n išk ih že lezar iev ter govorni
koma C i l k i B u r j a in Ivanu 
Kose l ju za poslovilne besede 
in, predstavnikom d r u ž b e n o 
pol i t ičn ih organizacij i n dru
štev, k i so n ien spomin po
čas t i l i s svojo navzočnos t jo 
i n prapor i . 

Lepa hvala za vso skrb m 
nego t u d i zdravnikom i n 
osebni internega oddelka je
sen i ške bolnice ter d r . Mihae
l a Saievicu in sestri Čopovi 
za obiske na domu. 

Vsem še enkrat iskrena 
hvala. 

ža lu joč i družini Stare in 
Š č e t a r i č 

Z A H V A L A 
Ob boleč i in težki izgubi 

n a š e g a dragega moža , oče ta , 
brata, tasta i n strica 

M I H A E L A L E B A N A 
se vsem, k i so v živl jenju i n 
ob smr t i ka rko l i zanj dobre
ga s tor i l i , iskreno zahvalju
jemo. - -r 

Zahvaljujemo se zdravniku 
dr. Sajevcu za obisk, vsem 
š tev i ln im sosedom, posebno 
še J u l k i R ih t a r š i č , V i d i Leban 
i n Angeli Biz jak, i skrena hva-~ 
l a za n e s e b i č n o p o m o č in to
lažbo . Prav lepa hvala vsem 
lastnikom' avtomobilov, k i so 
z g lobokim razumevanjem 
pr i skoč i l i na p o m o č . 11 

Zelo hvaležni! smo tudi god
b i na pihala in pevcem za 
spev ža los t ink na poslednji 
po t i 

P r i s r č n a hvala prav vsem, 
k i so z nami sočus tvoval i , po
k l o n i l i cvetje in__vence i n . se 
tako š tevi lno udeleži l i njego
ve zadnje pot i . 

Žalujoča žena Kati, sin Ivo, 
hčerki Mirica in Sonja z 
družinami, nečak Peter z 
družino ter ostalo sorod
stvo. 

Z A H V A L A 
Iskrena hvala s indikalnemu 

odboru strojnega vzdrževanja 
za denarno- p o m o č , katero 
sem prejel v času moje težke 
bolezni. 

Jože Mahne 
C. Toneta T o m š i č a 87 
Jesenice 

Z A H V A L A 
Sindikalnemu odboru trans

portnega oddelka se na j l epše 
zahvaljujem za prejeto dari
lo. Obenem žel im odboru 
obi lo uspeha p r i njegovem 
delu. * 

Upokojenec 
Miros lav K a l a n 

Z A H V A L A 
Sindikalnemu odboru tran

sporta se naj topleje zahvalju
jem za darilo, k i sem ga pre
je l ob odhodu v pokoj . Naj 
lepša hvala tudi za prijeten 
d r u ž a b n i večer . 

Jože Dobrave 

ZAHVALA 

Ob izgubi naše drage i n 
skrbne žene, mame in stare 
mame 

MARIJE K A L A N 

se zahvaljujemo vsem, k i so 
n a m oh teh težkih t renutkih 
stali ob strani. Posebno se 
zahvaljujemo zdravnikom k i -
ru rg i čnega in internega od-

„ delka in .osebju j e s e n i š k e bol
n i š n i c . -Prav tako p r i s r č n a 
hvafžt gospe Knezovi i n dru
žini Ulaga ter vsem lastni
kom avtomobilov za nesebič
no p o m o č ; Še enkrat hvala 
vsem za cvetje in Spremstvo 
na njeni zadnji pot i . 

žalujoči: m o ž Mirko, 
sin Igor, hčerka Kseni
ja in ostalo sorodstvo 

Z A H V A L A 
Ob nenadni in boleči izgu

bi na šega dragega moža , oče
ta, tasta in starega oče ta 

J A N E Z A H L E B A N J A 

- se-iskreno zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem i n 
znancem, k i so sočus tvoval i z 
nami in nam izrekl i sožal je 
ter pok lon i l i vence in cvetje. 
Zahvaljujemo se sosedom za 
neseb i čno p o m o č , govorniku 
ob odprtem grobu in vsem, 
k i ste ga spremil i na njegovi 
zadnji pot i . 

ža lujoča žena Pavla, hčer
ki Pavla in Majda z dru
žinama. 

Č E S T I T K A 

Ob dnevu republike česti
tam vsemu delovnemu kolek
t ivu ŽJ-, posebno pa sodelav
cem H V Ž — patentirnice in 
j i m žel im vesele praznike in 
še vel iko delovnih uspehov v 
nadaljnjem delu, vaš sodela
vec 

Jur i j Kelvišar , 
V . p. 2050/32, 
Ljubl jana 

U R N I K V A D B E V DRUŠTVU T V D P A R T I Z A f I 
J A V O R N I K — K O R . B E L A 

Ponedeljek: 
17. do 18. ure sp lošna telovadba — pioni r j i 
18. do 20. ure nogometni klub — - mladinc i 
20. do 22. ure sp lošna telovadba — člani 

Torek: 
17. do 18. ure sp lošna telovadba — mla j še pionirke 
18. do 19. ure sp lošna telovadba — s t a r e j š e pionirke 
19. do 20. ure sp lošan telovadba — mladinke 
20. do 22. ure k o š a r k a r s k i k lub -— člani 

Sreda: 
16. do 18. ure nogometni klub — - p ioni r j i 
18. do 20. ure nogometni k lub -- mladinc i 
20. do 22. ure sp lo šna telovadba — članice 

Če t r t ek : 
17. do 18. ure sp lošna telovadba — m l a j š e r "inirke 
18. do 19. ure sp lošna telovadba — s t a r e j š e pionirke 
19. do 20. ure spo l šna telovadba — mlad inke 
20. do 22. ure k o š a r k a r s k i k lub -— člani 

Peteki 
16. dol8. ure nogometni k lub — p ion i r j i 
18. do 20. ure nogometni k lub — mladinc i 
20. do 22. ure odbojkarski k l u b — ž e n s k e 

Opomba: Telovadba za pionir je se bo> pr iče la takoj, 
k o b o d r u š t v o dobi lo v o d n i k a za ta oddelek, j 
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Jeseniški nogometaši so v jesenskem delu prvaki gorenjske 
lige, žel imo jim enak uspeta v spomladanskem delu —- na sliki 
Kralj v akciji • _ 



Konec odbojkarske sezone 

Ki lez , M . thontar , Havnik, 
Razinger, B . Jan, Pipan, T i -
šler , Felc, Smolej , H i t i , M l a 
kar , F . Zbontar, Po l janšek , 
K o š i r i n Eržen , so v enem 
tednu igral i t r i tekme v go-
steh i n t r ikra t zmagali . V 
dveh tekmah za a lpski po
ka l so dobi l i z Bolzanom 6:1 
i n z Ortisejem 6:3 in si s tem 
m o č n o popravi l i položaj na 
lestvici . 

V e l i k o več zanimanja kot 
za t i dve tekmi pa je veljalo 
s r e č a n j u Ol impi j a : Jesenice, 
katerega iz id je b i l za obe mo
štvi zelo pomemben. Z zma
go b i se Ol impi j a še naprej 
lahko bor i l a za prvo mesto. 

n ik Heged iš iz Zagreba sodi l 
zelo objektivno. 

Takoj v zače tku druge tret
j ine je b i l izk l jučen Franc i 
Smolej . E r ž e n in Koš i r sta s i 
po l ep ih medsebojnih poda
jah dvakrat pr iprav i la polo
žaj za zadetek, pa n i b i lo n ič . 
Zato pa je D. Beravs izkor i 
s t i l napako n a š e g a Smoleja 
in p rv ič in zadnj ič povedel 
Ol impi jo v vodstvo. To je b i 
lo v 31. minu t i . Bogo Jan je 
b i l š t i r i minute kasneje stre
lec izenačujočega zadetka. 
K o t za kazen je k m a l u sedel 
na kazenski k lop i , toda do
m a č i n i spet niso uspeli doseč i 
zadetka. Celo več. Naš i so na-

Motiv s tekme Jesenice : Medveščak (desno žbontar , levo 
Krmelj) 

padali in m i s l i l i smo že, da 
bo Tiš ler zatresel m r e ž o , ko 
je sam drsal pro t i M i š o n u i n 
že zamahnil , da b i streljal s 
A—5 metrov, potem pa pre-
drsal pred vratarja, da b i ga 
ukan i l , pa m u to n i uspelo. 

Zadnj i del igre je prinesel 
o d l o č n o p r e m o č fantov z Je
senic i n to se je poznalo tudi 
v zadetkih. V 45. minu t i je 
E r ž e n povedel j e sen i ško mo
š tvo v vodstvo. Še v i s t i mi 
nu t i je Tiš ler z l ahk im stre
lom od da leč , k i b i ga b i l mo
ra l še laik ubrani t i , spet zatre
sel m r e ž o . V 47. minu t i je A l j a n 
čič z m a n j š a l na 4:5. K m a l u 
nato smo 'videl i kratek obra-
čuiv "s pestmi med Ž v a n o m 
i n T iš le r jem i n sodnika- sta 
oba postavila na hladno. 

V 52. m i n u t i je šel na ka
zensko klop spet Ravn ik i n 
to je b i l a zlata p r i ložnos t za 
L jub l j ančane , da b i izenačil i 
i n potem vseeno še kaj več 
s tor i l i . Toda ne, Felc je po
kopal nj ihova upanja i n v 53. 
minut i , ko so z igralcem 
manj Je sen ičan i zvišali na 
4:6, so se Ol impi j ine sanje o 
zmagi razbl ini le . Gostje so 
j i h potem st isni l i v obrambo 
i n k rona tega je b i l še M l a 
karjev zad^ek v zadnji mi 
nu t i igre i n na semaforju 
smo videl i k o n č n i rezultat 
4:7. 

Derbi dveh na jbo l j š ih v 
d ržav i n i prinesel lepega ho
keja, zato pa borbeno, mo
š k o i n na čase grobo igro, v 
ka te r i sta p r i • O l i m p i j i pred-
njač i la Žvan i n Seme. P r v i 
dve t ret j ini sta s i b i l i m o š t v i 
samostojni, v zadnji pa Jese
n ičan i nasprotniku niso pu
s t i l i do besede. O l imp i j a je 
b i l a od ločena zmagati i n zato 
so mobi l i z i r a l i tud i Rud i j a 
H i t i j a , č e p r a v so m u mora l i 

med tekmo dajati k i s ik . 
O l impi jo n i pokopal vratar 
Mišon, k i je b i l resda k r i v za 
dva zadetka, sicer pa je bra
n i l dobro, p a č pa res bo l j ša 
igra Jesen ičanov . Lahko pa 
b i b i lo precej d r u g a č e , če ne 
b i b i lo velike utrujenosti za
radi turneje "po I ta l i j i (dve 
tekmi ob 21. u r i , vožn ja ) . 
O l i m p i j i , k i zna igrat i bolje, 
kot je tokrat, tudi sodnik 
K r i s c h n i mogel pomagati: 
Sicer pa, na jvažne jš i sta dve 
točki , verjetno odloči ln i , če 
le ne bo k a k š n e g a nepredvi
denega spodrsljaja, i n to, da 
je vel iko š tevi lo ljubiteljev 
j e sen i škega hokeja, odhajalo 
domov zadovoljnih. 

- -k * * 
Zato pa smo naslednji dan 

zvedeli za slabo novico. K r a 
njska gora je v Beogradu iz
gubila s 6:3, č e p r a v smo od 
tega s r e č a n j a na t ihem pr iča
koval i dve točk i . Možnos t i , da 
b i se s to zmago reši l i izpada 
iz lige, so torej splavale po 
vodi . 

Prva tretjina je b i l a 4:1, 
zanimivo pa je to, da so p rv i 
p r i š l i v vodstvo Kranjskogor-
c i . Po dveh napakah obrambe 
pa so prejel i dva gola. Doma
čini so s tem dobi l i poleta, 
n a š i m pa n i i n n i šlo, č e p r a v 
so imel i š t i r i zrele p r i l ožnos t i 
za gol. Tega je b i l k r i v tudi 
hrapav led, saj kombina toma 
igra n a š i h fantov n i uspeva
la . Po visokem vodstvu v p rv i 
t ret j ini , d o m a č i n i za drugi 
del niso hoteli č is t i t i ledu in 
se je komajda dalo igrat i . V 
tej t ret j ini so d o m a č i h do
b i l i z 2:1. 

K r a n j s k a gora je odloči la 
zadnjo tretjino v svojo ko
rist z 0:1. 

Trener Kranjske gore Du
š a n B r u n je povedal, da so 
bile razmere za igro izredno 
slabe, kar je pri jalo le doma
č inom, k i so tega navajeni. 
Poleg tega pa je b i lo tudi so
jenje Gerca i n Grgca »beo
gra jsko« i n kaj več res niso 
mogl i s tor i t i . 

St re lc i za Kran j sko goro so 
b i l i Pire, Hafner i n Šeb jan ič . 

* * * 
V tem tednu bomo 28. no

vembra videl i s r ečan je Jese
nice : Slavi ja in Kran j ska go
ra : Ol impi ja , k i bo 29. no
vembra. Tekma Jesenice : 
Ort isei (alpski pokal) pa bo 
na sporedu 3. decembra. 

Z . 

J esen i šk i odbojkarj i A r h , 
Bergel j , Božič, Pogača r , Po
točn ik , Rossler, Pris tpv i n 
S t rnad so v zadnji t ekmi je
senskega dela h . - zvezne 
odbojkarske lige — zahod go
stovali v Zagrebu, kjer so 
igra l i z Metalcem. 

K l j u b porazu s 3:0 so pr i 
kazal i dobro igro - in b i b i h 
lahko celo zmagah, saj so 
vod i l i v vseh treh nizih; v 
enem celo 2:8 i n v zadnjem 
5:9. N i z i so se konča l i takole 
— 15:8, 15:12, 15:9. Izgubljena 
tekma je davek za to, ker 
imajo premalo kondicije, saj 
trenirajo samo dvakrat te
densko. 

Vse tekme v tej l i g i še niso 
bile odigrane, zato še n i zna
na k o n č n a lestvica. V e m o pa 
že, da bodo Jesen ičan i osvo
j i l i drugo a l i pa tretje me
sto. Čeprav je ta uvrstitev v i 
deti precej visoka, b i b i lo 
lahko še vel iko bolje, če se 
spomnimo p o n e s r e č e n e g a po
raza doma s F u ž i n a r j e m i n v 
gosteh v Sarajevu, ko so vo
d i l i v n iz ih že 0:2. Toda, če 

b i t ud i po k o n č a n e m spomla
danskem delu prvenstva, k o 
igrajo 5 tekem zunaj i n š t i r i 
doma, obdrža l i drugo i n tret
je mesto, b i b i l za Jeseniča
ne to lep uspeh. Saj so si ob 
zače tku prvenstva zaradi 
m o č n o pomlajene ekipe zada
l i za nalogo le, da b i se obdr
žali v tej l ig i , na višje mesto 
pa so m i s l i l i startati v pr i 
hodnji sezoni. 

K o t smo zvedeli, pa je 
odbojkarska zveza Slovenije 
poskrbela za novo tekmova- ' 
nje. V L jub l j an i bo 11. i n 12. 
decembra v dvorani T i v o l i 
turnir , na katerem lahko so
delujejo vse slovenske ekipe, 
ne glede na to, v k a k š n e m 
tekmovanju sodelujejo. Do
slej je pr i javl jenih deset 
ekip. 

* * * 
V mladinsko reprezentanco 

Slovenije, k i bo te dn i igrala 
na turn i r ju republike v Za
grebu, so b i l i od Je sen ičanov 
izbrani A r h , Božič in S t rnad . 

Četrtfinale j u g o s l o v a n 
s k e g a košarkarskega 
poka la za S loven i jo 

JESENICE : M E D V O D E 
81:68 (39:25) 

Jesen i šk i k o š a r k a r j i so v 
nedeljo dopoldan v l jubljan
s k i ha l i T ivo l i dosegli svoj 
dosedanji največj i uspeh. 
Premagali so v oetrtfinalu ju
goslovanskega pokala za pod
roč je Slovenije k o š a r k a r j e iz 
Medvod i n se tako uvrs t i l i v 
polfinale tega tekmovanja, 
kjer se bodo v k ra tkem po
mer i l i z lanskoletnimi držav
n imi prvaki , k o š a r k a r j i Ol im-
pije. 

K l j u b temu, da Medvodča-
n i tekmujejo v drugi re
publ i šk i l i g i , so pred nedav
n i m v pokalu presenetili ko
š a r k a r j e K r o j a , k i so y p r v i 
slovenski l i g i v pretekli sezo
n i vedno premagovali Jeseni
čane . Zato n i b i lo n ič čudne
ga, da so k o š a r k a r j i Medvod 
po t ihem upal i , da bodo pre
magali tudi naše k o š a r k a r j e . 
To se je tudi opaža lo v pogo
vor ih med na š imi i n medvo-
šk imi igralci pred s r e č a n j e m 
v Tivol i ju , kjer n a š i nasprot
n i k i niso skr iva l i opt imizma. 

Košir in Eižen ogrožata gol Olimpije 

N a drugi strani to ni bi lo ta
ko nerealno, ka j t i naš i na
spro tn ik i so dobro m o š t v o , 
k i je že dalj č a s a redno tre
niralo, j e sen i šk i k o š a r k a r j i 
pa so po premoru dveh me
secev pred tekmo z Medvo
dami vadi l i le dvakrat. Toda 
že p r v i t renutki s rečan ja so 
pokazal i , katero izmed mo
štev je bo l j še . Naši so takoj 
prevzeli igro v svoje roke i n 
je b i l na polovic i prvega de
la igre rezultat 17:3 v koris t 
Jesen ičanov . Po tem so se na
spro tn ik i nekoliko zbral i , to
da rezultat v nadaljevanju 
s r ečan ja n i n iko l i b i l m a n j š i 
od 10 t očk razl ike v koris t 
naš ih . . -

Jesen ičan i so k l jub temu, 
da niso treniral i pokazali do
kaj dobro igro, k i se je v 
prvem po lčasu odl ikovala tu
d i z zelo dobro obrambo. To
da v nadaljevanju je n a š i m 
zmanjkalo kondicije, tako da 
so popust i l i posebej v obram
b i , vendar so b i l i še vedno to
l i ko boljš i , da so si zagotovili 
zmago s 13 t očk razlike. 

V polfinailu se bodo naš i 
pomer i l i z l jubljansko Ol im
pi jo , k i je v če t r t f ina lu pre
magala kran jsk i Triglav z re
zultatom 118:28. K o t smo zve
del i , bodo L jub l j ančan i na
s topi l i v kompletni postavi 
tako kot prot i Tr ig lavu in to 
že samo po sebi govori, da 
bodo naš i visoko poražen i , 
toda Jesen ičan i so z doseda
njo uvrsti tvijo povsem zado
vol jn i , Jjer_ so se uvrs t i l i na 
tretje mesto v republ ik i za 
Ol impi jo i n M a r i b o r o m 66. 

Koše so dosegli: Šar ic 24, 
Vauhnik 13, Božič 13, Drago-
jevic 10, Bunder la 19, N o č 2. 

Drago jev i č ' 

Že v s e odločeno? 

Jesen ičan i pa b i s i z zmago 
v gosteh skorajda že zagoto
vili naslov d r ž a v n i h prvakov. 

Pomembnost s r ečan ja je 
vpl ivala na igro obeh moš tev , 
k i sta v z ače tku b i l i precej 
nervozni. Poleg tega se je 
J e s e n i č a n o m poznala turneja 
po I ta l i j i in nenavajenost na 
zadimljeno dvorano. 

O l i m p i j a je p rva streljala 
na nasprotnikova vrata, toda 
j e sen i šk i drugi napad je 
k m a l u s t isni l d o m a č i n e v 
obrambo. Tako so se napadi 
nekaj minut vrs t i l i pred obe
m a vratarjema. O l imp i j a tu
d i n i izkor is t i la š tevi lčne pre
moč i , vendar je Knez strel
i v a Jana enkrat samo. po sre
či ubran i l , k e r J e b i l pokr i t . 
Zato pa tudi £ r a e n - n ^ m o g e l 
premagat i -Gale ta , >ko "sta- s i 
sama 's ta la iz oči v oči , tem
več je streljal preko gola. 

V a l n a v d u š e n j a j e sen i šk ih 
nav i j ačev je p rv i sproži l Felc. 
V 10. minu t i je z nekaj me
t rov streljal v levi spodnji 
kot i n Gale je b i l brez moč i . 
Že čez nekaj trenutkov ga je 
zamenjal Mišon . Še v is t i mi 
nut i pa je Ol impi j a izenači la . 
K n e z je že ubrani l nekaj za
po redn ih strelov i n obležal 
na tleh, tako da n i mogel 
zaustaviti Semetovega udar
ca iz b l iž ine . 

I zenačen ja pa se niso dolgo 
veseli l i . V 12. minu t i je Razin-
ger streljal, p loščic i pa je 
p red v ra t i spremenil smer 
Ž b o n t a r i n že je b i lo 1:2. Do 
i zenačen ja pa je spet p r i š l o 
z zadetkom R. H i t i j a . V tej 
t re t j in i je b i l izkl jučen Rav
n i k i n s tem smo spet lahko 
v ide l i pr is t ransko sojenje 
sodnika K r i s c h a , k i je Jese
n i č a n e kaznoval za vsako ma
lenkost, d o m a č i n e pa ne. 
L a h k o pa r ečemo, da je Sod-


